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ANALIZA IZVAJANJA DRUŽBENEGA PLANA RAZVOJA OBČINE 
JESENICE ZA OBDOBJE 1976-1980 V LETIH 1976.1977 IN 1978 

Iztekla se je prva polovica izvajanja s redn je ročnega d ružbenega 
plana obč ine Jesenice, v katerem so se delovni ljudje in občani skup
no dogovori l i o temeljnih c i l j ih , nalogah in obveznostih v obdobju 
1976 — 1980 tako glede razvoja proizvajalnih si l kot tudi glede razvoja 
d ružbenoekonomsk ih odnosov. 

Zunanji faktorji in z leti n a k o p i č e n e gospodarske težave so vp l i 
vali na obseg gospodarske akt ivnost i , k i je bila v letih 1975 in 1976 
pod p r i čakovan j i . Gibanja v letu 1977 so pripomogla pr ibl iževanju 
kval i ta t ivnih kazalcev razvoja predvidenim. Tudi prva polovica letoš
njega leta ter ocena do konca leta kaže na to, da se pozi t ivni premiki iz 
leta 1977 še krepijo in da bomo tudi letošnje leto presegli planirane 
ukvire na pomembnih področj ih d ružbenega plana. 

temeljnih organizacijah zdru-Obdobje. v katerem smo spreje
mali in začeli izvajati družbeni plan. 
le obdohje intenzivnega uresniče-
anja ustave, pripravljanja in izva-
anja zakona o združenem delu. za-

Mina o temeljih sistema družbenega 
nlaniranja in drugih sistemskih za
konov, ki uvajajo nove odnose in 
razmerja v nadaljnjem razvoju sa
moupravne socialistične ekonomike 
n družbe v celoti. 

Pri pripravljanju in sprejemanju 
•rednjeročnega plana občine smo si 
irizadevali v čim večji meri uvelja

viti določila zakona o temeljih siste-
na družbenega planiranja. Kljub 
emu je bil plan sprejet še z določe-
limi pomanjkljivostmi, ker ni bilo 
pravočasno zaključeno sprejemanje 
<;nnoupravnih sporazumov o teme
ljih planov družbenih dejavnosti ter 
zaradi vsebinsko pomanjkljivih pla
nov delovnih organizacij. Zaostaja
nje pri opredeljevanju programov 
razvoja družbenih dejavnosti in pri 
-klepanju samoupravnih sporazu
mov o temeljih planov na področjih 
družbene reprodukcije, ki je bilo iz-
. edeno Šele v letu 1977. je pomenilo 
• >viro pri sočasnem odločanju delav

cev 
ženega dela o vseh potrebah, tako 
o osebni, skupni in splošni porabi, 
kot o akumulaciji in rezervah. 

G L O B A L N A O C E N A 
URESNIČEVANJA O S N O V N I H 
G O S P O D A R S K I H U S M E R I T E V 

V O B D O B J U 1976 - 1978 
Razvoj v planskem obdobju 1976 

do 1980 smo opredelili dinamično in 
intenzivno. Pri tem smo se zavedali 
spremenjenih pogojev in izvorov di
namične rasti proizvodnje in druž-

henega proizvoda. Nadaljni vzpon 
gospodarstva smo si začrtali z visoko 
investicijsko intenzivnostjo in 
strukturnimi spremembami. 

Ker smo predpostavili intenzivno 
investiranje kot pogoj za dinamičen 
razvoj in strukturne spremembe, 
smo se opredelili za počasnejše na
raščanje ostalih oblik porabe 

V družbenem planu smo predpo
stavili, da ho v obdobju 1976—1980 
stopnja realne rasti družbenega pro
izvoda znašala okoli Ki—II T letno. 
Približno 25 ri družbenega proizvoda 
bi moralo predstavljati sredstva za 
reprodukcijo. Delež produktivnosti 
(boljša tehnična opremljenost, bolj
ša poraba dela in sredstev! smo 
predpostavili v višini 60— 70 rr. osta
lo pa bi prinesla večja zaposlenost. 
Stopnjo letnega zaposlovanja srno 
na osnovi domačega in tujega zapo
slitvenega potenciala postavili v ve
likost dveh odstotkov. 

(Nadaljevanje na 8. strani) I 

PROIZVODNJA SLOVENSKIH ŽELEZARN 
V AVGUSTU 

Mesec avgust je mesec poletnih vroč in , p lani ranih ve l ik ih popra
v i l , letnih dopustov i n velike odsotnosti z dela ter običajno n izk ih 
mesečn ih operativnih proizvodnih n a č r t o v . Kra tko rečeno n ihče ne 
pr ičaku je posebno ugodnih proizvodnih rezultatov. 

Letošnj podatki za mesec avgust 
so izjema, saj je bila dosežena doslej 
najvišja blagovna proizvodnja v 

je b i l s 97,2 % s labš i , na kar sta 
rezultata v TOZD J ek la rna ter 

PROIZVODNJA ŽELEZARNE V AVGUSTU 
Prv i č letos se je zgodilo, da je v avgustu gotova proizvodnja pre

segla z d ružben im planom predvideno š tevi lko i n dosegla 101,4 r~ 
Dosežek pr i skupni proizvodnji 
pl ivala predvsem proizvodna 

Valjarna žice in profilov. 
TOZD PLAVŽ 

Oba plavža sta v avgustu obra-
'.ovala dobro in sta visoko presegla 
z družbenim planom predvideno 
-kupno proizvodnjo. Tudi poraba 
v sipnega koksa je bila s 627,2 kg na 
tono grodlja za 32,8 kg nižja, kot je 
lula planirana. 

TOZD JEKLARNA 
Tako martinama, kakor tudi 

elektro jeklarna sta zaostali za — v 
avgustu planirano skupno proiz
vodnjo. Zaostanek martinarne s 
3,7 % ni velik, precej slabša pa je 
situacija v elektro jeklarni, ki je do
segla samo 78,3 % planirane pro
izvodnje. Zaradi slabe vzdržnosti 
dolo-blokov je bilo več remontov kot 
normalno. Remont na Lectromelt 
peči je bil zaradi obsežnega dela na 
spodnjem delu peči podaljšan za 
17 ur, proizvodni program pa je bil 
tudi zelo zahteven. 

Izpolnjevanje kvalitetnega asorti-
menta je bilo v jeklarni v avgustu 
nekoliko slabše kot v juliju. Od 
skupno 637 naročenih saržev je bilo 
161 ali 25 % menjav, rezevnih ozi
roma zgrešenih. V juliju je bilo teh 
sarž24%. 

Pri vlivanju saržev Dinamo kva
litete je bila situacija praktično ista 
kot v juliju. Skupno je bilo 
naročenih 96 saržev te kvalitete, 
odlitih pa 84 ali 87,5% (v juliju 
87,6%). 

TOZD LIVARNA 
Livarna je v avgustu zaostala za 

en odstotek za planirano skupno 
proizvodnjo. Zunanjim naročnikom 
je bilo odpremljenih 96,4 tone od
litkov, kar je za 20,8 ton več kot 
v juliju. 

TOZD VALJARNA 
BLUMING - S T E K E L 

Skupnih zastojev na obratovalni 
čas je bilo 36,96 %, kar je za 3,56 % 
več kot v juliju in najvišja številka 

v letošnjem letu. Tako visoki zastoji 
so pripomogli, da z družbenim pla
nom predvidena skupna proizvodnja 
ni bila dosežena. V času od 18. do 
31. avgusta je bila v remontu glo
binska peč št. 2. V istem obdobju je 
tudi obratovala potisna peč in je 
prevaljala 9.192 ton domačih in 
tujih slabov. Med obratovalno kam
panjo potisne peči je bilo izvaljano 
tudi 270 komadov T V T Dinamo 
kvalitete. To je 108 komadov manj 
kot smo planirali in 7 komadov manj 
kot v juliju. 

železarnah, ki je za okoli 10.000 ton 
višja od prejšnjega meseca in od av
gusta 1977. leta. Železarna Jesenice 
in Štore sta dosegli letos svojo naj
višjo mesečno blagovno proizvodnjo. 
Najvišjo mesečno proizvodnjo, ki je 
zelo blizu planirani količini, so do
segli tudi v hladni valjarni železarne 
Jesenice. Podatek o blagovni proiz
vodnji za SOZD Slovenske železarne 
je po decembru mesecu preteklega 
leta doslej najvišji kar velja tudi za 
vrednost prodaje (za junijem letos). 

Proizvodnja surovega železa, ki je 
bila blizu rekordnim dosežkom, je 
pokrila celoten zaostanek v izvrše
vanju zbirnega letnega načrta. Ob 
koncu meseca avgusta je proizvod
nja surovega železa za 10 % višja, 
kot je bila v enakem obdobju lani in 
ker je bil mesečni plan presežen za 
17 %, znaša zbirna izvršitev 102 %. V 
železarni Jesenice izvršuje zbirni 
letni načrt s 107 %, v železarni Štore 
pa z 81 %, ter so v enem mesecu po
pravili rezultat za 7 %. 

POTISNA PEČ 
SPET REDNO OBRATUJE 

S 16. avgustom je v TOZD Valjarna bluming-štekel začela 
redno obratovati potisna peč. Potisna peč obratuje z namenom, 
da bi izboljšali količinsko proizvodnjo toplo valjanih trakov prek 
stekla in sicer, da bi izvaljali že pripravljene količine nerjavnih in 
silicijevih kvalitet za potrebe hladne valjarne na Beli. 

V TOZD Valjarna bluming-štekel pričakujejo ugodne rezul
tate, v kolikor delovanje valjavskega ogrodja stekel ne bo pre
tirano moteno z vzdrževalnimi posegi. 

V valjarni žice na Beli 

V jeseniški občini je bila od 5. do 
13. septembra organizirana krvoda
jalska akcija, ki se jo je udeležilo 
1587 krvodajalcev, od katerih je bilo 
zaradi zdravstvenih razlogov 120 
odklonjenih (1467 odvzemov). 

Iz Železarne se je odzvalo 710 
krvodajalcev ali 44,74 %, ostalih ude
ležencev iz občine, OZD. dijaki, go
spodinje, upokojenci itd., pa je bilo 
877 ali 55.26%. 
| (Nadaljevanje na 2. strani) | 

Prejšnj i teden so se konča le zadnje priprave za izobraževa lne 
oblike, namenjene delegatom za skupšč ine d ružbenopol i t i čn ih skup
nosti i n samoupravnih interesnih skupnosti. Ke r je to osrednja in naj
pomembne j ša i zobraževa lna obl ika sedanjega izobraževa lnega obdob
ja , je bilo potrebnega veliko dela in usklajenih priprav. 

Ker že za drugo polletje 1978 na
črtujemo okoli 12 seminarjev, raču
namo, da bomo nudili osnovna zna
nja okoli 400 delegatom. Za prvo 
polletje 1979 pa načrtujemo 17 semi
narjev za okoli 700 slušateljev. 

Prvi so na vrsti delegati za zbor 
združenega dela, za katere priprav
ljamo seminarje do februarja, sledijo 
seminarji za delegate za zbor krajev
nih skupnosti (v februarju), od mar
ca naprej pa bomo vabili na semi
narje delegate splošnih delegacij za 
skupščine samoupravnih interesnih 
skupnosti. Od jeseni 1979 naprej pa 
bodo seminarji namenjeni delega
tom posameznih samoupravnih in
teresnih skupnosti.' 

Vse izobraževalne oblike bodo po
tekale prek kluba samoupravljalcev, 
kar je zelo ugodno, saj nam bodo 
pridobljene izkušnje pri nadaljnjem 
delu še kako koristile. Poleg tega je 
klub financer večine izobraževalnih 
oblik za delegate. Nečlani kluba 
bodo žal stroške morali kriti sami. 

Hladna valjarna Bela — lužilno-larilna linija 

V torek, 12. septembra, je bila ti
skovna konferenca, na kateri so bili 
predstavniki tiska in radia seznanje
ni s pripravami in načrti za izobra
ževanje in usposabljanje delegatov v 
sredo, 13. septembra, pa je bil skli
can aktiv predavateljev, z name
nom, da bi uskladili izhodišča za pre
davanja. 

K o to pišemo, že tečeta prva dva 
seminarja, namenjena delegatom za 
zbor združenega dela. Prvi slušatelji 
pa so prav iz Železarne, iz temeljnih 
organizacij Plavž, Jeklarna, Livar
na, Valjarna bluming-' stekel, Valjar
na žice in profilov, Valjarna debele 
pločevine, Hladna valjarna Bela, 
Hladna valjarna Jesenice, Zičarna. 
Profilama, Vratni podboji in Jeklo-
vlek. 

Izobraževanje je za delegate do
volj zahtevno, ne samo zaradi obšir-
nosti snovi, ki jo bodo morali obvla
dati, tudi zaradi tega, ker je 
organizirano izključno v prostem 
času. To pomeni, da bodo delegati 
poslušali predavanja kar štiri popol
dneve, vendar po 10 ur (dva popol
dneva) vsak teden. (Nadaljevanje na 2. strani) 

LETOS 710 ŽELEZARJEV - KRVODAJALCEV 
PRVI SLUŠATEUI SO IZ ŽELEZARNE 



T a k o m i n u l i e n a j s t i k o n g r e s Z v e z e k o m u n i s t o v J u g o s l a 
v i j e , k a k o r o s m i k o n g r e s Z v e z e k o m u n i s t o v S l o v e n i j e , s t a 
o s r e d n j o p o z o r n o s t t a k o v r a z p r a v a h , k a k o r v s p r e j e t i h d o k u 
m e n t i h p o s v e t i l a n a d a l j n j e m u d o g r a j e v a n j u i n i z p o p o l n j e v a 
n j u c e l o v i t e g a demokratičnega političnega s i s t e m a s o c i a l i 
stičnega s a m o u p r a v l j a n j a . T e m u vprašanju je t u d i največja 
p o z o r n o s t n a m e n j e n a v d o k u m e n t i h z a d e v e t i k o n g r e s Z v e z e 
s i n d i k a t o v S l o v e n i j e . Z a t o m o r a j o b i t i s t a l n o p r i s o t n a a k c i j 
s k a p r i z a d e v a n j a t a k o z v e z e k o m u n i s t o v , k a k o r t u d i v s e h 
d r u g i h družbenopolitičnih o r g a n i z a c i j i n v s e h s u b j e k t i v n i h s i l 
socialistične z a v e s t i i n u s t v a r j a l n o s t i ( s a m o u p r a v n i h o r g a 
n o v , s t r o k o v n i h služb, društev i n d r u g i h o r g a n i z a c i j , z n a n o s t i 
i td . ) v t e m e l j n i h o r g a n i z a c i j a h združenega d e l a . k r a j e v n i h 
s k u p n o s t i h , družbenopolitičnih i n i n t e r e s n i h s k u p n o s t i h , za 
n a d a l j n j e razv i jan je d e l e g a t s k e g a odločanja ter za razvo j p o 
litičnega s i s t e m a v c e l o t i . 

V r e s o l u c i j i e n a j s t e g a k o n g r e s a Z v e z e k o m u n i s t o v J u g o 
s l a v i j e : N a l o g e z v e z e k o m u n i s t o v p r i uresničevanju i n n a d a l j 
n j e m razvo ju političnega s i t e m a socialističnega s a m o u p r a v 
l j an ja je m e d d r u g i m p o u d a r j e n o , d a s e b o z v e z a k o m u n i s t o v 
z v s e m i d e l o v n i m i l j u d m i z n o t r a j s i s t e m a socialističnega s a 
m o u p r a v l j a n j a odločno b o j e v a l a z l a s t i za t o : 

• — d a s e s a m o u p r a v n e p r a v i c e , o b v e z n o s t i i n dolžnosti 
d e l a v c e v i n d r u g i h d e l o v n i h l j ud i d o s l e d n o uresničujejo v t e 
m e l j n i h o r g a n i z a c i j a h združenega d e l a i n d a je odločanje v 
t e m e l j n i h o r g a n i z a c i j a h združenega d e l a z o s e b n i m i z r e k a 
n j e m , v d e l a v s k i h s v e t i h i n prek demokratično i z v o l j e n i h 
d e l e g a c i j t e m e l j n o izhodišče za d e l e g a t s k o odločanje v 
d e l a v s k i h s v e t i h d e l o v n i h i n s e s t a v l j e n i h o r g a n i z a c i j 
združenega d e l a k o t t u d i v skupščinah k r a j e v n i h s k u p n o s t i 
i n občin. T o je b i s t v e n i p o g o j za d e j a n s k o odločanje d e l a v c e v 
o p o g o j i h i n r e z u l t a t i h d e l a . Takšno d e l e g a t s k o odločanje je 
p o t r e b n o d o s l e d n o uresničevati t u d i v v s e h d r u g i h o b l i k a h 
s a m o u p r a v n e g a odločanja i n združevanja d e l a i n sredstev.« 

D a n e s p o s t a j a v v s e h s r e d i n a h , m e d v s e m i d e j a v n i k i 
s u b j e k t i v n i h s i l socialistične z a v e s t i i n u s t v a r j a l n o s t i v e d n o 
bo l j p r i s o t n o s p o z n a n j e , d a s o za n a d a l j n j i razvo j s a m o u p r a v 
ne , socialistične, neuvrščene i n s u v e r e n e J u g o s l a v i j e , k a k o r 
t u d i za zadržanje t a k e g a s t a t u s a , p o t r e b n a s t a l n a i n k o n t i n u 
i r a n a p r i z a d e v a n j a za s t a l n o povečevanje p r o d u k t i v n o s t i d e l a . 
k o t e d i n e o s n o v e c e l o t n e g a g o s p o d a r s k e g a v z p o n a , k r e p i t v e 
m a t e r i a l n e g a i n s o c i a l n e g a položaja s l e h e r n e g a p o s a m e z n i k a 
i n učinkovitega reševanja m n o g i h b i s t v e n i h vprašanj v raz
v o j u naše družbe i n — za n e n e h n o d o g r a j e v a n j e in i z p o l n j e 
v a n j e c e l o v i t e g a demokratičnega političnega s i s t e m a s o c i a l i 
stičnega s a m o u p r a v l j a n j a . S k u p n a f r o n t a z a t e g a d e l j , k e r je 
uresničevanje o b e h n a l o g m e d sebo j dialektično p o v e z a n o . 
P r e p r o s t o b i l a h k o r e k l i , da si brez m a t e r i a l n e k r e p i t v e t e 
m e l j n i h s a m o u p r a v n i h s k u p n o s t i n e m o r e m o p r e d s t a v l j a t i 
k r e p i t v e i n n a d a l j n j e g a razvo ja socialističnega s i s t e m a , k a k o r 
s i n e m o r e m o p r e d s t a v l j a t i b rez d o s l e d n e g a uresničevanja 
d o h o d k o v n i h o d n o s o v , o z i r o m a brez d o s l e d n e u v e l j a v i t v e o d 
ločanja d e l a v c e v o p o g o j i h i n r e z u l t a t i h s v o j e g a d e l a . n a d a l j -
n e g a e k o n o m s k e g a razvo ja , o z i r o m a s t a b i l i z a c i j e g o s p o d a r 
s t v a in ras t i p r o d u k t i v n o s t i d e l a . 

D E L E G A T S K I S I S T E M 
P O T IN S R E D S T V O Z A 

URESNIČEVANJE 
SOCIALISTIČNE D E M O 

K R A C I J E IN Z A 
O D S T R A N J E V A N J E S L A B O S T I 

S t a l n e g a i n k o n t i n u i r a n e g a p r i z a d e v a n j a v s e h s u b j e k 
t i v n i h s i l socialistične z a v e s t i i n u s t v a r j a l n o s t i ne bi s m e l i 
vzet i preveč formalistično, ka j t i v naši v s a k d a n j i p r a k s i s e še 
v e d n o p r e p o g o s t o d o g a j a , da s t a t e m e l j n a vprašanja — do 
h o d k o v n i o d n o s i i n d e l e g a t s k i s i s t e m — le t u in t a m p r e d m e t 
a n a l i z i n p r o k l a m i r a n j a že z n a n i h stališč in u s m e r i t e v , ne pa 
s e s t a v n i de l v s a k o d n e v n e g a idejnopolitičnega bo ja p r e d v s e m 
k o m u n i s t o v v v s e h s r e d i n a h k jer de lu je jo . B o j a za to . d a bo 
resnično z a g o t o v l j e n a udeležba d e l o v n i h l jud i i n občanov pri 
reševanju v s e h družbenih vprašanj, k a j t i , k a k o r pouda r ja 
p r e d s e d n i k T i t o , je t o b i s t v o naše socialistične s a m o u p r a v n e 
d e m o k r a c i j e , k i s e uresničuje p r e d v s e m z d e l e g a t s k i m s i s t e 
m o m , k i omogoča, d a s e p o b u d a m i l i j o n o v l jud i i z raz i k o t us t 
v a r j a l n o družbena s i l a . 

Če bi poskušali kritično o c e n i t i s t o p n j o r a z v i t o s t i d e l e 
g a t s k e g a s i s t e m a , p o t e m bi m o r a l i p r i z n a t i , d a s m o i z r e d n o 
n a p r e d o v a l i , saj je v občini 4 . 2 0 0 d e l a v c e v i n občanov v k l j u 
čenih v d e l e g a t s k i s i s t e m m e d t e m , k o s o z r a z n i m i o b l i k a m i 
o s e b n e g a i z r e k a n j a — prek z b o r o v d e l a v c e v , z b o r o v obča
nov , r e f e r e n d u m o v in p o d o b n o — zajet i v s i d e l o v n i l jud je in 
občani. T o se p r a v i , d a s o d a n e o p t i m a l n e možnosti za n e p o 
s r e d n o udeležbo d e l o v n i h l jud i pr i odločanju o družbenih z a 
d e v a h p rek d e l e g a t s k e g a s i s t e m a , o z i r o m a r e a l n e možnosti z a 
dokončno o d p r a v o o d t u j e n o s t i človeka o d političnega o d l o 
čanja. »Tega še ni b i l o v z g o d o v i n i političnih sistemov,« 
poudar ja tovariš T i t o . S e v e d a pa je p o t r e b e n bo j , n e n e h n a 
p r i z a d e v a n j a v s e h s u b j e k t i v n i h s i l socialistične z a v e s t i i n 
u s t v a r j a l n o s t i , d a se to o p t i m a l n o uresničuje t u d i v v s a k o 
d n e v n i p r a k s i . 

Žal. če r a z m e r e o c e n j u j e m o v naših najbližjih s r e d i n a h , 
n a j s i b o v o r g a n i z a c i j a h združenega d e l a a l i v skupščinskem 
s i s t e m u , s o še v e d n o preveč p r i s o t n i i n t e r e s i i n stališča v o d i l 
n i h s t r u k t u r , m n o g o p r e m a l o pa i n t e r e s i i n p o b u d e te r po 
t r e b e l j ud i k o t p o s a m e z n i k o v , n j i h o v i h ožjih s k u p n o s t i a l i 
družbe k o t c e l o t e . V t a k e m s t a n j u s t a možni le d v e inačici — 
a l i j e p r e m a l o razv i t d e l e g a t s k i s i s t e m , o z i r o m a še bo l je , d e l e 
g a t s k a razmer ja , a l i pa je še preveč p r i s o t e n b i r o k r a t i z e m i n 
t e h n o k r a t i z e m . T o s e prav i t i s t e s i l e . k i s i p r i zadeva jo 
o h r a n j e v a t i s v o j e položaje, k i za rad i o b j e k t i v n i h p o g o j e v raz
v o j a p r o i z v a j a l n i h s i l i n s u b j e k t i v n i h teženj ne m o r e j o , k a k o r 
p r a v i m o iz s v o j e kože, k e r s i hočejo o h r a n i t i p r i v i l i g i r a n i i n 
m o n o p o l n i položaj v družbi. N e b i s i s m e l i pa z a p i r a t i oči. d a 
s e z a t a k i m i s i l a m i n e m a l o k r a t s k r i v a j o t u d i r a z r e d n i n a s p r o t 
n i k i i n razne nacionalistične, d o g m a t s k e i n d r u g e p r o t i s a m o -
u p r a v n e s i l e . U v e l j a v l j a t i v s e te c i l j e i n o d s t r a n j e v a t i s l a b o s t i , 
j e p o u d a r i l tovariš T i t o n a e n a j s t e m k o n g r e s u Z v e z e k o m u 
n i s t o v J u g o s l a v i j e , je mogoče le z u s t v a r j a l n o a k c i j o v s e h d e 
l o v n i h l j u d i , p r i čemer je d e l e g a t s k i s i s t e m pot in s r e d s t v o za 
uresničevanje t e h c i l j e v , k a k o r za o d s t r a n j e v a n j e s l a b o s t i . 

PROIZVODNJA SLOVENSKIH ŽELEZARN V AVGUSTU 
I (Nadaljevanje a 1. »tram) 

Proizvodnja jekla je v okviru obi
čajnih avgustovskih podatkov, ven
dar je za okoli 1.000 ton višja, kot je 
bila avgusta lani. Najslabša pa je 
bila mesečna proizvodnja surovega 
jekla. Linearni mesečni plan je bil 
dosežen le 89 7. V železarni Jesenice 
so predvsem zaostali v elektrojeklar-
ni zaradi slabega ognjevzdržnega 
materiala in drugih težav, v železar
ni Ravne je bila zaradi remontov iz
vršitev 81 %, v železarni Store so pa 
za 14 % presegli mesečni plan. 
Zaostanek za zbirnim letnim pla
nom se je po osmih mesecih povečal 
in to samo v avgustu za nekaj več 
kot 7000 ton, tako da je mesečno 
poprečje padlo pod poprečno meseč
no proizvodnjo, s katero bi presegli 
letnih 800.000 ton. 

Blagovno proizvodnjo so dosegli: 
v železarni Jesenice 102 %. v železar
ni Ravne 98%, v železarni Store 
118 % in skupno 105 f. Ob koncu av
gusta je letošnja blagovna proizvod
nja železarn 8 % večja, kot je bila v 
enakem obdobju leta 1977, vendar 
zaostaja za zbirnim planom Se ved
no za 4 %. 

Predelovalci žice so imeli v avgu
stu sorazmerno slabe rezultate. Pro
izvodnja je bila za okoli 10 % nižja 
kot v istem mesecu lani. vendar 
vseeno za okoli 4 % boljša kot letos 
meseca julija. Mesečni plan so iz
vršile le v Tovilu, skupna izvršitev 
predelovalcev je 90%. tako da je za 
Slovenske železarne izvršitev plana 
blagovne proizvodnje 104 %. 

Izvoz v mesecu avgustu, ki je bil 
dosežen le z 62 % poprečnega meseč
nega plana, gotovo ni pripomogel k 
izboljšanju zbirnih podatkov za le
tošnje leto. 

Realizacija vrednosti prodaje je 
bila zopet zelo ugodna. Edino v Ve
rigi niso dosegli načrtovane mesečne 
vrednosti prodaje, najboljši rezultat 
pa imajo v železarni Jesenice 
(126 %). Mesečni plan je bil presežen 
za SOZD za 11 %. Vse delovne orga
nizacije imajo daleč boljšo realiza
cijo prodaje kot leta 1977. kar skup-

PRVI SLUŠATELJI 
SO IZ ŽELEZARNE 

| (Nadaljevanje s 1. strani) 
Pri izvedbi seminarjev sodeluje 

precejšnje Število predavateljev, od 
teh je nekaj mladih, ki jim mogoče 
manjka praktičnih izkuSenj. ne pa 
volje za delo in pripravo predavanj. 

K o bo septembrski ciklus preda
vanj pri kraju, pridejo v oktobru na 
vrsto najprej ostali delegati za zbor 
združenega dela iz Železarne, nato 
pa delegati nekaterih drugih organi
zacij združenega dela z Jesenic. Ko
nec meseca pripravljamo seminar v 
Kranjski gori za delegate krajevnih 
skupnosti Rateče in Kranjska gora 
in za delegate za zbor združenega 
dela tamkajšnjih OZD. 

Da bo delo teklo po programu, bo 
potrebno vložiti veliko truda, tako s 
strani predavateljev kot slušateljev. 
Zavedati se moramo, da frontalna 
oblika izobraževanja ne zadostuje, 
da morajo biti slušatelji enakopra
ven dejavnik, »partnerji«, ker že 
marsikaj vedo in so marsikaj izkusili 
na področju, s katerega zanje pri
pravljamo seminarje. 

Prijetno bodo delo poživili avdovi-
zualni pripomočki (filmi, prosojnice, 
stenske slike), ki jih bomo uporab
ljali. Skratka, pripravili smo marsi
kaj novega, z željo, da bi bile nove 
izobraževalne oblike uspešnejše. 

M . M . 

no pomeni 27% več kot po osmih 
mesecih leta 1977. 

Po rezultatih dela meseca avgusta 
bi se dalo sklepati, da lahko pričaku
jemo tudi v naslednjih preostalih 

štirih mesecih letošnjega gospodar
skega leta ugodne rezultate. Dopusti 
in pretežni del velikih popravil je za 
nami in upajmo, da bomo do konca 
leta že lahko poročali o ponovnih 
najvišjih dosežkih. 

POŠKODBE V AVGUSTU 
Služba za varstvo pri delu nam je posredovala podatke o po

škodbah na delovnih mestih ter na poti v~službo in iz službe za 
mesec avgust. Iz podatkov povzemamo, da je bilo na delovnih 
mestih poškodovanih 38 sodelavcev, za kar smo izgubili 556 delovnih 
dni. V avgustu poškodb na poti v službo in iz službe ni hilo. pač pa ip 
bilo zaradi poškodb od prej izgubljenih .19 dni. 

Pregled poškodb po posameznih TOZD je naslednji: 

TOZD 
Poškodbe 
na del. 
mestih 

Izgub
ljeni 
dnevi 

Poškod
be na poti 

Izgub
ljeni 
dnevi 

Plavž 2 16 — — 
Jeklarna 6 71 - — 
Livarna • .1 

od prej 
— — 

Valjama hluming-Stekel 2 HO 16 
od prej 

Valjama žice in profilov .1 a i — — 
Valjarna debele pločevine — 46 

od prej - — 
Hladna valjarna Bela :t 29 — — 
Hladna valjarna Jesenice 2 20 — — 
Zičama 2 16 — — 
Profilarna i 4 — — 
Vratni podhoji — - - — 
Jeklovlek 2 19 — — 
Elektrode _ 
Zehljarna ! 2 - — 
Strojne delavnice 1 19 — — 
Remontne delavnice :t 60 — — 
Vzdrževanje 6 62 - — 
Energetika — — — — 
Transport 37 — 23 Transport 

od prei 
Družbena prehrana 1 9 — — 
DS za komerc. in finan. zadeve — — — — 
DS za kadrovske in splošne 
zadeve in informiranje — — — — 
DS za ekonomiko, teh. kontrolo. 
raziskave in novogradnje - - - -

LETOS 710 ŽELEZARJEV- KRVODAJALCEV 
| (Nadaljevanje s 1. strani) 

Kakšna je bila udeležba po posa
meznih TOZD-ih Železarne glede na 

zaposlenost in skupno število krvo 
dajalcev vidimo iz naslednje tabele: 

Mn>i'ivni "/>(>/.' kri <»tajniške al/rije MI -Jcsentcah 
St. za St. % glede % glede 

na skup 
TOZD posle krvod. na zapo štev. 

nih slenost krvod 

Plavž 238 16 6,7 2,2 
Jeklarna 625 22- 3.5 3,1 
Livarna 91 21 23.0 3,0 
Valjarna bluming-štekel 431 39 9,1 5,5 
Valj. žice in profilov 287 19 6,6 2,7 
Valj. debele pločevine 1% 26 13,3" 3,7 
Hladna valjama Bela 279 45 16.1 6.3 
H V Jesenice 229 15 6.5 2.1 
Žičarna 308 28 9,1 4.0 
Profilarna Javk. 95 15 15,8 2,1 
Vratni podboji 49 10 20,4 1.4 
Jeklovlek 158 13 8,2 1,8 
Elektrodni 244 23 9.4 3,2 
Zehljarna 84 3 3,6 0,4 
Strojne delavnice 323 46 14,2 6,5 
Remontne delavnice 513 88 17,1 12.4 
Vzdrževanje 542 75 13,8 10,6 
Energetika 244 14 5,7 2.0 
Transport 286 35 12.2 4,9 
Družbena prehrana 203 11 5.4 1,6 
Kom. in finance 265 25 9,4 3,5 
Kadr. splošni, inform. 488 30 6,1 4,2 
Ekon. teh. kontrola in 
novogradnje 477 78 16,3 11,0 
Kovinoservis 86 13 15,1 1.8 
Skupaj 6741 710 10,53 100 

Kot vidimo iz podatkov, so se gle
de na zaposlenost najštevilneje od
zvali v TOZD Livarna (23.0 %), Vrat
ni, podboji (20.4 Remontne delav
nice (17,1 %) itd. Glede na skupno 
število krvodajalcev iz Železarne pa 
jih je bilo največ iz TOZD Remont
ne delavnice (12.4%), sledi TOZD 
Vzdrževanje (10,6%). DS ekonomi
ka, tehnična kontrola, razvoj in no
vogradnje (11,0 %). 

V primerjavi z lanskim letom je 
bila letos udeležba na krvodajalski 

akciji slabša, tako da je bilo 33 od
vzemov manj kot je bilo planiranih 
(1500 planiranih). 

Občinski odbor R K S Jesenice in 
oddelek za zdravstvo in socialno 
varstvo Železarne se vsem krvoda
jalcem Železarne iskreno zahvalju
jeta z željo, da bi bila udeležba že-
lezarjev še naprej tako dobra, kot 
vsa leta doslej. 

Ivanka Zupančič 



IZVRŠITEV P R O G R A M A S K U P N E IN G O T O V E P R O I Z V O D N J E 
TER O D P R E M E V A V G U S T U v tonah 

S K U P N A P R O I Z V O D N J A GOT. proizvodnja za prod. 

T O Z D za 
progr. 

/ 
izvrš. progr. izvrš. prodajo 

Plavž 13.600 15.318.2 112.6 -
Jeklarne 41.640 37.192.9 89.3 
— SMjeklarna 25.400 24.469.5 96.3 
— El jeklarna 16.240 12.723.4 78.3 

- A S E A 7.440 5.699.4 76.6 
- L M 8.600 65.825.6 79.4 -
- B B C 200 198.4 99.2 

Livarne 155 153.5 99.0 50 97.2 194.4 97.2 
- jeklolivarna 150 151.3 100.9 
— kovinolivama 5 , 2.2 44.0 
Valj. bl.-štekel 36.700 36.232.3 98.7 5.650 6.155.3 108.9 6.009.3 
— bluming 21.000 20.663.7 98.4 350 580.3 165.8 504.7 
- štek. razrez. 12.900 12.663.2 98.2 2.500 2.807.0 112.3 2.694.9 
— Stek. term. o. 2.800 2.905.4 103.8 2.800 2.768.0 98.9 2.809.7 
Valj. ž. + prof. 11.980 11.071.0 92.4 3.640 3.303.0 90.7 3.217.9 
— valj. žice 9.740 8.765.6 90.0 3.640 3.303.0 90.7 3.217.9 
— valj. prof. 2.240 2.305.4 102.9 
Valj. deb. ploč. 8.710 8.933.5 102.6 8.610 8.793.8 102.1 8.797.9 
HI. valj. Bela 7.600 7.328.8 96.4 7.600 . 7.316.1 96.3, 7.219.2 
HI. valj. Jes. 2.480 2.489.3 100.4 2.330 2.451.6 105.2 . 2.426.5 
Žicama 5.300 5.471.9 103.2 3.940 4.048.1 102.7 4.093.9 
Profila rn a 2.250 2.114.7 94.0 2.160 2.089.8 96.8 1.964.2 
Sklad. 38 160 151.9 94.9 160 151.9 94.9 104.8 
Vrat. podb. 80 60.0 75.0 80 60.0 75.0 64.8 
Jeklovlek 1.410 " 1.501.5 106.5 1.410 1.501.5 106.5 1.475.5 
Elektrode 2.050 2.198.8 107.3 1.860 2.029.1 109.1 2.026.0 
— elektr. var. ž 1.490 1.423.0 95.5 1.480 1.419.3 95.9 1.400.5 
— var. prašek 80 82.0 102.5 80 79.6 99.5 95.3 
— suhe mase 100 72.0 72.0 100 72.0 72.0 72.0 
— ognjevzd. mat. 380 621.8 163.6 200 458.2 229.1 458.2 
Zpbljarna 875 1.013.3 115.8 875 1.011.4 1 Í5.I1 1.003.4 
S k u p a j 134.990 131.231.6 97.2 38.365 39.008.8 101.7 38.500.6 
Emona Zagr. 250 224.4 89.8 224.4 
VSE S K U P A J 134.990 131.231.6 97.2 38.615 39.233.2 101.6 38.725.0 

O B V E S T I L A K O L E K T I V U - O B V E S T I L A K O L E K 

T O Z D V A L J A R N A ŽICE 
I N P R O F I L O V 

Glavni vzrok, da Valjarna žice ni 
dosegla z družbenim planom pred
videne skupne in gotove proizvod
nje, so bili previsoki skupni zastoji, 
ki so dosegli v avgustu 45,11 % obra
tovalnega časa. Predvsem je bilo 
preveč mehanskih in elektro za^ 
stojev, pa tudi valjavski zastoji so 
bili previsoki. 

Valjarna profilov je z dobrim de
lom planirano skupno proizvodnjo 
presegla za 2,9 %. 

T O Z D V A L J A R N A D E B E L E 
PLOČEVINE 

V avgustu je ta valjarna za 2,6 % 
presegla z družbenim planom pred
videno skupno proizvodnjo. Bilo pa 
je nekaj težav na sami valjavski 

OCENA GOSPODARJENJA V OBČINI 
JESENICE V PRVEM POLLETJU 

Na deveti seji komiteja o b č i n s k e konference Z K S Jesenice, 
13. septembra, so obravnaval i oceno gospodarjenja v j esen i šk i občini 
v prvem polletju le tošnjega leta. 

V poročilu, oziroma oceni, ki jo je 
podal Ivo Ščavničar, predsednik 
izvršnega sveta skupščine občine je 
povedal, da se je celotni dohodek, 
v primerjavi z lanskim letom, v tem 
času povečal za 20%. Družbeni pro
izvod je porasel za 32 %, poprečni 
osebni dohodek pa za 21 % in je za 
2.50 din nižji od poprečja na Gorenj
skem. Število zaposlenih je ostalo 
skoraj na isti ravni kakor lansko 
leto, saj je bilo v prvih šestih mese
cih zaposlenih le sedem delavcev 
več. Na seji so ugotovili, da se baza 
gospodarstva krepi, da je gospodar
jenje letos boljše kot lani. Menili so, 
da je treba v zvezi s tem izreči po
hvalo delovnim ljudem. Za možno 
nadaljno rast gospodarstva pa so 
menili, da bo treba zaostriti odgo
vornost. Člani zveze komunistov ki 
delujejo v sindikatu, se bodo morali 
prizadevati, da sindikalne organiza
cije ocenijo stanje v svojih sredinah 
in za izboljšanje stanja, .oziroma 
reševanje obstoječih problemov, 
predlagajo ustrezne ukrepe. 

V jeseniški občini še vedno izka
zuje izgubo šest organizacij zdru
ženega dela in sicer TOZD Hladna 
valjarna Bela — železarna Jesenice, 
IPI Golica, hotel Lek, hotel Kom

pas, Alpe Adrija v Kranjski gori ter 
TOZD Družbeni standard SPG 
Gradbinec. Slaba stran je tudi ne
ustrezna rast družbenega proizvoda 
v trgovini in v turizmu, kjer je celo 
pod načrtovano. 

Na splošno pa je bilo ocenjeno, da 
je gospodarjenje v začrtanih okvirih, 
da se družbeni proizvod dviga, 
razmerja se izboljšujejo, vse investi
cije so pokrite, kot slabost pa so 
ugotovili prevelike vmesne zaloge. 
Za odpravo slabosti bodo v kratkem 
sklicali sestanek vseh vodilnih de
lavcev v občini, na katerem se bodo 
dogovorili o ukrepih za odpravo po
manjkljivosti in za povečanje vse
stranske odgovornosti. 

V nadaljevanju seje so razprav
ljali o predlogu za združitev Univer-
sala Jesenice in Merkurja v Kranju, 
ter o mnenju o ustrezni organizi
ranosti komunalnega podjetja Ko
vinar Jesenice. V zvezi s tem so me
nili, naj se o tem kolektivi sami 
odločijo, podrobneje pa naj se s tem 
vprašanjem seznani komisija za 
družbeno ekonomske odnose. Kar 
zadeva Kovinarja so obravnavo 
odložili za prihodnjo sejo. 

Med tekočimi zadevami so obrav
navali nekatere predloge v zvezi s 
kadrovskimi zadevami in priprave 
na volitve vodstev SZDL. B . 

ČESTITAMO 
V avgustu in septembru so 

diplomirali na srednji šoli (štu
dij ob delu) naslednji naši so
delavci: 

— na tehnični srednji šoli — 
strojni oddelek: M I L A N DOL
ŽAN - energetika, T I N E 
R E Z A R — remontne delavni
ce in K A T I P A V L I N - vz
drževanje; 

— na tehnični srednji šoli 
- elektro oddelek: MILOŠ 
MOŽINA — vzdrževanje; 

— na ekonomski srednji 
šoli: A N I C A P R E S T O R -
fin. rač. sektor in Z V E Z D A N A 
ŠOBERL — remontne delav
nice. 

Vsem sodelavcem iskreno 
čestitamo in jim želimo veliko 
osebnega zadovoljstva in de
lovnih uspehov. 

Z gradbišča KONTI LIV 

progi zaradi zastojev in popravila 
oboka potisne ogrevne peči, ki je 
trajalo od 16. do 19. avgusta. 

T O Z D H L A D N A V A L J A R N A 
B E L A 

V agustu je bil dosežen družbeni 
plan skupne proizvodnje s 96,4 %, 
kar je druga najvišja številka v 
letošnjem letu. Odprema 7.220 ton je 
bila doslej najvišja. Dinamo H V T je 
bilo proizvedenih 1.760 ton,-kar je za 
343 ton manj kot v juliju. Vzrok za 
nižjo proizvodnjo so bile težave z 
vložkom. 

T O Z D H L A D N A V A L J A R N A 
J E S E N I C E 

Družbeni plan skupne in gotove 
proizvodnje je bil v avgustu dosežen. 
Pri kvalitetnem asortimentu je bilo 
proizvedenih 209 ton nizkolegiranih 
in visoko ogljičnih kvalitet (v juliju 
113 ton) in 531 ton Dinamo kvalitet 
(v juliju 497 ton). 

T O Z D ŽIČARNA 
Odsotnost delavcev je bila v avgu

stu manjša kot v juliju in je bil zato 
tudi proizvodni rezultat precej 
boljši. Družbeni plan tako odpreme 
in gotove proizvodnje je bil prese
žen. Pri kvalitetnem asortimentu je 
bilo proizvedenih 988 ton patentira
ne žice (v juliju 1.013 ton), 346 ton 
V A C žice (v juliju 326 ton) in 75 ton 
E P P žice (v juliju 51 ton). 

T O Z D P R O F I L A R N A 
V avgustu Profilarna ni dosegla 

planirane proizvodnje. Vzroka za to 
sta bila predvsem dva: velika od
sotnost delavcev in pogoste menjave 
programa na oblikovalni progi Rossi 
I zaradi občasnega pomanjkanja 
ustreznega vložka ter proizvodnje 
profilov za naročila, ki so bila nujna. 
Poleg tega je bila v avgustu tudi 
slaba dobava T V T , ki so bili 
naročeni v Železarni Sisak in je bilo 
zato treba naknadno naročati te 
dimenzije T V T v Valjarni bluming-
štekel. 

T O Z D V R A T N I P O D B O J I 
Edini vzrok, da z družbenim pla

nom predvidena skupna proizvodnja 
ni bila dosežena, je bilo pomanj
kanje naročil. 

T O Z D J E K L O V L E K 
Z dobrim delom je Jeklovlek kljub 

večji odsotnosti delavcev tudi v av
gustu presegel družbeni plan skupne 
in gotove proizvodnje. 

T O Z D E L E K T R O D A 
Z družbenim planom predvidena 

skupna in gotova proizvodnja je bila 
sicer presežena, vendar planirana 
proizvodnja dodajnih materialov ni 
bila dosežena. Pri proizvodnji opla-
čenih elektrod so bile težave zaradi 
pogostih okvar ria sušilnih napra
vah. Proizvodnja taljenih praškov in 
ognjevzdržnega materiala je v av
gustu presegla planirano količino. 

T O Z D ŽEBLJARNA 
Družbeni plan skupne in gotove 

proizvodnje je bil z dobrim delom v 
avgustu močno presežen. K temu je 
pripomoglo poleg zmanjšanja med
fazne proizvodnje, kar je bila po
sledica velike odsotnosti delavcev, 
predvsem dobro izkoriščanje razpo
ložljivega delovnega časa na žebljar-
skih strojih. 

Avgust Karba 

DEŽURNI Z A VZDRŽEVANJE V ŽELEZARNI 

D A T U M : 

P O N E D E L J E K - 25. 9. 
T O R E K - 26. 9. 
S R E D A - 27.9. 
ČETRTEK - 28. 9. 
P E T E K - 29. 9. 
SOBOTA - 30. 9. 
N E D E L J A - 1. 10. 

D N E V N I : 

T U M A S L A V K O 
R A V N I H A R P E T E R 
E N I K O V A N D A 
S T A R E B R A N K O 
LOGAR IGOR 
Z U P A N M I R K O 
FALETIČ J A N E Z 

NOČNI: 

A R H J A N E Z 
KRAPEŽ B E R T I 
A R N E Ž F R A N C 
Z U P A N ALOJZ 
TELALOVIČ A H M E D 
BENEDIČIČ MITJA 
K O S E L J A N T O N 

358 
410 

od 14.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure 

Telefon dežurnega za vzdrževanje vZele/.aini je: 
vezni telefon je: 

Na redne delovne dni dela dnevni dežurni 
nočni pa 

Na proste sobote, nedelje in praznike dela: 
dnevni dežurni 
nočni pa 

Predaja poslov se izvede v sobi tajništva vzdrževanja št. 5 v upravni stav 
bi TOZD Vzdrževanje. 

od 6.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure 

SLUŽBA O B R A T N E A M B U L A N T E 

V dneh od 25. do 30. septembra, bodo delale naslednje obratne ambulante: 
dopoldan: III. obratna ambulanta — dr. med. Zelimir Cesarec. 
Popoldan: I. obratna ambulanta — dr. med. Branimir Čeh in II. obratna 

ambulanta — dr. med. Vesna Furlan-Zidar. 
V soboto. 30. septembra samo dopoldan I. obratna ambulanta — dr. med. 

Branimir Čeh in II. obratna ambulanta — dr. med. Vesna Furlan-Zidar. 
V zobni ambulanti: 
dopoldan: II. zobna ambulanta — dr. stom. Alojz Smolej. 
Popoldan: I. zobna ambulanta — v. den. Viktor Stražišar. 
Vsoboto. 30. septembra samo dopoldan II. zobna ambulanta — dr. stom. 

Alojz Smolej. 
Ordinacijski čas dopoldan od 6.30 do 13.. popoldan od 13. do 19.30. V sobo

to samo dopoldan od 6.30 do 13. ure. 

O B V E S T I L O 
Pozivamo sodelavce, naj odseku za socialno varstvo in zavarovanje — 

kadrovski sektor dostavijo potrdila o šolanju za šolsko leto 1978/79 za svoje 
otroke, ki so stari 15 let in več. oziroma bodo z vključno 31. 8. 1979 dopolnili 
15 let starosti. 

Potrdila so potrebna za priznanje: 
— otroškega dodatka, 
— regresa za letni dopust. 
— zdravstveno zavarovanje. 
Potrdila dostavite najkasneje do 15. oktobra 1978. 

Oddelek za socialno 
varstvo in zavarovanje 

R A Z P I S 
Na osnovi določil samoupravnega sporazuma o združitvi TOZD v delov

no organizacijo ter sklepa delavskega sveta za komercialno finančne zadeve 
z dne 24. 8. 1978 

R A Z P I S U J E M O 

delovne naloge 
»računovodja za TOZD Profilarna in TOZD Vratni podboji« 1 oseba 
računovodje TOZD Kovinoservis 1 oseba 

Za računovodjo se lahko prijavi vsak. ki izpolnjuje z zakonom predpisane 
in še naslednje pogoje: 

— da ima višjo ali srednjo izobrazbo ekonomske smeri in najmanj tri oz. 
pet let uspešnega dela na finančno-računovodskem področju ter da ima druž
benopolitične in moralno etične kvalitete. 
Mandat izbranega kandidata bo trajal štiri leta. Kandidati naj pošljejo prija
ve z dokazili o izpolnjevanju pogojev v zaprti ovojnici z oznako »za razpisno 
komisijo delavskega sveta za komercialno finančne zadeve« v roku 15 Oni po 
objavi na naslov: Železarna Jesenice, kadrovski sektor, c. Železarjev p Jese
nice 64270. 
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P R I D E L A V S K E M S V E T U ŽELEZARNE 
V sredo, 13. septembra, je b i la v sejni sobi glavne pisarne 20. seja 

O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O pri delavskem svetu že lezarne , k i jo je 
vod i l predsednik odbora Božo P A N C U R . 

Na seji so obravnavali poročilo 
o gibanju osebnih dohodkov, ki ga je 
podal predstavnik iz SEO Rafael 
Penič. Po podanem poročilu in na 
podlagi ocene poslovodnega odbora 
o doseženih poslovnih rezultatih 
v železarni so navzoči sprejeli tele 
ugotovitve: 

— doseženi poslovni rezultati in 
pričakovana polna zavzetost vseh 
delavcev železarne, a Se posebno 
vodij in organizatorjev dela za iz
polnjevanje s planom dogovorjenih 
obveznosti v naslednjih štirih me
scih, realno omogočajo ponovno 
delno povišanje osebnih dohodkov; 

— s povišanjem osebnih do
hodkov pa bi še vedno ostali v ok
virih dogovorjenih meril panoge in 
SOZD S2 ter naših planiranih in 
doseženih rezultatov. Relativno bi 
uskladili trend rasti osebnih do

hodkov v panogi, SOZD in občini 
ter delno presegli rast življenjskih 
stroškov. 

Člani odbora za gospodarstvo so 
bili mnenja, da bo povišanje osebnih 
dohodkov v vseh temeljnih orga
nizacijah in delovnih skupnostih 
delovalo stimulativno in mobilizira
lo vse sile za doseganje in preseganje 
proizvodnih programov za dvig pro
duktivnosti, izplenov in ne nazadnje 
za zniževanje stroškov. 

Na osnovi podane analize ter 
v skladu z določili samoupravnega 
sporazuma o združitvi temeljnih 
organizacij v delovno organizacijo 
železarno ter sporazuma o skupnih 
merilih in osnovah za delitev oseb
nih dohodkov in dela sklada skupne 
porabe, je odbor za gospodarstvo pri 
delavskem svetu železarne pred
lagal, da delavski sveti v temeljnih 

organizacijah in delovnih skup
nostih razpravljajo o ugotovitvah in 
predlogu odbora za gospodarstvo de
lavskega sveta železarne, da se 
s 1. septembrom povišajo osnove 
ovrednotenja del in nalog oziroma 
kategorij za 5 %. Vse temeljne orga
nizacije in delovne skupnosti pa 
morajo najkasneje do 25. septembra 
1978 posredovati na CPSI sklep 
o povišanju kategorij. 

Navzoči so ugotovili, da z dviga
njem osebnih dohodkov istočasno 
dvigujemo tudi družbene prispevke, 
ki se bodo zaradi povišanih osebnih 
dohodkov verjetno nabrali prek 
dogovorjene višine v SIS. V zvezi 
s tem so delegatom vseh SIS in 
zboru združenega dela priporočili, 
da o višini sredstev, zbranih iz oseb
nih dohodkov, razpravljajo, ter 
presežek upoštevajo kot akqntacijo 
za leto 1978, oziroma z enotnim 
dogovorom vseh delegacij združe
nega dela usmerijo sredstva v priori
tetno gradnjo srednjeročnega raz
voja občine Jesenice. 

Dragica Medja 

TOZD Valjarna bluming stekel 

19 . S E J A D E L A V S K E G A S V E T A 
19. redna seja delavskega sveta T O Z D Val jarna b luming-š teke l , k i 

jo je sk l ica l in vodil predsednik Anton Miklič je bila 7. septembra. Na 
seji so obravnaval i dvanajst točk dnevnega reda, pred tem pa so ugo
tov i l i , da so b i l i sklepi predhodne seje izvršeni . 

Na seji so delegati delavskega 
sveta obravnavali in potrdili na
slednje samoupravne sporazume: 

— samoupravni sporazum o orga
nizaciji in delu posebne finančne 
službe, 

— samoupravni sporazum o med
sebojnih pravicah, obveznostih in 
odgovornosti med delavci TOZD in 
skupnimi službami Slovenske Že
lezarne, 

— samoupravni sporazum o ino
vacijah v TOZD Slovenske železar
ne, 

— samoupravni sporazum o regu
liranju medsebojnih odnosov v raz
voju, proizvodnji, prometu in me
rilih za samoupravno urejanje cen 
ognjevzdržnega materiala za obdob
je od leta 1978-1980, 

— samoupravni sporazum o me
rilih in postopkih za urejanje kre
ditnih odnosov s tujino, 

— samoupravni sporazum o usta
novitvi občinske skupnosti za zapo
slovanje Jesenice, 

— samoupravni sproazum o usta
novitvi medobčinske skupnosti za 
zaposlovanje Gorenjske. 

Obravnavali so analizo izvajanja 
srednjeročnega plana Železarne za 
leto 1976 in 1977 ter oceno dela do 
leta 1980. Po pregledu navedene 
analize so sprejeli naslednja sta
lišča: 

— Temeljnih ciljev in planiranih 
kazalcev obsega proizvodnje ne bi 
bilo potrebno spreminjati, čeprav 
načrtovanih rezultatov, posebno na 
področju fizične proizvodnje niso 
izpolnili. 

— Pri investicijah, ki so v teku in 
pri tistih investicijah ki so še v na

črtu je potrebno posvetiti mnogo več 
pozornosti planiranju priprave, 
predvsem pa usposabljanju delavcev 
za delo na rekonstruiranih ah novih 
napravah, da bodo proizvodni rezul
tati enaki tistim, ki so z elaborati 
predvideni. 

— Izgradnjo konti-liva, ki naj bi 
razbremenjevala valjavsko ogrodje 
bluming z valjanjem kvadratnih 
gredic kasni, zaradi česar na valjav-
skem ogrodju bluming ni mogoče 
izpolnjevati obveznosti v izvaljani 
količini toplo valjanih trakov preko 
stekla, 

— na projektu modernizacije či
stilnice je potrebno delati posebno 
intenzivno, saj v sedanjem stanju ni 
sposobna prevzeti projektirane ko
ličine kontiniranih gredic v čišče
nje, 

— na področju varovanja okolja 
nismo bili posebno uspešni. Razen 
urejene predelave talilniških odpad
kov iz nasipa, so v bistvu ostali vsi 
dosedanji izvori onesnaževanja. 
Mnenja smo, da je potrebno posve
titi vso skrb varovanju okolja in pri 
vsaki investiciji zagotoviti prednost 
in sredstva za ta namen. 

Vodja TOZD je v nadaljevanju 
posredoval delegatom program ukre
pov za odpravo poslovne izgube 
v TOZD Hladna valjarna Bela v pr
vem polletju 1978. Program je po
drobno obravnaval odbor za go
spodarstvo in je delavski svet potrdil 
njegovo stališče. 

Potrdili so kazalce uspešnosti po
slovanja v prvem polletju 1978 in 
predlog povečanja obsega izgradnje 
I. faze strojnih delavnic in predlog 
združevanja amortizacijskih sred

stev za TOZD Remontne delavnice. 
Oba predloga je obravnaval odbor za 
gospodarstvo in je delavski svet so
glašal s predloženimi sklepi odbora. 

Delavski svet je potrdil predlog za 
odobritev akontacije osebnega do
hodka delavcem v TOZD Valjarna 
bluming-štekel in potrdil naslednje 
sklepe: 

— delavci lahko prejmejo del 
akontacije osebnega dohodka za pre
tekli mesec pred izplačilnim dnem 
(15. v mesecu) v naslednjih pogojih: 

— odhod delavca na odsluženje 
vojaškega roka, 

— odhod delavca na orožne vaje, 
— hujša bolezen ali smrt delavca 

ali člana družine s katerim živi 
v skupnem gospodinjstvu, 

— naravna ali druge nesreče. 
Delovno izplačevanje se lahko 

odobri le na osnovi ustreznih doka-
zilnih listin, višina akontacije pa se 
lahko izplačuje največ do 1.500 
dinarjev. 

— Delavec lahko zaprosi za 
akontacijo le od 1. do 10. v mesecu, 
prošnji, ki je lahko ustna pa je po
trebno finančnemu sektorju pred
ložiti ustrezne listine. Izplačilo 
odobri vodja finančno računskega 
sektorja ali delavec, ki je za to po
oblaščen. 

— Izplačilo se opravi v breme 
neobračunane in neizplačane akon
tacije osebnega dohodka za pretekli 
mesec. 

— Finančni sektor začne poslova
ti po tem sklepu prvi naslednji me
sec, ko bo delavski svet delovne 
organizacije ugotovil, da so vsi 
TOZD in delovne skupnosti, za 
katere opravlja finančno poslovanje, 
sprejeli ta sklep v enakem besedilu 
in ko se sklep objavi na oglasni deski 
temeljne organizacije. 

V razpravi so sodelovali: Senčar, 
Miklič, Mandeljc, Bak. 

NI 
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Odbor za gospodarstvo pr i DS T O Z D Valjarna b luming-š teke l je 

imel 5. septembra 20. redno sejo, k i jo je sk l ica l in vodil namestnik 
predsednika Janez Smolej. P r i pregledu sklepov predhodne seje so 
ugotovil i , da so v glavnem izvršeni , nekaj pa j i h je v izvajanju, ker 
so dal jšega značaja . 

Na seji so obravnavali proizvodno 
problematiko za mesec julij in ugo
tovili, da proizvodni rezultati niso 
zadovoljivi. Skupna proizvodnja 
temeljne organizacije je bila dose
žena z 98,1 % v odnosu na družbeni 
plan, blagovna pa je bila presežena 
za 6,3%. 

V mesecu juliju je imel bluming 
33,4 % zastojev. Pogoste so bile 
okvare na steklu in je bilo kar 7,5 % 
zastojev zaradi sosednjih prog. Za
radi težav na steklu pa niso bile 
izvaljane zadostne količine toplo 
valjanih trakov in zato oddelek 
adjustaže stekel na Beli ni mogel iz
polniti planskih obveznosti medtem, 
ko je oddelek adjustaže bluminga 
presegel družbeni plan. V oddelku so 
bile težave z brusilnimi stroji, ki so 
bili pogosto v okvarah, primanjko
valo pa je tudi brusilcev. 

Planirani izplen ni bil dosežen niti 
na blumingu niti na steklu. Na blu-
mingu je nižji za 0,8 % na steklu pa 
za 0,4%. 

Pri pregledu stroškov za mesec 
julij so ugotovili ponovno zvišanje 
za 6.079.891,28 din. Vzrokov za višje 
stroške je več, predvsem pa so v ne-
doseganju planiranih količin po kva
liteti in asortimentu na steklu, od
stopanje od planiranih izplenov in 
prekomerne količine dvakratnega 
valjanja. 

Potrjen je operativni program za 
mesec september, ki je v skupni 
proizvodnji enak planirani, pri bla
govni proizvodnji pa je plan zvišan 
za 3,3 %. 

Člani odbora za gospodarstvo so 
obravnavah program ukrepov za od
pravo poslovne izgube v TOZD 
Hladna valjarna Bela za prvo pol
letje 1978. Za odpravo slabega sta-
stanja in za izboljšanje proizvodnih 
rezultatov v drugem polletju je po
trebno realizirati nekatere ukrepe in 
sicer: 

— upoštevati je treba prioritetni 
vrstni red dobave vložka v asorti
mentu in sicer tako pri programira
nju odlivanja kot valjanja, 

— izboljšati se mora količina 
vložka v kvaliteti in asortimentu do 
takega nivoja, da bodo planske ob
veznosti do TOZD Hladna valjarna 
Bela 100 % izpolnjene. 

— vodstveni kader TOZD Valjar
na bluming stekel se zadolžuje, da se 
maksimalno angažira pri izpolnje
vanju predvidenih ukrepov in o re
zultatih dela redno poroča odboru, 

— poziva se TOZD Vzdrževanje 
in Remontne delavnice, da z anga
žiranostjo, predvsem pri konstantni 
usposobitvi stekel valjavniškega 
ogrodja, omogoči nemoteno proiz
vodnjo, oziroma izpolnjevanje plan
skih obveznosti do TOZD Hladna 
valjarna Bela, 

— poziva se TOZD Jeklarna, da 
z učinkovitimi ukrepi pripomore 
k izboljšanju kvalitete vložnega 
materiala. 

V nadaljevanju seje so ugotovili, 
da je od enajstih postavljenih delov
nih ciljev pet doseženih, šest ciljev 
pa ne. Potrjeni so bili tudi kazalci 
uspešnosti poslovanja za prvo pol
letje 1978. 

Člani odbora so obravnavah in 
potrdili predlog povečanja obsega 
izgradnje I. faze strojnih delavnic in 
predlog združevanja amortizacijskih 
sredstev za TOZD Remontne de
lavnice in s tem v zvezi sprejeli 
sklepe: 

— da se za povečan obseg izgrad
nje I. faze strojnih delavnic združijo 
sredstva za opremo jedilnice, kuhi
nje in garderobe v višini 1.350.000 
din brez obveznosti vračanja po 
ključu, ki upošteva višino osnovnih 
sredstev v TOZD ob koncu 1. 1977, 

— da se sredstva v višini 8.610.000 
din za ureditev energetike na osnovi 
zahtev za energetsko soglasje, pove
čanje kapacitet garderobnih pro
storov in žerjav, združijo po samo
upravnem sporazumu o skupnem 
dohodku. Za povečan obseg del se 
koristijo nerazporejena amortiza
cijska sredstva železarne za leto 
1978, 

— da se združijo nerazporejena 
amortizacijska sredstva iz leta 1977 
nepovratno iz še nerazporejenih 
amortizacijskih sredstev v višini 
1.500.000 din za stroj za balansiranje 
okroglih teles in 1.800.000 din za pre
stavitev instalacijske delavnice Je
senice in ureditev instalacijske de
lavnice Javornik. 

V razpravi so sodelovali: Senčar, 
Smolej, Kavčič. NI 

PREGLED SESTANKOV SDS 
Minuli teden nam je 26 samoupravnih delovnih skupin po

slalo zapisnike s svojih sestankov. Najpogostejše teme, o kate
rih so razpravljale delovne skupine, sta (kot že nekaj časa 
nazaj) še vedno oba samoupravna sporazuma (o posebni 
finančni službi v železarni in o svobodni menjavi dela med 
delavci temeljnih organizacij in delavci delovne skupnosti 
skupnih služb SŽ) ter polletno poslovanje. Dodamo pa lahko 
tudi vprašanje bolezenske odsotnosti ter delovne in tehnološke 
discipline in obratno problematiko. Ponekod so delovne skupine 
razpravljale tudi o sklepih samoupravnih organov ter o delu 
delegatov samoupravnih organov in delegacij. 

Ponovno ugotavljamo, da obravnavanje obeh sporazumov 
po delovnih skupinah ne poteka zadovoljivo. Javno razpravo 
o posebni finančni službi naj bi delovne skupine zaključile že 
15. avgusta. Po naših evidencah pa ugotavljamo, da so z javno 
razpravo do 19. septembra zaključile le naslednje temeljne or
ganizacije in delovne skupnosti: Jeklarna (razen 1 SDS), Livar
na, Bluming stekel, Valjarna debele pločevine. Hladna valjarna 
Bela (razen 2), Hladna valjarna Jesenice, Žicama. Profilarna, 
Vratni podboji. Jeklo vlek (razen 3), Elektrode, Zebljarna, Ener
getika (razen 1) Transport (razen 1), Družbena prehrana, de
lovna skupnost za komercialne in finančne zadeve in delovna 
skupnost za kadrovske ter splošne zadeve in informiranje 
(razen 2). Povsod drugje o tem sporazumu se niso razprav
ljale najmanj t tiri delovne skupine. 

Prav tako ne moremo biti zadovoljni z obravnavanjem spo
razuma o svobodni menjavi dela med delavci temeljnih organi
zacij in skupnih služb SŽ. Sporazum je bi l objavljen v Zelezarju 
dne 10. avgusta letos in istega dne je tudi CPSI poslal vodjem 
delovnih skupin navodilo za sklic zborov delavcev. Kot običajno 
je bi l postavljen (skladno s statutom) enomesečni rok za raz
pravo. Vendar so do 19. septembra zaključile le sledeče 
temeljne organizacije in delovne skupnosti: Plavž, Livarna, 
Bluming stekel, Valjarna žice in profilov. Hladna valjarna Bela 
(razen 2 SDS), Hladna valjarna Jesenice, Vratni podboji Jeklo-
vlek (razen 3), Elektrode (razen 1), Strojne delavnice. Trans
port (razen 1), Družbena prehrana, delovna skupnost za komer
cialne in finančne zadeve ter delovna skupnost za kadrovske ter 
splošne zadeve in informiranje (razen 2). Drugje najmanj štiri 
delovne skupine se niso obravnavale tega sporazuma 
medtem ko v Valjam! debele pločevine, v Žicami in Zeb-
ljarni sploh še niso pričeli z obravnavo. 

V temeljni organizaciji Plavž se je sestala SDS obrato-
vodstvo. Obravnavala je sporazum o posebni finančni službi 
ter postavila vprašanje razmejitve dela med to in sedanjo fi
nančno službo in za koliko se bo povečalo število delavcev v fi-
nančno-računovodskem sektorju. Podprla je predlog delnega iz
plačila akontacije osebnega dohodka. 

V TOZD Jeklarna so tri delovne skupine brez pripomb po
trdile sporazum o svobodni menjavi dela z delavci skupnih 
služb SŽ. SDS l i v n a jama je bila v zvezi z informacijo o pollet
nem poslovanju mnenja, da imajo elektropeči previsoko postav
ljen plan, ker so pri dinamo jeklu saržni časi daljši, več pa je 
tudi izmečka. Skupina je razen tega zahtevala, da je potrebno 
popolniti normativ za obratovanje s petimi pečmi. SDS pr ipra
va v ložka pa ugotavlja, da je njihov oddelek nepravilno or
ganiziran in da se doslej njihovi najosnovnejši pogoji dela, kljub 
večkratnim zahtevam, še niso izboljšali. Kritično ocenjuje tudi 
malomarno delo prve in tretje izmene pri pripravi vložka za 
elektropeči ter malomarno ravnanje delavcev pred elektropeč-
mi z dolomitno maso. Skupina razen tega omenja, da dva de
lavca neopravičeno bolujeta zaradi bolečin v nogah, kajti eden 
brca žogo, drugi napravija drva. 

V TOZD Livarna je vseh pet delovnih skupin na skupnem 
zboru obravnavalo sporazum o svobodni menjavi dela z delavci 
skupnih služb SŽ. Posamezniki so se zanimali za povečanje šte
vila uslužbencev ter za način in višino plačevanja prispevkov 
oz. za vračanje neizkoriščenih sredstev. 

V TOZD Hladna valjarna bela je SDS vodstvo 1 brez pri
pomb sprejela oba samoupravna sporazuma. Razen tega je ob
ravnavala tudi polletno poslovno poročilo in program ukrepov 
za odpravo izgube v svoji temeljni organizaciji. Zahtevala je, da 
je potrebno čimprej pristopiti k izvajanju predlaganih ukrepov 
in j ih dosledno uresničevati na vseh ravneh. 

Iz TOZD Strojne delavnice smo tokrat prejeli kar 12 zapis
nikov SDS, sicer pa se je v dneh od 2. do 11. septembra sestalo 
vseh 14 SDS. Vse so že obravnavale sporazum o svobodni me
njavi dela z delavci skupnih služb SŽ, vendar pa šest S D S te 
prilike ni izkoristilo še za obravnavanje sporazuma o posebni fi
nančni službi železarne. Dnevni red sestankov je bil dokaj obši
ren, saj so poleg enega ali obeh sporazumov obravnavale še pol
letno poslovanje, požarno varnost, delovno in tehnološko disci
plino, odsotnost z dela ter aktivnost delegatov samoupravnih 
organov in delegacij za SIS. Skupine so se zavzele tudi za dopol
nitev pravilnika o delitvi osebnega dohodka in sklada skupne 
porabe in sicer člena, ki govori o zbiranju in oddaji odpadnih 
materialov. Namesto fiksne cene za prodano enoto predlagajo 
odškodnino v višini 20 odstotkov od prodane vrednosti. Neka
tere SDS so razpravljale tudi o ožjih notranjih vprašanjih. SDS 

priprava dela je opozorila, da ne more delati v sedanjih pogo
jih. Pritožuje se nad prostorom ter nagrajevanjem, na vpadanje 
del brez vednosti priprave dela ter na neurejeno in pomanjklji
vo dokumentacijo (brez prevodov in JUS standardov). SDS 
materialna s lužba meni, da bi svoje delo lahko izboljšali, če bi 
za prevoz pločevine z Javornika dobili večji avto z daljšim kesd-
nom. Poleg tega predlaga, da se delavcem, ki delajo v slabih vre
menskih pogojih, da otežkočeni dodatek. SDS s t rugama 1 
vprašuje, kaj je z varnostnimi napravami za plin ter če je mož
na nabava avtomata za čaj. Opozarja tudi, da pri »Erženu« pu
šča para in da je zgornji del zidu razmajan. SDS kovačn ice in 
kal i ln ice ugotavlja, da v kovačnici potrebujejo stiskalnico za 
krivljenje težjih izdelkov. Menijo pa, da bi jim odgovarjala tudi 
nova stiskalnica v konstrukcijski delavnici, če bi bila ob njej peč 
ali večje kovaško ognjišče za gretje predmetov. V poštev bi pri
šlo tudi prenosno ognjišče. 

SDS delavnica elektroenergije v TOZD Energetika je 
bila seznanjena s sklepi samoupravnih organov in družbenopo
litičnih organizacij, ki se nanašajo na njihovo TOZD. Obrav
navala pa je tudi sporazum o svobodni menjavi dela z delavci 
skupnih služb SŽ ter opozorila, da je člen, ki obravnava določa
nje osebnega dohodka kolegijskega poslovodnega organa SŽ, 
premalo jasen. 

V delovni skupnosti za komercialne in finančne zadeve sta 
SDS finance in SDS računovodstvo osebnega dohodka 
brez pripomb potrdili sporazum o svobodni menjavi dela. N a se
stanku SDS finance je bilo med drugim posebej poudarjeno, da 
mora vsak na svojem delovnem mestu, kljub pogostnim spre
membam, vedno ažurno in odgovorno opravljati svoje delo. 
SDS računovodstvo osebnega dohodka pa je obravnavala 
sklepe delovnega sveta ter vprašanje prostih sobot ter uradnih 
ur. Izrečena je bila tudi pripomba, da delavke, ki so na porod
niškem dopustu, ne pridejo po 105 dneh podpisat izjave o na
daljevanju porodniškega dopusta še za 241 dni ter da to ovira 
plačevanje in povzroča resne probleme. 

SDS oddelka investicijske dokumentacije iz sektorja 
novogradenj je imela pripombo, da so posamezni členi sporazu
ma o svobodni menjavi dela z delavci skupnih služb SZ premalo 
jasni. Dobila je tudi odgovor oziroma pojasnilo v zvezi z vpraša
njem posebne finančne službe v železarni. Poleg tega je bilo 
bilo pojasnjeno, da so se v oddelku sprostile nekatere delovne 
naloge in opravila, ker se je vseh pet sodelavcev, ki so jih poso
dili T O Z D Kovinoservis, tam redno zaposlilo. 

Center za proučevanje samoupravljanja 
in informiranje — Božidar Lakota 



MLADI O SEBI, SVOJIH PROBLEMIH, NALOGAH IN PERSPEKTIVAH 
J A V N A R A Z P R A V A O D K R I V A N A P A K E 

Deseti, jubilejni kongres slovenske 
mladine, se vsak dan bolj približuje. 
V teh dneh je na vsakem koraku 
moč občutiti bolj razgibano dejav
nost mladih na vseh področjih. Po 
dopustih in brezskrbnih dnevih, ki 
so se kar preveč zavlekli v septem
ber, sedaj skušajo mladi v marsi
kateri sredini nadoknaditi zamuje
no. Časa do kongresa je seveda vsak 
dan manj, neizpolnjenih nalog pa še 
veliko. V današnjem predkongres
nem komentarju bomo skušali opi
sati utrip mladih iz jeseniške občine 
zadnji mesec pred desetim kongre
som zveze socialistične mladine. Z 
zadovoljstvom bomo opisali nekaj 
vzpodbudnih akcij, v komentarju pa 
bo dosti tudi kritičnih misli ob posa
meznih pojavih, ki si jih pred veli
kim dogodkom mladih prav gotovo 
ne smemo privoščiti. 

V ospredju vseh dogajanj pri ob
činski konferenci zveze socialistične 
mladine na Jesenicah je sedaj javna 
razprava o kongresnih dokumentih, 
ki poteka povsod tam, kjer so mladi 
organizirani. Tukaj velja poudariti, 
da so se pri občinski konferenci res
nično temeljito pripravili na vodenje 
in izvajanje javne razprave. Ne bo 
pretirano, če rečemo, da sedaj 
poteka ena največjih akcij v zad
njem obdobju za poživitev dejav
nosti mladih v jeseniški občini. Vse
bina javnih razprav je konkretna 
bolj kot kdajkoli prej. Poudarek ni 
dan širokemu razpravljanju in 
razlaganju osnutkov kongresnih do
kumentov, temveč resničnemu oce
njevanju dosedanje aktivnosti. V 
luči kongresnih dokumentov pa mla
di skušajo odkrivati, kje so bili v 
obdobju med obema kongresoma 
najbolj uspešni, kje se je zatikalo 
oziroma na katerem področju niso 
storili ničesar. Za izvajanje javne 
razprave so zadolženi člani predsed
stva občinske konference, ki na pod
lagi izdelanih vprašalnikov skupaj s 
člani osnovnih organizacij ocenju
jejo delo. Tudi to je novost, ki je 
vredna pozornosti. Le na podlagi 
skrbno zbranega gradiva s pomočjo 
omenjenih vprašalnikov bo moč ob 
koncu javne razprave narediti celo
vito analizo. Ta je še kako potrebna, 
saj se sedaj vse prepogosto dogaja, 
da občinska konferenca nima celo
vitega pregleda nad tem, kaj se 
dogaja v posameznih osnovnih orga
nizacijah. 

Javna razprava se je sedaj preve
sila že v drugo polovico in lahko 
spregovorimo že o prvih rezultatih. 
Poglavitna značilnost prvih ocen je 
ta, da v sleherni sredini razprava od
kriva kup pomanjkljivosti in napak, 
ki so bile do sedaj očitno skrite. Nad 
nekaterimi so člani predsedstva, ki 

I vodijo razpravo, resnično preseneče
ni in skoraj ne morejo verjeti, da se 
kaj takega lahko dogaja v zvezi 
socialistične mladine. Velika napa
ka, ki se kot rdeča nit vleče skoraj 
na vseh razpravah, je slabo informi
ranje. Številni mladinci, med njimi 
so tudi mladi delegati, še nimajo 

razčiščenih pojmov, kaj je sploh 
zveza socialistične mladine. Verjet
no je to zelo žalostno spoznanje in 
nas upravičeno navdaja s pesimiz
mom, kaj od takšnih mladincev 
lahko pričakujemo. Kot smo že de
jali, je velika napaka slabo informi
ranje. N a tem področju se pravza
prav zatika povsod, tako v osnovnih 
organizacijah, kot v povezavi z ob
činsko konferenco. Za ilustracijo 
samo primer, ki zgovorno pove vse. 
Mladincem v Elimu so z občinske 
konference poslali dopis, da naj se 
pripravijo za javno razpravo. Pošta 
je obtičala nekje v predalu, mladinci 
pa so jo prejeli čez več kot štirinajst 
dni in to le nekaj ur pred sestankom. 
Kakšna je bila potem uspešnost se
stanka si je lahko moč misliti. Na
dalje javna razprava odkriva, da ob
staja izredno slaba povezava z dru
gimi družbenopolitičnimi organiza
cijami, z zvezo komunistov in na
dalje v krajevnih skupnostih s soci
alistično zvezo in v temeljnih orga
nizacijah s sindikatom. Predstavniki 
teh organizacij se le redko odzivajo 
na javno razpravo, kljub temu da so 
vabljeni. To v velikih primerih doka
zuje, da je skupno sodelovanje le na 
papirju in daleč od tistih zamisli, za 
katere se ves čas med obema kongre
soma zavzema zveza socialistične 
mladine. Na javnih razpravah se 

zatem odkriva še vrsta drugih slabo
sti. Osnovne organizacije v velikih 
primerih nimajo svojega vodstva, 
programi pa zopet le na papirju. Ob 
tem ne smemo pozabiti omeniti zelo 
slabo osebno odgovornost mladin
cev, med njimi članov vodstev os
novnih organizacij in "mladih članov 
zveze komunistov. Do izvedbe posa
meznih pomembnih akcij imajo pre
majhen čut odgovornosti, zato tudi 
akcije ne uspejo. Pred koncem tega 
komentarja pa še v ilustracijo na
slednji dogodek. Včeraj je bila javna 
razprava organizirana za del mla
dincev iz krajevne skupnosti Plavž. 
Na enem izmed teh sestankov smo 
lahko tudi slišali, da so posamezniki 
prišli na sestanek le zaradi tega, ker 
so dobili vabilo, niso pa pripravljeni 
delati v mladinski organizaciji, ne
kateri pa se celo ne čutijo sposobne. 
Ob tem se nam samo vsiljuje vpraša
nje, kaj od takšnih mladincev lahko 
pravzaprav pričakujemo. Če niso 
sposobni delati niti v mladinski or
ganizaciji, kako bodo potem kos na
logam drugod. Kakšni bodo potem 
samoupravljalci? 

Upamo, da bodo vsi prizadeti te 
besede vzeli dobronamerno ter, da 
bodo morda le odkrili, da ne ravnajo 
prav. Veseli bomo, če bodo kritične 
misli naletele tudi drugod na odmev 
in da bomo del teh napak in po
manjkljivosti do kongresa že odpra
vili. J . R. 

S E J A S V E T A Z S M S S L O V E N S K I H ŽELEZARN 
N A J E S E N I C A H 

V petek, 15. septembra, je bila v 
restavraciji Kazina na Jesenicah 
razširjena seja sveta zveze sociali
stične mladine Slovenskih železarn. 

P R O B L E M I 
M L A D I H 

V M O J S T R A N I 
V petek je predsedstvo osnovne 

organizacije zveze socialistične mla
dine Dovje — Mojstrana sklicalo se
stanek, na katerem naj bi zbrani 
mladinci razpravljali o dokumentih 
za X . kongres slovenske mladine. Po 
pričakovanjih je bila udeležba zelo 
slaba, saj se je sestanka udeležilo le 
deset mladincev. Kljub tako skrom
ni udeležbi pa je sestanek vendarle 
dosegel svoj namen. Prisotni so se 
pogovorili o številnih problemih, ki 
pestijo mlade v tej krajevni skupno
sti. Med njimi predvsem prevladuje 
premajhno zanimanje mladih za 
vključevanje v delo v osnovni orga
nizaciji mladih. Navzoči so se dogo
vorili, da bodo v najkrajšem času 
pripravili vse potrebno za sklic volil-
no-programske konference, na kateri 
bodo izvolili novo vodstvo in sprejeli 
nov program. Imenovali so inicia
tivni odbor, ki bo pripravil podrob
nejšo analizo o vsej problematiki 
mladih v tej krajevni skupnosti. 

J . R . 

S K L E P I S E S T A N K A RAZŠIRJENE K O M I S I J E 
Z A M L A D I N S K E D E L O V N E A K C I J E 

V petek, 15. septembra, se je se
stala razširjena komisija za M D A 
pri OK ZSMS Jesenice. Pogovarjala 
se je o pomembnih vprašanjih, ki se 
tičejo preteklega, sedanjega in 
bodočega dela jeseniških brigadirjev. 

Na sestanku smo se zbrali člani 
komisije za M D A in člani predsed
stev obeh mladinskih delovnih bri
gad, ki sta predstavljali našo občino 
na M D A »Podrinje-Kolubara 78« in 
na M D A »Kozjansko 78«. 

Najprej smo natančno in kritično 
pregledali delo in ocenili samouprav
ljanje v obeh brigadah. T u smo pri-
šči do sklepov, da moramo v bodoče 
še bolj paziti pri kadrovanju briga-

ŠTUDENTOVSKO 
B R U C O V S K I 

P I K N I K 
Klub jeseniških študentov 

prireja ŠTUDENTOVSKO-
B R U C O S K I P I K N I K v sobo
to, 25. spetembra ob 10. uri v 
Žavršnici. Brucke in bruci, ki 
ste že začeli obupavati nad 
študijem, pridite zato, da vas 
potolažimo in dokažemo. da so 
študentovska leta najlepša le
ta, ostale študentke in študen
te, ki to že vedo. pa zaradi 
športa in zabave. 

S seboj prinesite bombone 
Helf! 

V primeru slabega vremena 
bo piknik v soboto, 30. septem
bra ob isti uri. 

Vabljeni 

dirjev za vodilne funkcije v brigadi, 
saj od njihovega uspešnega ali manj 
uspešnega dela v marsičem zavisi 
uspeh celotne brigade. 

Zelo pomembno je tudi nadaljnje 
delo jeseniških brigadirjev, saj se 
mora mladinska delovna brigada 
pripravljati vse leto, če želi na akciji 
uspeti. Sklenili smo, da bomo usta
novili klub jeseniških brigadirjev, 
vendar je za sedaj zanj največja 
ovira prostor, v katerem bi se zbirali. 
Čimprej moramo pripraviti pro
gram, izbrati vodstvo in začeti z de
lom kluba. Naloge kluba bodo pred
vsem popularizirati M D A med mla
dino v jeseniški občini, organizirali 
bomo okrogle mize na temo M D A , 
imeli predavanja v osnovnih in sred
njih šolah, dejavni v okviru kluba pa 
ne bi smeli biti samo brigadirji, am
pak celotna jeseniška mladina. Tudi 
folklorna skupina, ki jo ustanavlja
mo brigadirji, naj bi delovala v ok
viru kluba. 

Pogovarjali smo se tudi o lokalnih 
delovnih akcijah. V soboto bomo na 
OK ZSMS Jesenice pomagali pisati 
in raznašati vabila za ustanovne se
stanke DO ZSMS v jeseniških kra
jevnih skupnostih, v ponedeljek in 
torek pa bomo zaključili lokalno de
lovno akcijo v arhivu železarne. Pri
pravljamo pa še nove akcije in upa
mo, da bomo čimprej lahko izvedli 
novo lokalno delovno akcijo in z njo 
dokazali, da je vsaj del jeseniške 
mladine zainteresirane tudi na po
dročju dela, hkrati pa bomo v svojih 
vrstah z brigadirskim Z D R A V O po
zdravili tudi druge zainteresirane 
mladince in mladinke, ki jih veseli 
brigadirsko življenje. ,] , ' 

Zupančič Marjeta 

Poleg mladih delegatov iz posamez
nih kolektivov sta se seje udeležila 
tudi predsednik poslovodnega sveta 
Slovenskih železarn Gregor Klanč-
nik in namestnik sindikata v tem 
združenju Jože Hozjan. V osrednjih 
točkah so navzoči obravnavali po
slovanje Slovenskih železarn v 
prvem polletju letošnjega leta, pri
prave mladih slovenskih železarjev 
na X . kongres zveze socialistične 
mladine Slovenije, dogovorili pa so 
se tudi za izvedbo seminarja. Pred
sednik poslovodnega sveta Gregor 
Klančnik je mlade obširno seznanil 
z dogajanji in poslovnimi rezultati v 
Slovenskih železarnah, hkrati pa jih 
je pozval, da v prihodnje bolj redno 
spremljajo proizvodnjo Slovenskih 
železarn ter po svojih močeh prispe
vajo za boljše rezultate. Zatem so na 
seji obravnavali priprave na deseti 
kongres slovenske mladine, ki bo v 
Novi Gorici. Posebna komisija pri 
Svetu je že obravnavala osnutke 
kongresnih dokumentov, na seji pa 
so poudarili, da je javna razprava 
premalo segla v sredine, kjer mladi 
slovenski železarji delajo. Med dru
gim so se še dogovorili, da bodo za 
deseti kongres pripravili dve razpra
vi, v kateri bodo opisali vrsto pro
blemov, s katerimi se srečujejo mla
di slovenski železarji na vseh 
področjih. J . R . 

P E S T E R P R O G R A M 
G L A S B E N E 

M L A D I N E 
V JESENIŠKI 

OBČINI 
Na Jesenicah so se pred kratkim 

dogovorili o konkretnem programu 
dela Glasbene mladine na Jesenicah. 

Tako načrtujejo, da bodo za otro
ke v vrtcih pripravili 2 predstavi 
letno, za nižjo stopnjo osnovne šole 
bodo pripravili abonma z dvema pri
reditvama, eno glasbeno in ogled 
enega glasbenega filma. Za višjo 
stopnjo osnovne šole pa načrtujejo 
štiri prireditve, med njimi tudi ogled 
igranega filma. Poleg tega bodo 
organizirali ogled predstave v operi 
za vse učence osnovnih šol. 

V srednjih šolah bodo dijakom po
nudili abonmaje in dijaki se bodo 
lahko vpisali glede na interes. 

Zanje bodo pripravili ogled dveh 
glasbenih prireditev, tako naj bi po
slušali eno prireditev v ljubljanski 
Filharmoniji, eno pa na Jesenicah. 
Pripravljajo tudi dve predavanji na 
temo »Pop in ročk glasba« ter 
»Jazz«, poslušali pa naj bi tudi dve 
glasbeni prireditvi na ti temi. 

Poleg tega načrtujejo v občini še 
več prireditev, da bi poživili delo v 
osnovnih organizacijah glasbene 
mladine, ki sedaj delujejo na vseh 
osnovnih šolah, na centru srednjih 
šol ter na šoli za zdravstvene de
lavce. Predvsem želijo, da bi se kviza 
glasbene mladine udeležilo čimveč 
mladih, predvsem pa naj bi se 
okrepili tudi samoupravni položaj 
osnovnih organizacij glasbene mla
dine. 

Pripravljenost je vedno 
boljša kakor 

golo pričakovanje... 
T i t o 

PRILAGAJANJE DRUŽINSKIH HIŠ 
POTREBAM ZAŠČITE 

Kadar je odločeno, da 
se bo zgradilo zaklonišče, oziroma da je treba plačati prispevek v 
sklad za graditev zaklonišča, je mogoče na zahtevo uporabnika 
določiti urbanistično-tehnične pogoje za graditev individualnega za
klonišča, in sicer v skladu z načrti za graditev zaklonišč za prebi
valce tistega območja. -

Vedno, kadar se predvideva graditev zaklonišč, je treba pripra
viti tudi predpisani načrt. Takšen načrt, kot tudi načrt celotnega 
objekta je delo strokovne projektantske organizacije. 

Če se za graditev družinske stanovanjske hiše uporabi tipski 
načrt (kar se sicer zaradi cene načrta pogosto dogaja), je mogoče 
rešiti problem prostora za zaklanjanje že pri izdelavi načrta, ozi
roma s prilagajanjem tipskega načrta konkretni lokaciji. 

Če se gradbeno dovoljenje izdaja samo na podlagi tipskega 
načrta in brez prilagajanja konkretni lokaciji, lahko uporabnik 
stavbe sam ali pa s pomočjo strokovnjaka načrt prilagodi kar med 
graditvijo hiše. V takšnih primerih bi bilo za uporabnika zelo 
koristno (morda celo obvezno) posvetovanje s strokovnjakom orga
na za ljudsko obrambo. 

Če se družinska stanovanjska hiša gradi po skicah (po navadi 
na območjih, na katerih je dovoljena graditev objektov brez načrta, 
vendar je treba spoštovati merila, predpisana za to območje), bi 
lahko uporabnik stavbe vprašal za svet strokovnjaka organa za 
ljudsko obrambo, ki se ukvarja z graditvijo zaklonišč in zaklonilni
kov. V takšnih primerih je treba upoštevati minimalne pogoje iz 
tehničnih normativov za graditev zaklonišč. 

F U N K C I O N A L N A REŠITEV ZA D O P O L N I L N O 
ZAKLONIŠČE 

Zaklonišče v družinski stanovanjski hiši. ki se ne hermetizira. bi 
moralo imeti vhod. bivalni prostor, stranišče in rezprvni izhod. V 
prostor je mogoče stopiti iz hiše (skozi odprtino \ v tleh na pri
mernem, zakritem in zavarovanem prostoru). V tem primeru bi mo
ral biti nad vhodom zavarovam strop (čeprav se je pri potresu v 
Skopju pokazalo, da je prav tako mogoče, da tudi miza z leseno 
ploščo vzdrži ruševine in zavaruje človeka). 

Če je torej predvidena ojačitev stropa pri izvajanju del. je 
mogoče predvideti poznajšo ojačitev z gredmi in lesom večjega profi
la. Dimenzije vhoda v tleh bi morale biti najmanj 70 X 85. v pre
meru pa 80 cm. Velikost vhoda (če je na isti ravni) bi morala biti 
enaka velikost vrat. odpornih na pritisk — velikosti 625 mm X 

•X 1800 mm. 
Če se v zaklonišče vstopa od zunaj (za kar se bomo največkrat 

odločili pri skupnih zakloniščih za dve ali več družinskih hiš), bi bilo 
potrebno za vhod predvideti vodoravni, navpični ali poševni zaslon 
pred vhodnimi vrati v zaklonišče. V tem primeru bi morala biti naj
manjša svetla širina vhodnega prostora 80 centimetrov, najmanjša 
svetla višina vhodnega prostora pred vrati pa 190centimetrov. 

Bivalni prostor se določi glede na normativ, najmanj 0.60 kv. 
metrov na enega človeka, čista višina prostora pa je 190 cm. 

V dopolnilnem zaklonišču v družinski hiši. ki je predvideno za 
največ 25 oseb. potrebujemo eno samo stranišče. Njegova površina 
mora biti najmanj 0.80 m X 1.10 m. Stranišče je mogoče narediti 
tudi tako. da so v zaklonišču prenosne straniščne posode, lahko pa je 
povezano tudi z zunanjo kanalizacijo, oziroma s septično jamo. Če 
ima stranišče prenosne posode, bi bilo treba predvideti tudi mesto za 
odlaganje fekalij v prostoru za sanitarije. 

POŽIVITEV A K T I V N O S T I M L A D I H N A PLAVŽU 
Krajevna skupnost Plavž je naj

večja v jeseniški občini, v njej pa živi 
tudi veliko mladih, kar 1750. 

Doslej mladi v tej krajevni skup
nosti niso bili dosti aktivni, zato 
sedaj velja pohvaliti pobudo OK 
ZSMS Jesenice, da v okviru pred
kongresnih priprav začnejo z orga
niziranjem OO ZSMS v tej krajevni 
skupnosti. Delovalo naj bi pet OO 
ZSMS in mladinci na Plavžu so do
bili osebna vabila, po Plavžu pa je 
bilo obešenih tudi veliko plakatov, ki 
so vabili mlade na te ustanovne se

stanke osnovnih organizacij. V po
nedeljek sta bila dva ustanovna se
stanka, vendar je bila na prvem zelo 
slaba udeležba, na drugem pa je bilo 
precej bolje. 

Po končanih ustanovnih sestan
kih bodo sklicali mlade, ki so zain
teresirani za delo v mladinski orga
nizaciji in takoj zatem začeli z de
lom. 

S tako akcijo bodo nadaljevali v 
krajevni skupnosti Sava, kjer naj bi 
bili mladi organizirani v dveh, ozi
roma treh osnovnih organizacijah. 

O D E L U K O M I S I J E Z A K U L T U R O 
PRI OBČINSKI K O N F E R E N C I 

Z S M S J E S E N I C E 
Pri občinski konferenci Zveze so

cialistične mladine na Jesenicah de
luje tudi komisija za kulturo, ki jo 

S K L E P I O A K C I J I 
IN POVEČANJU 

P R O D U K T I V N O S T I 
Člani koordinacijskega sveta zve

ze socialistične mladine Železarne so 
že pripravili zaključke problemske 
konference o produktivnosti, ki so jo 
izvedli pretekli mesec. Sklepi pred
vsem zajemajo naloge, ki po pro
blemski konferenci čakajo osnovne 
organizacije v posameznih temeljnih 
organizacijah in delovnih skupno
stih. Tako bodo sedaj vodstva os
novnih organizacij vsak mesec pre
gledovala analizo bolezenske odsot
nosti, predvsem mladih, zatem bodo 
zadolžena za pravilno izrabo delov
nega časa Njihova odgovorna na
loga bo tudi ugotavljanje neopravi
čenih izostankov, predčasnega zapu
ščanja ali zamujanja na delo. Prav 
tako bo vodstvo osnovne organiza
cije dolžno sklicati sestanek z vod
stvom temeljne organizacije, če se 
pojavijo večji problemi, ki jih opazi
jo mladi. Vse osnovne organizacije 
so že. prejele sklepe in j ih bodo zače-

' le tudi takoj uresničevati. 
J . R . 

sedaj vodi Magda Flander, ki jo lju
biteljem gledališča ni potrebno pose
bej predstavljati, saj je že večkrat 
nastopila na odru jeseniškega gleda
lišča. 

Pred kratkim se je komisija se
stala na prvi seji v novem mandatu 
in sprejeli so pester program aktiv
nosti, katere osnovni namen je pove
čati število mladih v kulturnih de
javnostih. 

Trenutno stanje v občini ni preveč 
rožnato in predvsem se bo potrebno 
zavzeti za pravilno organizacijo kul
turnega življenja v občini. Seveda pa 
mladi tega sami ne bodo zmogli, zato 
bodo še okrepili sodelovanje z Zvezo 
kulturnih organizacij in Kulturno 
skupnostjo. 

Poleg tega čakajo mlade naloge na 
področju razširjanja dobre knjige, 
glasbene, gledališke, likovne in osta
lih dejavnosti, zanemarili pa ne 
bodo tudi izobraževanja. 

V prihodnosti pripravljajo tudi 
kulturno prireditev, na kateri naj bi 
sodelovalo čimveč mladih recitator-
jev, glasbenikov, igralcev, fotogra
fov, literatov in ostalih. Na tej pri
reditvi naj bi vzporedno s kulturnim 
programom stekel tudi pogovor, z 
mladimi o njihovem delu. življenju 
in problemih. 



TOZD Žebljarna 

9. S E J A O D B O R A Z A D E L O V N A R A Z M E R J A 
Odbor za delovna razmerja pri 

tembra 9. redno sejo, ki jo je vodila 
Sprejeli so poročilo o izvrševanju 

sklepov zadnje seje in ugotovili, da 
ni izvršen prvi sklep — razpis delov
nega mesta brusilca, ker še ni 
izvršen predlog reorganizacije orod
jarne. Predlog bo pripravil vodja 
T O Z D do ene prihodnjih sej. Četrti 
sklep je brezpomemben, ker je Bog
dan Smolej preklical svojo prošnjo 
za prestop v T O Z D Elektrode. 

Obravnavali so kadrovsko politiko 
za mesec julij in avgust. Iz poročila 
je bilo razvidno, da bolezenska od
sotnost pada (okrog 1 % vsak mesec). 
Vodja TOZD je navzočim podal 
analizo bolezenske odsotnosti v 
Železarni, ki jo je posredoval center 
za proučevanje samoupravljanja in 
informiranje. 

Odbor je potrdil prestop Sadija 
Džafiča v elektrodni obrat. Imeno
vani je bil sprejet kot nadomestilo 
za Bogdana Smoleja, ki bo ostal 
v TOZD Zebljami. Obravnavali so 
prošnjo za sprejem delavca, ki je že 
delal v TOZD Žebljarna, vendar je 
bil izključen iz delovne organizacije 
zaradi disciplinskih prekrškov. 
Odbor je soglašal, da se ga sprejme 
in mu da zadnjo možnost, da 
izboljša odnos do delovne skupnosti. 
Odbor ni potrdil prestopa sodelavke 
v TOZD Energija, ker meni, da je 

DS T O Z D Žebl ja rna je imel 5. sep-
predsednica Cvetka Hr iba r . -

bila dobro seznanjena z načinom 
dela v TOZD Žebljarna, saj je bila že 
pred leti zaposlena v tej TOZD. Na
dalje je odbor odobril sodelavcu 
Hlebanju tri dni izredno plačanega 
dopusta za udeležbo na strelskem 
tekmovanju. Predsednica odbora je 
opozorila na izpraznjeno delovno 
mesto I. strojni okovalec, na kate
rem trenutno dela moški. Delo I. 
strojnega okovalca je razmeroma 
lahko in je v adjustaži več delavk, ki 
bi to^delo rade opravljale, sodelavec 
pa bi bil lahko razporejen na drugo 
delovno mesto, kjer primanjkuje 
moške delovne sile. 

Po razpravi so sklenili, naj do pri
hodnjega leta ostane razporeditev 
taka, kot je sedaj. Z dobavo nove 
pakime linije bo v adjustaži po
trebna reorganizacija. 

Odbor za delovna razmerja je opo
zoril vse organizatorje dela, da mo
rajo imeti za vse zaposlene enak 
kriterij pri nadomeščanju dnine. Če 
odsotnost ni bila predhodno javljena 
in odobrena, se piše neopravičeni 
izostanek, ki ga ni možno nadokna
diti z vneseno dnino. 

Ob sklepu seje so še obravnavali 
prošnjo sodelavca za izredno plačani 
dopust za udeležbo na delovni akciji, 
kar pa odbor ni odobril. C H 

TOZD Strojne delavnice 

1 7. S E J A D E L A V S K E G A S V E T A 
V ponedeljek, 11. septembra, je podpredsednik delavskega sveta 

TOZD Strojne delavnice V l a d i m i r Repe skl ica l 17. redno sejo 
delavskega sveta. 

Pri pregledu sklepov, ki jih je po
dal vodja TOZD, je bilo ugotovljeno, 
da so realizirani ali pa so še v fazi re
ševanja. 

Delavski svet je razpravljal o do
polnilih in predlogu samoupravnega 
sporazuma o inovacijah v slovenskih 
železarnah in ga sprejel s pogojem, 
da je potrebno postopek uveljavlja
nja inovacij poenostaviti in da je v 
sporazum potrebno vključiti mož
nost nagrajevanja idejnih predlogov. 

Člani delavskega sveta so obrav
navali predlog samoupravnega spo
razuma o merilih in postopkih za 
uresničevanje kreditnih odnosov s 
tujino in ga sprejeli. 

Delavski svet po daljši razpravi ni 
sprejel samoupravnega sporazuma o 
ustanovitvi občinske in medobčinske 
skupnosti za zaposlovanje. 

Na predlog odbora za gospodar
stvo pri delavskem svetu Železarne 

N A V O D I L O O 
P O S T O P K U Z A 

P O S R E D O V A N J E 
IN URESNIČEVANJE 

S K L E P O V 
S A M O U P R A V N I H 

O R G A N O V 
V T O Z D , D S 
IN D E L O V N I 

O R G A N I Z A C I J I 
Ob novi organiziranosti ko se je 

formiralo 22 TOZD in tri delovne 
skupnosti, so nastopile nekatere po
manjkljivosti pri uresničevanju skle
pov samoupravnih organov. Da bi se 
to opravljalo sproti in nemoteno, je 
odbor za splošne zadeve na svoji seji, 
5. septembra, sprejel v naslovu nave
deno navodilo. 

V njem je določeno da za 
uresničevanje sklepov samouprav
nih organov poskrbe poslovodni or
gani in drugi strokovni sodelavci. 
Glede na to, da je za uresničevanje 
sklepov več poti in postopkov, je v 
navodilu za vsako vrsto sklepa pred
viden način obveščanja delavcev, ki 
skrbe za njihovo uresničevanje. Za 
popolnost in jasnost zadolžitve je 
predpisan postopek in sicer dosedaj 
že vpeljanih pismenih delovnih na
logov-

V zvezi z vsebino in določili na
vodila pa bi radi poudarili, da niso 
pribita za vselej. V kolikor bo potre
ba pokazala in zahtevala spremem
be in dopolnitve, so predlogi za 
zboljšanje določb za ravnanje zaže
leni in potrebni. Pregledali jih bomo, 
dali v obravnavo ter sprejem po isti 
poti, kot je bilo sprejeto to navodilo. 
Če bo kako določilo v zvezi s tem 
navodilom komu nerazumljivo, smo 
na SEO vedno pripravljeni dati 
ustrezno pojasnilo. 

B . 

je delavski svet potrdil povečan ob
seg izgradnje I. faze Strojnih delav
nic. 

Delavski svet je ugotovil, da so 
vse naše samoupravne delovne sku
pine obravnavale in potrdile samo
upravni sporazum o medsebojnih 
pravicah, obveznostih in odgovor
nostih med delavci TOZD in delavci 
delovne skupnosti Slovenskih žele
zarn. 

Delavski svet je na predlog odbora 
za gospodarstvo sklenil, da delavci v 
izrednih slučajih lahko prejmejo del 
akontacije osebnega dohodka za 
pretekli mesec pred izplačilnim 
dnem. Za to pa lahko zaprosijo v 
dneh od 1. do 10. v mesecu. 

Delavski svet se je strinjal s pred
logom oddelka za nagrajevanje in 
sklepom odbora za gospodarstvo pri 
TOZD Strojne delavnice za poveča
nje odškodnine za opravljanje de
žurstva. 

Zaradi prezasedenosti kapacitet v 
TOZD Strojne delavnice se je delav
ski svet strinjal s sklepom odbora za 
gospodarstvo, da se od 5. septembra 
1978 začasno prekine z izvrševanjem 
malih uslug članom kolektiva Žele
zarne. 

Delavski svet je z javnim glasova
njem potrdil predlog spremembe ne
katerih kategorij, ki ga je posredoval 
sektor za ekonomiko in organizacijo 
— oddelek za nagrajevanje. 

Na koncu pa je delavski svet ob
ravnaval pritožbo našega sodelavca 
in jo prestavil na prihodnjo sejo de
lavskega sveta. 

J M 

TOZD Kovinoservis 

I Z R E D N A S E J A 
D E L A V S K E G A S V E T A 
Delavski svet TOZD Kovinoservis 

je na izredni seji dne 6. septembra 
1978 obravnaval stanovanjsko pro
blematiko in vprašanje delnega iz
plačila akontacije osebnega dohod
ka. 

Na temelju obrazložitve, ki jo je 
podal vodja TOZD Kovinoservis Pa
vel Burja, je delavski svet odobril 
najetje posojila za nakup enega dvo
sobnega in treh enosobnih stanovanj 
v blokovni gradnji. Posojilo v višini 
500.000 din in bodo najeli pri samo
upravni stanovanjski skupnosti Je
senice na podlagi razpisa te skup
nosti. Hkrati je delavski svet potrdil 
tudi 1,093.667 din zagotovljenih 
sredstev za plačilo lastne udeležbe 
pri nakupu stanovanj in sredstva za 
odplačevanje posojila. Istočasno je 
delavski svet imenoval tudi tričlan
sko komisijo, ki bo na osnovi spreje
tih vlog in obstoječega pravilnika 
ocenila in ponovno pripravila pred
nostno listo za dodelitev stanovanj. 
V komisijo so bili imenovani Mulej 
Valentin, Vulelija Ratko ter Oblak 
Janez. 

Delavski svet je soglasno sprejel 
tudi sklep o delnem izplačilu akon
tacije osebnega dohodka. B L 

TRANSPORT 
Enajsta seja izvršnega odbora 

osnovne organizacije sindikata je 
bila 21. avgusta. Razpravljali so o 
udeležbi na spominski svečanosti na 
otoku Rabu in sprejeli sklep o kritju 
stroškov v višini 350 din za posa
meznega udeleženca. Razliko bodo 
plačali udeleženci sami. IO sindikata 
je odobril tudi 50 din za posamez
nega udeleženca na pohodu po K a 
ravankah. Denarno pomoč so dode
lili dvema sodelavcema. V obravnavi 
so bili tudi osnutki dokumentov za 
9. kongres ZS Slovenije. K predlože
nim osnutkom niso imeli pripomb. 

12. seja izvršnega odbora osnovne 
organizacije sindikata je bila 14. sep
tembra. Zaradi pomembnosti obrav
navanih vprašanj so bili na sejo vab
ljeni predstavniki družbenopolitič
nih organizacij in samoupravnih or
ganov. 

V odbor za uveljavljanje zakona o 
združenem delu so bili predlagani: 
Rafael Travnik, Milan Lasnik, Jože 
Remar, Štefan Kramar, Cveto Veli-
kajne in Emil Tratnik. 

V nadaljevanju seje so tri sodela
vce predlagali kot možne kandidate 
za sodnike — porotnike. Trem sode
lavcem so dodelili denarno pomoč, 
medtem ko bodo pomoč za nabavo 
ozimnice opustili. 

Na seji so obravnavali še proble
matiko osebnih dohodkov glede na 
porast življenjskih stroškov. Predla
gajo naj bi v oktobru in novembru 
postavke zvišali enako za pet odstot
kov, kot so bile sprejete za septem
ber. -

Ugotavljajo, da delegacije SIS 
niso dovolj aktivne. Predsedniku in 
tajniku IO so naročili, da na sesta
nek povabi vodje delegacij z name
nom, da bi se dogovorili o poživitvi 
dela. 

G R A D B E N O R E M O N T N E 
D E L A V N I C E 

Sestanek sindikalne grupe G R D je 
bil 21. avgusta. 

Najprej je predsednik sindikalne 
grupe Ivan Razinger navzoče sezna
nil z zapisnikom 13. seje predsedstva 
OO TOŽD Remontne delavnice. Do
govorili so se, da bo dvodnevni izlet 
v Moravče 16. in 17. septembra. Za 
vodjo izleta so imenovali Nika Pra-
protnika odnosno v njegovi odsot
nosti Antona Pazlarja. Obvestilo o 
organizaciji izleta bodo objavili na 
vseh oglasnih deskah. Posamezni 
udeleženci bodo prispevali po 50 din, 
za svojce pa 50 din manj od polnp 
cene. 

V razpravi je bil tudi predlog za 
izvedbo piknika na Pristavi. S tem 
v zvezi so določili nekatere podrob
nosti. 

Predsednik OO sindikata tov. Ra
zinger je navzoče obvestil, da je bil 
10. avgusta komisijski ogled škode, 
ki jo je članici kolektiva povzročil 
močan veter. Iz sredstev sklada sa
mopomoči so sodelavki An i Mariji 
Tempfer odobrili denarno pomoč. 

Štiri dni pozneje, to je 25. avgusta, 
je bila seja sindikalne grupe G R D . 
Ugotovili so, da se je za izlet prija
vilo 35 udeležencev, kar je sicer 
malo, vendar sodelavci na Javorniku 
menijo, da bi izlet kljub temu orga
nizirali. Sprejet je bil sklep, da bodo 
izlet organizirali kljub manjšemu 
številu prijav. 

PLAVŽ 
15. seja izvršnega odbora osnovne 

organizacije sindikata je bila 11. sep
tembra. Predsednik osnovne organi
zacije sindikata je uvrstil na dnevni 
red proizvodno problematiko v Žele
zarni s poudarkom na odsotnost z 
dela. Spregovorili so še o uveljavlja
nju zakona o združenem delu ter o 
osnutkih dokumentov za 9. kongres 
ZSS. Ob sklepu seje je tekla beseda 
tudi o organizaciji izletov. 

Predsednik Alojz Brgant je v 
uvodni besedi obrazložil stanje v Že
lezarni glede na proizvodnjo v prvih 
osmih mesecih. Poudaril je, da je 
stanje v nekaterih TOZD zelo kri
tično, ker iz različnih vzrokov ne iz
polnjujejo planskih obveznosti. Za 

neustrezne rezultate poslovanja je 
treba iskati vzroke v veliki odsotno
sti z dela ter premajhni odgovorno
sti vseh delavcev. Da bi stanje po
pravili, bo treba mesečno odpremiti 
40.000 ton blagovne proizvodnje. IO 
osnovne organizacije sindikata je že 
predlagal nekatere akcije, ki so bile 
obrazložene na sestankih predsedni
kov osnovnih organizacij sindikata 
vseh TOZD. S predlaganimi akcija
mi se IO osnovne organizacije sindi
kata TOZD Plavž v celoti strinja in 
jih podpira. 

- V nadaljevanju seje so ugotovili, 
da zakon o združenem delu v praksi 
premalo uveljavljamo. Zato so ime
novali odbor za uveljavljanje zako
na o združenem delu. Odbor sestav
ljajo: Franc Burnik, Jože Šepec, 
Franc Golba, Jože Kokalj, Anton 
Bohak, Janko Guzelj, Mesud Hamu-
lič, Džuro Samardžija, Hasim Ališič 
in Filip Purič. 

K osnutkom dokumentov 9. kon
gresa ZSS IO nima pripomb. 

Člani IO osnovne organizacije sin
dikata so sprejeli priporočilo referen
tu, da pripravi štiri variante za iz
vedbo izletov tako, da se bo vsaka 
SDS lahko odločila za eno teh va
riant. 

V zadnji točki dnevnega reda so 
obravnavali še vprašanje pomoči 
članom sindikata. Vsak član IO naj 
v svoji SDS ugotovi, kakšno je so
cialno stanje delavcev, nakar bo IO 
osnovne organizacije sindikata na 
prihodnji seji razpravljal o predlo
gih. 

VRATNI PODBOJI 
7. septembra je bila 14. seja IO os

novne organizacije sindikata. Na 
seji so analizirali bolezensko odsot
nost z dela v Železarni ter evidenti
rali možne kandidate za sodnike po
rotnike. 

Ob analizi bolezenske odsotnosti v 
Železarni ugotavljajo, da v TOZD 
Vratni podboji ta ni problematična. 
Poslovodnemu odboru svetujejo tes
nejšo povezavo z zdravstvenim oseb
jem, da bi tako skupaj rešili prob
leme (simulante), ki v večini prime
rov iščejo pomoč le ob ponedeljkih 
oz. v začetku tedna. 

Skladno z dopisom občinskega sin
dikalnega sveta Jesenice so predla
gali tri sodelavce za možne kandida
te sodnikov porotnikov. 

V zadnji točki dnevnega reda so 
kritično ocenili neizpolnjevanje 
planskih obveznosti v mesecu juliju 
in ugotovili, da TOZD Vratni pod
boji nalog ni izpolnila zato, ker ni 
bilo naročil. Razpravljali so še o ne-
planiranem koriščenju dopustov in 
ugotovili, da je treba v prihodnje 
plan dopustov v počitniških domo
vih izdelati že v februarju, da se bi 
sodelavci laže odločali. 

DELOVNA SKUPNOST ZA 
EKONOMIKO, TEHNIČNO 
KONTROLO, RAZISKAVE 

IN NOVOGRADNJE 
Seja IO osnovne organizacije sin

dikata je bila 7. septembra. Ob pre
gledu izpolnjevanja sklepov, spreje
tih na prejšnji seji, so ugotovili, da 
niso bili realizirani vsi. Ob tem ugo
tavljajo, da je povišanje kategorij, ki 
ga je sprejel DS delovne skupnosti 
za kadrovske in splošne zadeve ter 
informiranje neumestno in nezako
nito,, ker se razlikuje od predloga 
strokovne službe. Skladno s poslov
nikom bi moral o teh spornih kate-

forijah razpravljati delavski svet 
elezarne. Enostranski sklepi so po

vzročili nezadovoljstvo tudi v drugih 
službah in je zato treba krivce 
ustrezno kaznovati. 

Čimprej je treba vzpostaviti do
hodkovne odnose in ne bo več priti
skov na povišanje kategorij. 

Predlog o—spremembah kategorij 
in vrednotenja del, ki ga je predlagal 
odbor za delovna razmerja pri njiho
vem DS ni umesten in je za izdelavo 
predlogov pristojna in odgovorna 
posebna strokovna služba. 

Delavskemu svetu SEO. T K R in 
novogradnje predlagajo, naj ne ob-

TOZD Jeklarna 
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Z A D E L O V N A R A Z M E R J A 

21. redno sejo odbora za delovna 
razmerja je sklical predsednik Mar
jan Mrak 23. avgusta. 

Kadrovik je navzoče seznanil, da 
nekateri delavci še vedno niso prejeli 
odločb o razporeditvi na delovno 
mesto. Iz kadrovskega poročila za 
mesec julij je bilo razvidno, da je 
normativ zaposlenih 634, plan 620, 
stalež pa je bil 625 delavcev. 

Zaradi nezgod so bili delavci 
odsotni 157 dni ali 1,1 %, zaradi 
ostalega bolovanja 900 dni ali 6,9?, 
rednega letnega dopusta je bilo iz
koriščenega 2.133 dni ali 14,9 %, izred
no plačanega dopusta je bilo izkori
ščenega 91 dni ali 0,6 %, neplačanega 
dopusta 6 dni, porodniškega dopusta 
65 dni, neopravičenih izostankov 

pa je bilo 161 dni. V mesecu juliju 
je bilo tako skupne odsotnosti 3.622 
dni ali 25,2%. 

Odbor je sklenil, da se mora nujno 
organizirati sestanek z vsemi delo
vodji TOZD Jeklarna, da se bodo 
lahko točno seznanili z usposab
ljanjem delavcev na delovnem 
mestu. 

Člani odbora so obravnavali tudi 
premestitve in razporeditve delav
cev na delovna mesta ter prošnje za 
zaposlitev v TOZD Jeklarna. 

Odbor je sprejel sklep, da je v 
primerih prenehanja delovnega raz
merja delavcev v TOZD nujno 
potrebno preskrbeti ustrezno nado
mestilo. 

ravnava dosedanjih predlogov pre
kategorizacije. Od strokovne službe 
zahtevajo, naj ponovno izdela vred
notenje vseh del in opravil v delovni 
skupnosti in tako posreduje celovit 
predlog, ki naj bo tudi strokovno 
utemeljen. Tak predlog naj bi obrav
navali na sestankih SDS in šele nato 
delavski svet in njegovi organi. 

V drugi točki ^dnevnega reda ugo
tavljajo, da je odgovorna služba — 
oddelek za nagrajevanje — IO sin
dikatu Železarne posredoval nov 
predlog o prevrednotenju del in 
opravil, ki v glavnem vsebuje nižja 
administrativna delovna mesta. IO 
je predlog obravnaval se z njim stri
njal ter predlagal službi, da ga čim-
preje realizira. 

V zvezi s to problematiko je bila 
zelo obširna razprava, v kateri sta 
sodelovala tov. Lagoja in predsednik 
tov. Košir. Med razpravo je bilo ugo
tovljeno, da vsi delegati predloga 
niso obravnavali na sestankih SDS, 
večina delegatov pa je na seji DS po
sredovala stališča delovnih skupin, 
ki pa niso bila upoštevana. Vprašu
jejo, kakšne pristojnosti ima sindi
kat pri odločanju o dohodkovnih od
nosih in menijo, da pravice sindikata 
niso razčiščene. 

Tov. Košir meni, da ima sindikal
na organizacija pravico sodelovanja 
pri delitvi osebnega dohodka, da se 
zavzema za stališča in jih posreduje 
delavskemu svetu, nima pravice 
odločanja. Zahtevali bodo zapisnike 
sestankov SDS in ugotovili, ali so 
delegati obravnavali predloge, pre
den so bili posredovani delavskemu 
svetu v potrditev. V nasprotnem pri
meru se lahko zamenja delegata v 
delavskem svetu. Do prihodnje seje 
bodo tudi pripravili izvleček da bi 
tako obravnavali pristojnosti sindi
kata in da bi vedeli, v kakšnem pri
meru lahko ukrepajo in kdaj ne. 

Poslovodni odbor je službi naročil, 
naj pripravi predlog, ki je bil posre
dovan v potrditev delavskemu svetu 
in zahteval, da naj za njihova delov
na mesta posreduje predlog sindikal
na organizacija. Vprašanje je, če je 
za to pristojen poslovodni odbor. 
Sindikat tudi zahteva, da morajo 
službe vse spremembe pri uveljav
ljanju novih kategorij odnosno vse 
prekategorizacije najprej poslati IO 
sindikata, prej ko bo o njih razprav
ljal delavski svet. 

V zvezi z razpravo so sprejeli na
slednje sklepe: 

— Vodstvene strukture v delovni 
skupnosti je treba opozoriti o ugoto
vitvah, da sklepi IO sindikata z dne 
7. julija niso bili upoštevani. Predlog 
strokovne službe, ki ga je posredo
vala 6. septembra, ni popoln in ga je 
treba dopolniti še za poklicno 
tehnične smeri. 

— Pregledati je treba vsa delovna 
mesta, ki niso bila prekategorizira
na, odkar obstajajo. 

— Vse predloge, ki jih pripravi 
služba, je treba posredovati najprej 
IO sindikata, da sprejme stališča in 
jih nato posreduje delavskemu sve
tu. 

— IO sindikata ne odstopa od pr
votnega sklepa, da je treba celovito 
obdelati vsa kritična delovna mesta. 

IO je bil v tretji točki dnevnega 
reda seznanjen z analizo odsotnosti 
z dela zaradi bolezni in jo prepušča v 
obravnavo komisiji. Komisija naj bi 
do prihodnje seje pripravila pripom
be in stališča. Predsednikom je bilo 
zastavljeno vprašanje o potrebi ob
navljanja bolniškega oddelka v ob
ratni ambulanti. V zvezi s tem je bil 
sprejet sklep, da ponovno ustanovi
tev takšnega oddelka v obratni am
bulanti ni potrebna. 

Zaradi neustreznega delovanja de
legacij bodo sklicali sestanek vodij 
delegacij in komisije za ta vpraša
nja, kakor tudi predsednike in pod
predsednike sindikata, da bi se do
govorili za uspešno delovanje dele
gacij. Sestanka naj se udeleži tudi 
vodja DS tov. Bregant. 

IČ je obravnaval pritožbo Petra 
Ravniharja, strokovnega sodelavca 
v oddelku novogradenj, zaradi ne
vzdržnega stanja na delovnem me
stu. Pristožbo so odstopili v obrav
navo samoupravni delavski kontroli 
s priporočilom, da jih obvesti o re
zultatih preiskave. 

Tov. Lešnik je poročal o pripravah 
za izvedbo izleta v Poreč. Posamezni 
udeleženci naj bi prispevali po 150 
dinarjev. Poleg tega bodo organizi
rali še piknik na Kresu. 

Ob sklepu seje so bili seznanjeni še 
z nekaterimi prireditvami, nato pa 
so imenovali tov. Domevščka za re
ferenta za športno rekreacijo, ker 
tov. Lagoja prevzema enako dol
žnost pri 10 sindikata Železarne. 

Nekaj sredstev so namenili za iz
gradnjo garderob na nogometnem 
igrišču, članom sindikata pa bodo 
prispevali po 200 dinarjev za nabavo 
permanentnih vstopnic za ogled ho
kejskih tekem. 

Skladno s pravilnikom o dodelje
vanju denarnih pomoči morajo člani 
sindikata vložiti prošnjo na IO sin
dikata Železarne. Člani IO naj v od
delkih opozorijo na to možnost. 

SAMOUPRAVNI ORGANI V PRETEKLEM TEDNU NOVICE IZ SINDIKALNIH ORGANIZACIJ 



25-LET UPOKOJENCEV JAVORNIK-KOROŠKA BELA 
V soboto, 16. septembra, je bil slovesen zaključek tedna upoko

jenca v domu DU Javornik — Kor. Bela združeno s praznovanjem 
25-letniee obstoja društva in 15-letnice moškega pevskega zbora. 

Ze številna navzočnost članstva in 
vabljenih gostov^ z nageljni je 
slikovito popestrila slavnostno 
vzdušje. Navzoči so bili tudi pred
stavniki skupščine občine Jesenice, 
KS Javornik - Kor. Bela D P M , 
društva upokojencev Jesenice in 
Kranjske gore ter koordinacijskega 
odbora obč. D U Jesenice. 

Slavnostni govor na zaključni 
proslavi D U Javornik — Kor. Bela 
je imel predsednik Franc Arh. Iz go
vora povzemamo kratek pregled 
društvenega delovanja. 

Društvo upokojencev Javornik — 
Kor. Bela se je osamosvojilo 1953. 
leta, dotlej pa je bilo vključeno v je
seniško podružnico. Ob začetku je 
štelo 291 članov. 

Težave v prvih letih delovanja so 
bile zaradi neustreznih prostorov in 
prizadevanja odbornikov ter članov 
so bila namenjena k rešitvi tega 
problema. Prvi upravni odbor so se
stavljali: Jože Knific, Janko Roz
man, Lojze Rabič in Franc Dolinar, 
iHani odbora pa so bili: Virgil Šoberl, 
Kari Gregorač, Matevž Vengar, 
Adolf Kamnikar, Janko Klinar in 
Tončka Mulej; v nadzornem odboru 
so bili: Lovro Albreht, Jakob Rajner 
in Gregor Butenko. V letu 1955 so 
razvili društveni prapor. 

RAZSTAVA ROČNIH 
DEL 

UPOKOJENCEV 
NA JAVORNIKU 

V počastitev tedna upokojenca je 
bila v domu D U Javornik — Kor. 
Bela od 11. do 16. septembra raz
stava ročnih del članov društva. 
Razstavljalo je 37 izdelovalcev, ki so 
ê predstavili s prek 130 izdelki. 

Obiskovalci razstave (prek 1380) so 
zelo pohvalno ocenili razstavljene 
predmete, čeprav jih je bilo manj 
kot lansko leto. Razstavljeni so bil 
pleteni, vezeni, gobelinski. kvačkani 
in klekljani izdelki, kar dokazuje, da 
St naše upokojenke z veliko ljubez
nijo ogrevajo za te zvrsti ročnih 
spretnosti. Zlasti veliko pozornosti 
ie bila deležna kolekcija zdravilnih 
zelišč, ki so upokojencem v jeseni 
njihovega življenja zelo koristna. 
Tudi leseni izdelki so bili kaj lično 
izdelani, žal pa jih je bilo premalo, 
zato upamo, da bo na prihodnji 
razstavi lesene ročne dejavnosti več. 

Tudi naši likovni umetniki so se 
s svojimi razstavljenimi deli zelo 
lepo uveljavili, vendar želimo še več 
njihovih prispevkov. 

Razstava D U Javornik — Kor. 
Bela je ponovno dokazala, da so 
lani društva še kako aktivni kar 

dokazuje tudi dejstvo, da se je za 
krožek ročnih del, ki ga bo na lastno 
pobudo vodila Štefka Bergant. upo
kojena strokovna učiteljica gospo
dinjstva in ročnih del — prijavilo že 
precejšnje število upokojenk. Prvi 
sestanek bo v petek, 22. septembra, 
<>b 19. uri v našem domu. Vabljene! 

J . 

Članstvo se je nenehno poveča-
valo, zato sp nujno potrebovali svoj 
dom. Leta 1960 so z velikimi napori 
in s pomočjo železarne Jesenice pod 
vodstvom predsednika gradbenega 
odbora Alojza Božiča in drugih zelo 
aktivnih članov gradbenega odbora 
ter s prostovoljnim delom članov ter 
prispevki lesa kmetov zgradili dom. 

V letu 1963 je bil ustanovljen 
moški pevski zbor, ki ga je vodil 
Vinko Ambrožič (Cena). Od leta 
1970 pa pevski zbor odlično vodi 
neumorni Jaka Veber. 

V tem 25-letnem obdobju so bili 
predsedniki društva: Jože Knific, 
Rudolf Ogrin, Alojz Tišov in Ber
nard Svetlin, sedaj pa ga vodi Franc 
Arh. 

Naraščanje članstva je zahtevalo 
razširitev doma, ki jo je poseben 
gradbeni odbor v letu 1970 tudi ures
ničil. 

Društvo ima danes 812 članov. 
V 25-letnem obdobju je umrlo 564, 
največ 1969 - 42 članov. 

Društvo ima razvito vsestransko 
športno in kulturno dejavnost: dve 
ženski balinarski ekipi, šahiste. strel
ce z zračno puško in kegljače. Odbor 
za rekreacijo in oddih skrbi za pre
davanja in izlete. 

Izvršni odbor društva se s skrom
nimi darili, obiski in čestitkami ob 
življenjskih jubilejih spomni bolnih 
članov, kar upokojencem, posebno 
osamljenim veliko pomeni. 

Upokojenci so vključeni tudi kot 
delegati v krajevni skupnosti in 
družbenopolitičnih organizacijah in 
med aktivnejšimi javnimi delavci. 

Iz kratkega pregleda lahko skle
nemo, da upokojenec svojo borbe
nost in dejavnost iz N O B nadaljuje 
tudi pri izgradnji socialistične Tito
ve Jugoslavije. 

Med slavljenci so bili navzoči tudi 
še živeči predsedniki 25-letnega delo
vanja D U Javornik — Kor. Bela in 
prvi predsednik gradbenega odbora 
našega upokojenskega doma Alojz 
Božič. 

Po uvodnem jubilejnem nastopu 
moškega pevskega zbora pod vod
stvom zasluženega pevovodja Jaka 
Vebra. je predsednik D U Javornik 
— Kor. Bela Franc Arh lepo orisal 
pretečeno 25-letno obdobje društva 
in 15-letno delovanje pevskega 
zbora. 

Sledil je kulturni program, v ka
terem so nastopali domači recita-
torji — upokojenci z deli Toneta 
Cufarja (Franc Leben) in Mihe K l i -
narja (Matevž Kalan) ter učenci 
osnovne šole Karavanških kurirjev 
NOB s Koroške Bele. s katerimi ima 
društvo stalne prijateljske stike. 

Po prvem delu zaključne proslave 
D U so objavili rezultate v kegljanju, 
streljanju z zračno puško, balinanju 
in šahu. 

Žal pa ni bilo med nami zastopni
ka pokrovitelja — železarne Jese
nice, ki ima za materialni obstoj in 
delovanje društva največje zasluge. 
Zato j i na tem mestu izrekamo 
iskreno zahvalo. Zahvalo smo dolžni 
tudi Vatrostalni in SGP Gradbinec 
ter trgovskemu podjetju Rožca. 

Drugi del programa je vzbudil 
pravo veselo razpoloženje med 
navzočimi. Nastopili so gostje — fol
klorna skupina iz Podkorena pod 
vodstvom Pavla Omana, priljublje
na domača humoristka mladinka 

Branka Smole, še posebej pa smo 
bili navdušeni nad prvim nastopom 
domače folklorne skupine pod vod
stvom Marije Heberle — upokojen
ke. S čestitkami izražamo željo vseh 
prisotnih, da bi s to lepo kulturno 
dejavnostjo nadaljevali in ohranjali 
tradicionalno kulturno dediščino 
naših prednikov. 

Omenimo naj še, da so slavljenci 
— veterani, zvesti 25-letnemu delo
vanju društva, prejeli lepe diplome. 
Od takratnih 291 (prvotnih) članov, 
jih živi še 39. Diplomo za 15-letno 
uspešno delovanje pa bo prejel tudi 
domači moški pevski zbor in 
razstavljalo ročnih del na prvem 
članskem sestanku, 30. septembra. 

Po zaključnem kulturnem progra
mu je bil prijeten družabni večer. 

J . 
Pred novim gasilskim domom v Planini pod Golico so se zbrali gasilci in po
častili 50-letnico obstoja in delovanja gasilskega društva. (Fnta B. Blenkuš) 

V POČASTITEV 50-LETNICE GASILSKEGA DRUŠTVA V PLANINI 
POD GOLICO SO ODPRLI NOV DOM GASILCEV 

V počas t i t ev 50-letnice obstoja in uspešnega dela gasilskega dru
š tva P lan ina pod Gol ico , so imeli v soboto, 16. septembra, domači ga
s i l c i , č lani gasilskega d r u š t v a Jesenice — mesto ter poklicne gasilske 
enote Železarne zelo zahtevno sektorsko vajo. Pogasil i so namiš l jeni 
požar , k i je nastal na Žbatnikovi domači j i . 

je sledil zabavni del, na katerem je 
za ples in razvedrilo igral ansambel 

Osrednjo slovesnost in proslavo eunju slovesnost ni prusiuvo 
pa so imeli v nedeljo dopoldne pred 

zgrajenim gasilskim domom, ki 

Bele narcise. Ker je bil to nedeljo 
čudovit dan, je bila udeležba na 
slavnostnem in veselem delu zelo 
dobra. Za preskrbo gostov in udele
žence so dobro poskrbele sodelavke 
trgovskega podjetja Golica in go
stinski delavci v Domu pod Golico. 

B 
novo 
so ga ob tej priliki izročili svojemu 
namenu. V zelo uspeli paradi in mi
mohodu enot so sodelovali domačini 
v narodnih nošah, vod gasilcev s 
Planine pod Golico ter gasilci — go
stje iz okoliških gasilskih društev. 
Parade in slovesnosti so se udeležili 
tudi predstavniki in vod gasilcev iz 
Beljaka ter Šentjakoba na Koro
škem. 

O delovanju društva v minulih 50 
letih je govoril Jaka Kosmač, pred
sednik društva. Ob tej priliki se je v 
imenu vseh gasilcev, ki so finančno 
in s prostovoljnim delom prispevali 
k zgraditvi novega doma, toplo 
zahvalil. 

Valentin Kejžar, podpredsednik 
občinske gasilske zveze je ob tej pri
liki trem prizadevnim domačim ga
silcem izročil gasilska odlikovanja: 
Jakob kosmač je prejel gasilsko odli
kovanje I. stopnje, Jože Klinar gasil
sko plamenico II. stopnje, Ivan 
Tramte poveljnik društva, pa je pre
jel gasilsko plamenico III. stopnje. 
Poleg tega so imenovali še 35 gasil
cev, ki bodo ob posebni priliki prejeli 
priznanja za dolgoletno službovanje. 
Navzoči so z enominutnim molkom 
počastili spomin umrlih in padlih ga
silcev v NOV. Dve delegaciji sta po
ložili vence k spomeniku padlim v 
NOB in na grob Tomaža Klinarja. 
bivšega predsednika društva in ob
činske gasilske zveze. Pozdravnim 
govorom so se priključili še Dušan 
Sikošek — predsednik SIS za var
stvo pred požarom, ki je prerezal 
trak in izročil dom gasilcem v upora
bo, predstavnika gasilske organizaci
je iz Beljaka in Šentjakoba, domačin 
Matija Klinar predsednik občinske 
gasilske zveze Radovljica, ter v ime
nu mladinske organizacije Andrejka 
Ambrožič, ki je prečitala za to slo
vesnost posebej sestavljeno pesmico. 
Ves čas slovesnosti in pozneje za 
dobro razpoloženje je igrala godba 
na pihala s Hrušice. 

Po slavnostnem delu so pripravili 
gasilcem skromno zakusko, nato pa 

TEDEN UPOKOJENCEV V JESENIŠKI OBČINI 
Komisija za rekreacijo pri koor

dinacijskem odboru D U občine Jese
nice, si je zadala nalogo, da v 
počastitev 30-letnice obstoja D U 
Jesenice in 25-letnice obstoja D U 
Javornik — Koroška Bela organizira 
teden upokojencev v občini s 
telesno-kulturnimi prireditvami po 
raznih krajih v občini. 

Program je bil sestavljen takole: 

Ponedeljek, 11. septembra: 
Dopoldne otvoritev razstave roč

nih del upokojencev D U Javornik-
Koroška Bela v domu upokojencev 
na Javorniku. Zvečer ob 19. uri je 
bila slovesna otvoritev tedna upoko
jencev povezana s proslavo 30-
letnice obstoja D U Jesenice s kul
turnim programom. Nastopila je fol
klorna skupina iz Podkorena, ter 
pevska zbora D U Jesenice in Javor-
nika. Pregled kronike D U Jesenice je 
podal Franc Toman. Otvoritev je 
potekala v domu D U Jesenice. 

Torek. 12. septembra: 
Ob deveti uri dopoldan je bilo 

srečanje ekip D U občine Jesenice v 
kegljanju na kegljišču hotela Larix 
v Kranjski gori. Sodelovalo je šest 
ekip (skupno nad 40 sodelujočih) v 
borbenih partijah. Rezultati so bili: 
1. ekipa Kranjske gore, 2. Jesenice. 3. 
Javornik — Koroška Bela. 

Sreda. 13. septembra: 
Ob 9. uri je bilo srečanje ekip D U 

občine Jesenice, v streljanju z zrač
no puško. Zal udeležba-ni bila polno-
številna. ker je premalo zavzetosti v 
vodstvih posameznih D U za orga
nizacijo podobnih srečanj. Članstvo 
rado sodeluje če jih kdo organizira 
in usmerja na tekmovanja. Spra
šujemo se. zakaj se ekipa D U Ja
vornik — Koroška bela ni udeležila 
srečanja, ker imajo odlične strelce — 
upokojence. Verjetno je po sredi 
neodgovornost. Udeležba štirih ne
popolnih ekip (nad 20 sodelujočih). 

Rezultati so: I. Jesenice, 2. Kranj
ska gora. 3. Dovje — Mojstrana. 

Četrtek, 14. septembra: 
Ob 9. uri dopoldne je bilo srečanje 

ekip D U občine Jesenice v balinanju 
na balinišču v Bazi na Jesenicah. 
Sodelovalo je šest moških in dve 
ženski ekpi D U Javornik — Koro
ška Bela. Ženski ekipi upokojenk sta 
tekmovali izven konkurence, tako 
da nista motili plasmana moških 
ekip iz posameznih D U . S svojim 
nastopom sta dokazali, da so ženske 
v tej panogi skoraj enakovredne 
moškim, tako da bi se ta panoga 
športa lahko koristno vključila v 
rekreacijo za upokojenke in tudi 
ostale žene. Rezultati so bili: 1. eki
pa Jesenice, pred Kranjsko goro, 
Žirovnico. Dovje—Mojstrano itd. 

Petek, 15. septembra: 
Ob 9. uri dopoldne je bilo srečanje 

ekip D U občine Jesenice v šahu. 
Srečanje je bilo v domu D U Je
senice. Sodelovale so tri ekipe s 
skupno 15 tekmovalci. Rezultati so 
bili: 1. ekipa D U Javornik — 
Koroška Bela, 2. Dovje—Mojstrana, 
3. Jesenice. Zal se tudi na to srečanje 
niso prijavile vse ekipe D U v občini. 

Sobota, 16. septembra: 
Ob 17. uri zaključna prireditev 

tedna upokojencev in 25-letnice ob
stoja D U Javornik-Koroška Bela, s 
kulturnim programom in srečanjem 
še živečih članov ob ustanovitvi D U 
Javornik-Koroška Bela. V kultur
nem programu so sodelovali učenci 
osnovnih šol Koroška Bela, recita-
torji D U Javornik-Koroška Bela. 
folklorna grupa iz Podkorena in tudi 
domača ekipa folklornih plesalcev. 

V počastitev 25-letnice društva se 
je v dopoldanskih urah organiziralo 
balinarsko srečanje domačih ekip in 
D U Žirovnice. 

Zmagala je domača prva ekipa 
pred Žirovnico ter žensko in 2. 
moško ekipo. TE" 
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KAKŠNE SO RESNIČNE 
SVETOVNE REZERVE NAFTE 

V razpravah o problematiki energije, ki tarejo že nekaj let 
in so se posebno zaostrile po letu 1973, ko je nastala prva naftna 
kriza, namenjajo posebno pozornost dejanskim rezervam nafte 
v svetu. V letu 1977 je krila nafta 44,4 Š vseh svetovnih potreb 
po primarni energiji. Zato bodo njene rezerve imele v bodoče 
velik vpliv na to. v kakšnem obsegu bo treba uporabljati po
samezne vrste energije v svetu. 

Iz tega razloga ni presenetljivo, da so v preteklih letih po
svetili veliko pozornosti ugotavljanju celotnih svetovnih rezerv 
nafte. Bolj preseneča to, da se številne ocene med seboj tako 
razlikujejo, da vzbujajo na prvi pogled vtis popolne zmešnjave. 
Vendar je mogoče precejšen del nezanesljivosti izključiti, 
posebno še, če pri teh ocenah ne upoštevamo političnih in ener
getsko političnih motivov. 

Pri vsakokratnem ugotavljanju skupnih naftnih rezerv 
v svetu je prisotno kot prvo vprašanje: Kakšne so resnične re
zerve nafte? 

Glede na današnje potrebe je znatno manj pomembno kako 
so te rezerve velike. Predvsem je zanimivo to. kakšen del teh 
rezerv bo mogoče z današnjimi in bodočimi tehničnimi in fi
nančnimi sredstvi na ekonomski način izkoriščati. Pri tem bo 
imel bistveni vpliv bodoči razvoj cene nafte in tistih energetskih 
virov, ki bi nafto eventualno lahko nadomestil. Kajt i čim višji 
bodo stroški črpanja novo odkritih rezerv, tem večji bo tudi 
njihov delež v ceni te nafte. Zato obstaja realna možnost, da ne
katera nahajališča zaradi previsokih proizvodnih stroškov ne bo 
mogoče izkoriščati, oziroma bodo lahko nekateri nadomestni 
viri energije zaradi svoje cene ekonomsko bolj zanimivi. 

Kaže, da je najbolj objektivna ocena o svetovnih rezervah 
nafte navedena v študiji, ki jo je letos v februarju objavila sve
tovna energetska konferenca. Ta študija obravnava svetovne 
energetske perspektive. Rezultati te študije se nanašajo na oce
ne 29 državnih organizacij, naftnih družb in neodvisnih izve
dencev. Študija ločuje rezerve nafte, ki jih je mogoče danes 

in v prihodnjih desetletjih z razpoložljivimi tehničnimi in 
finančnimi sredstvi izkoriščati od tistih, ki teh pogojev nimajo 
in zato vsaj v tem stoletju ne pridejo v poštev kot realna 
rezerva. 

U P O R A B N E R E Z E R V E 
Uporabne celotne svetovne rezerve nafte cenijo na okoli 

260 milijard ton. Ta količina ustreza srednji vrednosti 
podatkov, ki jih je navedlo vseh 29 vprašanih udeležencev. 
Njihovi odgovori so namreč dali naslednje rezultate: 10 % vpra
šanih je izreklo pesimistično oceno s povprečno 175 milijard 
ton. 25 $ bolj optimistično s povprečno 350 milijard ton in 
večina, to je. 65 f odgovorov je navedlo povprečno 240 milijard 
ton. Kot okvirne pogoje so pri teh ocenah upoštevali čim boljše 
izkoriščanje tehničnih možnosti, ceno nafte 20 dolarjev na sod
ček (159 litrov) v letu 2000 in izboljšanje izkoristka pri črpanju 
s sedanjih 25 9 na 40 S ob koncu tega stoletja. 

Teh 260 milijard ton rezerv obsega že potrjena in odkrita, 
vendar še neizkoriščena (100 milijard ton), kakor tudi še neod
krita, vendar zelo verjetna (160 milijard ton) nahajališča. Pri 
tem niso upoštevane zaloge na polarnih področjih, kakor tudi 
na morskem dnu več kot 200 m pod gladino. 

Glede na geografska področja odpade 1] 5 teh rezerv na 
ZDA in Kanado. 4.5 % na Zahodno Evropo. 23 *? na vzhodno
evropske socialistične države, vključno z L R Kitajsko. 42 £ na 
Bližnji vzhod in Severno Afriko. ^ na Latinsko Ameriko in 
6 5 na Južno in Vzhodno Azijo. Na nahajališča pod morskim 
dnom odpade okoli 45-'? uporabnih rezerv. 

V obdobju do leta 2000 lahko računamo najprej na letno 
povečanje novo odkritih nahajališč za okoli štiri milijarde ton. 
Po letu 1985 se bo ta številka postopno zmanjševala in bo 
dosegla ob koncu stoletja okoli tri milijarde ton. Pri tem je 
treba upoštevati, da bo predstavljalo dejansko novo odkrite 
rezerve samo 45 9. metem ko bo odpadlo ostalih 55 f na pove
čanje izkoristka pri črpanju. 

R E Z E R V E , K I Z A E N K R A T NISO U P O R A B N E 
V te rezerve vključujejo tiste, katerih izkoriščanje pod se

danjimi ekonomskimi pogoji ni rentabilno ali pa danes sploh ni 
možno, ker ni na razpolago potrebne tehnične opreme. To so 

zaloge oljnih škriljavcev. katranskih peskov, nahajališča ležeča 
globlje kot 200 m pod morskim dnom in na polarnih področjih. 

Oljni škriljavci predstavljajo rezerve nafte okoli 400 mili
jard ton in jih je z današnjimi tehničnimi sredstvi možno izko
ristiti samo 30 milijard ton. Vendar njihovo izkoriščanje zaradi 
visoke cene na ta način proizvedene nafte (20 do 30 dolarjev 
na sodček) verjetno pred koncem tega stoletja ne bo ekonom
sko upravičeno. 

Pri katranskih peskih računajo na zaloge 300 do 350 mili
jard ton. od tega bo možno izkoriščati v dnevnem kopu samo 
5 do 10 T. Vendar so tudi v tem primeru proizvodni stroški, 
okoli 20 dolarjev na sodček, za današnje razmere na tržišču 
nafte previsoki. Le v izjemnih primerih so proizvodni stroški 
nižji in omogočajo že danes določeno proizvodnjo (predvsem 
v Kanadi). 

O količinah nafte pod morskim dnom globlje kot 200 m so 
ocene močno različne. Računajo, da te zaloge niso večje kot 
40 milijard ton in bodo v prihodnjih desetletjih le malo prispe
vale k povečanju svetovne proizvodnje nafte. Vzrok za to so 
tehnični problemi in previsoki proizvodni stroški. Podobna je 
tudi situacija z zalogami nafte na polarnih področjih. 

Iz tega je razvidno, da bodo danes neuporabne rezerve 
nafte uporabne za ekonomsko izkoriščanje šele v prihodnjem 
stoletju. In še to le v primeru, če bo mogoče odkrivanje in izko
riščanje teh nahajališč tudi financirati, kajti proizvodni stroški 
bodo nedvomno znatno večji kot so današnji. To nam dokazuje 
tudi cena nafte, ki jo že danes črpajo z morskega dna in je 
znatno višja kot tista z nahajališč na Bližnjem vzhodu. Zato 
računajo, da bo potrebno za odpiranje posameznih takšnih na
hajališč investirati dve do tri milijarde dolarjev. To so pa tako 
velika finančna sredstva, da zanesljivo pe bo hotela posamezna 
naftna družba prevzeti celotno tveganje. Zato bo potrebno, da 
pri takšnih tveganih in zelo dragih podvigih finančno sodeluje 
več udeležencev, bodisi naftnih družb ali vlad. 



ANALIZA IZVAJANJA DRUŽBENEGA PLANA RAZVOJA OBČINE 
JESENICE ZA OBDOBJE 1976-1980 V LETIH 1976,1977 IN 1978 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

Ob analiziranju prve polovice 
srednjeročnega obdobja ugotavlja
mo, da se rast družbenega proizvoda 
stopnjuje. Okrog 15 5? realni prira
stek v letu 1977je povzročil, da smo 
izpad družbenega proizvoda iz leta 
1976. ki je znašal 3—4 7. uspeli na
doknaditi. Tudi letošnji polletni po
datki in ocene delovnih organizacij 
do konca leta kažejo, da bomo leto 
1978 zaključili s prekoračitvijo pla
niranega cilja. Zato ima največ 
zaslug industrija, ki tudi izboljšuje 
svojo udeležbo v strukturi, saj ietos 
že znaša 77.2 %. Povsem pod planom 
pa se v naši občini giblje terciarni 
sektor (trgovina, gostinstvo in turi
zem), tako da njegovega zaostajanja 
tudi v preostalih planskih letih ne 
bo mogoče nadoknaditi. 

Medtem ko v večini občin v repub
liki prevladuje ekstenzivno zaposlo
vanje, pa je bila stopnja zaposlova
nja v naši občini v obravnavanem 
obdobju pod načrtovano rastjo 
(+2 '?) . V letu 1976 se je stopnja 
zaposlovanja povečala v družbenem 
sektorju samo za 0.6 7. v letu 1977 
pa za 1.2?. in ob letošnjem prvem 
polletju za 0.9 7. V prvi polovici 
srednjeročnega plana smo zaostali 
za približno eno in polletno načrto
vano rastjo (3.2 7), kar znaša okrog 
450 delavcev. Vzrok skromni rasti 
zaposlovanja je predvsem v skromni 
rasti investicij in pa v tem. da so 
delovne organizacije v teh dveh letih 
veliko investirale v izboljšanje in 
posodabljanje opreme, kar pa ne 
zahteva ekstenzivnega zaposlova
nja. 

Če izhajamo iz rezultatov (druž
benega proizvoda), investicije v pro
cesu prestrukturiranja gospodarstva 
niso odigrale pričakovane vloge. 
Investicijska intenzivnost se v letih 

1976-1978 ne giblje v skladu s pla
nom. 

Na področju investicijskih vlaganj 
v osnovna si'p.dstva materialne pro
izvodnje zaostajamo po prvi polovici 
srednjeročnega obdobja za načrto
vanimi investicijami. Z investicijami 
kasnimo predvsem na področju 
turizma in trgovine ter obrti. 

Problemi so tudi pri realizaciji 
globalne strukture investicij, kjer se 
stopnja gospodarskih investicij še 
vedno giblje počasneje od negospo
darskih. V negospodarske investicije 
smo vložili v prvi polovici srednje
ročnega obdobja 123 milijonov din. 
Nasprotno pa se vlaganja v stano-
vanjsko-komunalno dejavnost reali
zirajo v skladu s planom Stanovanj
ske skupnosti, ne pa z družbenim 
planom razvoja občine. 

V dogovoru o osnovah razvoja 
občine v letih 1976-1980 smo se ob
vezali, da osebna, skupna in splošna 
poraba ne bo rasla hitreje kot rast 
družbenega proizvoda. Obvezujoča 
razmerja pa v letu 1976 niso bila 
dosežena v skladu z dogovorjenimi 
usmeritvami Skupna poraba (občin
ske in regijske SIS), se je povečala v 
letu 1976 za 19 7. splošna poraba za 
8.6 7 in osebna poraba za 14.4 f. V 
letu 1977 so bile zaradi pomembnega 
porasta družbenega proizvoda vse 
tri oblike porabe v dogovorjenih ok
virih, najhitreje je zopet porasla 
skupna poraba za 25 7. splošna po
raba za 16 7 in osebna poraba za 
15 S. 

Tudi za letošnje leto se po pollet
nih podatkih ocenjuje, da se bodb-
porabe gibale skladno z rastjo druž
benega proizvoda, najhitreje bo po
rasla splošna poraba za 28 7 . skupna 
za 27 7 , in osebna za okrog 18 S?. po
večanje se nanaša na nominalne 
zneske. 

1978 1976-78 1976-78 
1976 1977 ocena druž. pl. ocena 

- CP % % C2 i 
Družbeni proizvod 
realna rast) 7 15 18 10-11 17 
zaposlenost v družbenem 
sektorju 0.6 1,2 1 2 1 
izvoz blaga 25.3 - 3 9 30.5 10 - 0.3 
Uvoz blaga -30.9 + 38.6 3.1 3 - 0,3 
Investicije v osnovna 
sredstva - 1.5 -16 - 2 0 5 -14 
Realni OD na 
zaposlenega 1 
Cene proizvajalcev 

_ 2 - 1 5 3 -4 3.5 zaposlenega 1 
Cene proizvajalcev 
industrijske proizvodnje 5.8 8.8 11-12 9 9.9 
Cene na drobno 9.8 13.3 13-14 11 12.3 
življenjski stroški 13.1 14.6 16 10.6 14.5 

DRUŽBENI P R O I Z V O D 
Družbeni proizvod, ki je osnovna 

gospodarska kategorija, smo na po
lovici srednjeročnega načrta obdrža
li na načrtovani ravni. V letu 1976 je 
zaradi restriktivne ekonomske poli
tike rast družbenega proizvoda za
ostajala okoli 3 7 za načrtovano, že 
v letu 1977. po delni sprostitvi pogo
jev gospodarjenja, pa je ustvarjeni 
družbeni proizvod rahlo presegel na
črtovanega. 

Načrtovana rast družbenega pro
izvoda 10—11 7 je temeljila pred
vsem na aktiviranju novih investicij 
(Hladna valjarna Bela, Universal. 
jorenjska oblačila), ki bodo z nor

malnim obratovanjem obdržale pla
nirani nivo družbenega produkta. 

V spodnjih tabelah smo primerjali 
planirane vrednosti družbenega pro
izvoda po dveh letih in pol in reali
zirane vrednosti za isto obdobje. Ker 
je primerjava delana na osnovi viši
ne družbenega proizvoda v letu 1975 
in planiranih povprečnih stopenj ra
sti, smo vse vrednosti za posamezna 
leta preračunali s cenovnimi infla-
torji. s čimer smo dobili precej 
realno sliko uresničevanja plana 
družbenega proizvoda. V panogah, 
ki so izračunane po novi statistični 
razvrstitvi, so zajete tudi poslovne 
enote iz srednjeročnega plana. 

Družbeni proizvod v letih 1976. 1977 in 1978 v primerjavi s srednjeročnim 
lačrtom za to obdobje 

srednj. pl. 
1976 + 1977 + 

+ 1978 poli. str. 
realizacija 

76. 77. poli. 78 str. ind. 

Industrija 
Gozdarstvo 
Gradbeništvo 
Promet in zveze 
Trgovina 
3ostin. in turizem 
Obrt in osebne 
storitve 
Stan. kom. dej. in 
irejanje prost, in 
laselja 
?inančno-tehnične in 
»oslovne storitve 

1.868.007 
22.753 

640.423 
153.470 
488.262 
179.892 

51.119 

34.208 

31.244 

70.7 
0.4 

11.8 
2.8 
8.8 
3.3 

0.9 

0.7 

0.6 

4.059.133 
26.071 

713.680 
195.516 
302.030 
152.097 

49.540 

39.058 

49.710 

72.7 
0.5 

12.7 
3.5 
5.4 
2.7 

0,9 

0.7 

0.9 
S K U P A J 5.469.378 100.0 5.586.835 100.0 

105 
115 
111 
127 
62 
85 

114 

159 
102 

Iz tabele je razvidno, da smo pla
nirani družbeni proizvod presegli za 
2.2 7. vendar pa je realizacija po pa
nogah različna. Največji presežek 
planiranih vrednosti je dosegla pa
noga finančne, tehnične in poslovne 
storitve ( + 59 7). sledi promet in 
zveze (+ 27 f ) . gospodarstvo 
(+ 15 7). stanovanjsko-komunalna 
dejavnost (+.14 7). gradbeništvo 
(+' 11 7 ) in industrija (+ 5 %). 

Planiranih vrednosti niso realizi
rali v panogi obrt in osebne storitve 
(—3 7). gostinstvo in turizem 
(— 15 7) in trgovina ( - 3 8 7 ) . Pri 
tem moramo poudariti, da so panoge 
različno planirale letne stopnje ra
sti, kar je razvidno tudi iz tabele. 

Pri iskanju vzrokov pri teh treh 
panogah, ki niso uspele v tem obdob
ju realizirati načrtovane rasti druž
benega proizvoda, velja omeniti, da 
so razmeroma visoko planirale letno 
rast (trgovina 15.2 7) in da je to 
nedoseganje v glavnem posledica 
njihovih zelo neugodnih gospodar
skih gibanj v letu 1976. Poudariti pa 

Razporeditev družbenega proizvoda 

Med rekonstrukcijo glavne ceste, od Podkorena do meje v Ratečah so uredili 
obvoznico, ki teče po nekdanji trasi železniške proge. Po rekonstrukciji 
glavne ceste bodo obvoznico uporabljali za sprehode, pozimi pa za prevoz 
z vprežnimi sanmi, za parkiranje in podobno (foto B. Blenkuš) 

je treba, da v teh panogah v pretek
lem obdobju ni bilo pomembnejših 
investicij, ki bi pospešile gospodar
sko rast. 

v 000 din 

1976 1977 ind. 
7 77/76 

jan—jun. Ind. 
1977 1978 I-VI 78 

7 I-VI 77 

100 100 141 100 100 130 
— del druž. proiz. za skup. 

in sploš. druž. potrebe 
in del za ostale namene 29.0 27.5 140 279.9 . 26.6 123 
od tega: 
a) del za skupne potrebe 18.7 15.6 119 15.4 13.9 117 
b) del za splošne potrebe 1.3 1.5 165 1.3 1.8 184 
c) del za druge namene 9.0 10.4 163 11.2 10.9 126 

— del druž. proizv.. ki pripada 
org. združenega dela 71.0 72.5 145 72.1 73.4 131 
od tega: 
a) del dohodka za OZD 50.1 51,9 147 51.1 53.6 136 
b) amortizacija 20.9 20,6 139 21.0 19.8 127 

Delež sredstev, ki ostajajo delovni 
organizaciji, se veča. predvsem na 
račun padca deleža skupne porabe, 
ki raste počasneje od družbenega 
proizvoda, kot tudi amortizacije. 
Del dohodka za OZD izkazuje hi
trejšo rast kot družbeni proizvod, 
veliko večja rast pa je pri splošni po
rabi. 

S tem ko se delež, ki ostaja delov
nim organizacijam veča. se uresniču
je ena od temeljnih predpostavk iz 
dogovora o osnovah razvoja občine. 
Primerjava doseženega razmerja v 
letošnjem letu kaže. da se približu
jemo planiranemu razvoju v sred
njeročnem planu, ki predvideva za 
leto 1980 razmerje 75 7 : 25 7 v ko
rist sredstev, ki ostajajo delovnim 
organizacijam. 

C E L O T N I P R I H O D E K 
Organizacije združenega dela s po

dročja gopodarstva so v letu 1977 
dosegle 12.553.760 tisoč din celotne
ga prihodka, kar je za 19 7 več kot 
leto poprej, v prvem polletju letoš
njega leta pa 5.209.000 tisoč din. kar 
je za 9 7 manj kot v enakem ob
dobju lani. Primerjava tako v celoti 
kot po področjih ni možna zaradi 
ugotavljanja celotnega prihodka po 
novem zakonu o ugotavljanju in 
razporejanju celotnega prihodka in 
dohodka, ki je stopal v veljavo s 
1. 1. 1978 in vnesel v obstoječi sistem 
obračuna veliko novosti, in zaradi 
obračunskih in organizacijskih spre
memb v Železarni, ki so vplivale na 
finančni rezultat v celoti. V Železar
ni so v letošnjem letu dosegli 21 7 
manjši celotni prihodek kot v 
enakem obdobju lani. kar pa ni po
sledica manjšega obsega proizvodnje 
oziroma prodaje ampak rezultat no
vega načina ugotavljanja celotnega 
prihodka v okviru organizacije zdru
ženega dela. ki je skoraj v celoti 
odstranil podvojitve. V celotni 
prihodek je letos zajeta le eksterna 
realizacija in v manjšem obsegu pri
hodki doseženi v okviru OZD. oziro
ma interna realizacija, ki so še lani 
povzročali precejšnje podvojitve. 

Porast celotnega prihodka jeseni
škega gospodarstva bi bil ob upošte
vanju obračunskih sprememb v 
Železarni 24 7 glede na enako ob
dobje lani. na povečanje pa je razen 
spremenjenih predpisov vplivala 
tudi večja prodaja, povečan fizični 
obseg proizvodnje, rast cen in števila 
zaposlenih. 

P O R A B L J E N A S R E D S T V A 
Porabljena sredstva v tem sred

njeročnem obdobju naraščajo počas
neje kot celotni prihodek. V letu 
1977 so v primerjavi z letom poprej 
porasla za 16 7. torej počasneje od 
celotnega prihodka (19 7). Po po
datkih iz periodičnih obračunov so 
porabljena sredstva v prvem pollet
ju letošnjega leta za 17 7 manjša 
kot v enakem obdobju lani. saj se 
izločanje interne realizacije iz skup
nega prihodka v Železarni odraža 
tudi na porabljenih sredstvih, ki so 
prav zaradi tega razloga upadla. 

Ce primerjamo porabljena sred
stva v letih 1976—1980 s planiranimi 
vidimo, da so realizirana porabljena 
sredstva nižja od planiranih. Glavni 
delež pri tem odpade na porabljene 
surovine in material, ki so zavzema
le v letu 1976 skoraj 76 7 v strukturi, 
v letošnjem letu pa so se znižale na 
63 7. Planirana poprečna letna stop
nja rasti je predvidena v srednjeroč
nem planu 10,3 7. v obdobju 1976 do 
1978 pa se je gibala v višini 6 7. 

A M O R T I Z A C I J A 
Amortizacija, ki v srednjeročnem 

planu predstavlja kar četrtino druž
benega proizvoda in je predvidena 
predvsem kot vir odplačila anuitet 
ter vir financiranja enostavne in 
razširjene reprodukcije ter obratnih 
sredstev, po polovici srednjeročnega 
obdobja zaostaja 17 7 za planirano, 
predvsem zaradi nizkega deleža po
spešene ali neobvezno predpisane 
amortizacije. Delež pospešene amor
tizacije znaša 2.5 7. izkazali pa jo 
nista panoga gostinstva in turizem 
in panoga finančno tehnične in po
slovne storitve. 

Največji delež realizirane skupne 
amortizacije odpade na industrijo 
(89.3 7). zaradi njenega značaja 
kapitalno intenzivne panoge. Struk
turni delež industrije je večji od pla
niranega, čeprav zaostaja realizacija 
16 7 za planom. Edina panoga, ki s 
25 7 presega planirano amortizacijo, 
je stanovanjsko komunalna dejav
nost. Planirana rast amortizacije v 
srednjeročnem planu znaša 117 in 
je nekoliko višja od planirane rasti 
družbenega proizvoda. 

Amortizacija v letih 1976. 1977 in 
1978 v primerjavi s srednjeročnim 
načrtom za to obdobje. 

v 000 din 

srednj. plan 
1976 +' 1977 + 

realizacija 
1976 + 1977 -

Samski dom na Plavžu 

+ poli. 78 str. + poir. 78 str. Ind. 

Industrija 1.179.174 87.3 995.345 89.3 84 
Gozdarstvo ., 2.804 0.2 2.390 0.2 85 
Gradbeništvo 40.034 3.0 32.727 2.9 82 
Promet in zveze 40.389 3.0 28.107 2.5 70 
Trgovina 50.454 3.7 22.284 2.0 44 
Gostin. in turiz. 30.544 2.3 27.074 2.4 89 
Obrt in osebne 

89 

storitve 3.355 ' 0.2 2.616 0.3 78 
Stan. kom. dejav. 

0.3 78 

in urejanje prost. 
in naselja 3.021 0.2 3.783 0.3 125 
Finančnotehnične in 

0.3 

poslovne storitve 1.151 0,1 •. 519 - 0.1 45 
S K U P A J 1.350.926 100.0 1.114.845 100.0 83 

D O H O D E K 
Planirani dohodek po polovici 

srednjeročnega načrta prekoračuje
mo za 9 7. Vse panoge razen trgo
vine in gostinstva prekoračujejo pla
nirane vrednosti. V "primerjavi z 
amortizacijo je dohodek relativno 
večji v panogah, ki so delovno inten
zivne kot npr. gradbeništvo, obrl. 
trgovina, gostinstvo, obratno pa ve
lja za industrijo. 

Pri realizaciji dohodka najbolj za
stajata za planiranim dohodkom pa
nogi trgovina ter gostinstvo in turi
zem. Vzrok za to smo omenili že pri 
obrazložitvi družbenega proizvoda 
Za panogo trgovin moramo omeniti 
da se preskrbovalna trgovina giblje 
razmeroma po načrtovanem trendu 
in da na visok zaostanek dohodka 
vpliva predvsem delovna organizaci
ja Universal. ki zavzema v celotni 
panogi kar 66 7 delež. Za to delovno 
organizacijo pa smo že ugotovili, da 
je izredno optimistično planirala zs 
to srednjeročno obdobje. 

SiMJelavkc v elektrodnem obratu 

Struktura in razporeditev dohod
ka na del za skupne potrebe, splošne 
potrebe, za druge namene in del. ki 
ostane OZD. je prikazana že pri raz
poreditvi družbenega produkta, ki 
ga sestavljata dohodek in obvezna 
amortizacija. 

Za skupne potrebe so organizacije 
združenega dela namenile 23.6 7. v 
letu 1976. 19.77 v letu 1977 in 17.4 7 
v prvem poletju 1978. V tem delu do
hodka so vsebovani vsi prispevki iz 
dohodka in iz osebnih dohodkov. V1 

so namenjeni za financiranje samo
upravnih interesnih skupnosti. 

Za splošne potrebe so OZD name
nile 1.6 7 v letu 1976. 1.9 7 v pretek
lem letu in 2.2 7 v letošnjem pol
letju. Vsebovani so davki občine in 
republike iz dohodka in osebnega 
dohodka. 

Za druge namene je zajet dohodek 
namenjen za ohranitev, zboljšanje 
in varstvo človekovega delovnega in 
življenjskega okolja, za članarine, za 
SLO in družbeno samozaščito, del 
dohodka za kazni, takse in sodne 
stroške, za zavarovalne premije, 
bančne storitve itd., ter prispevki za 
financiranje SIS materialne proiz
vodnje po samoupravnih sporazu
mih. 

Delež dohodka, ki irstane organi
zacijam združenega dela je v letu 
1976 znašal 63.4 7. v lanskem letu 
65.4 7. v prvem polletju 1978 pa 
66.9 7 kar kaže na njegovo stalne 
rast. ki jo je potrebno ohraniti. 

IZVOZ - U V O Z 
Kot eden osnovnih kvalitetnih de

javnikov dinamične gospodarske ra-
sti je v družbenem planu razvoja SK 
Slovenije kot tudi n;(še občine /a ob
dobje 1976-1980 opredeljeno vklju 
čevanje v mednarodno menjavo. V 



letih 1976-1978 je celotna med
narodna menjava potekala na ob
čutno nižji ravni, kot je bilo pred
videno, hkrati pa so bila prisotna 
nestabilna in nasprotujoča si giba
nja tako v izvozni kot uvozni 
aktivnosti. 

Nestabilna dinamika ekonomskih 
odnosov s tujino v letih 1976 in 1977 
in skromna izvozna aktivnost v letu 
1978 vplivajo na zaostajanje za 
predvidenimi nalogami plana na tem 
področju, kjer smo si začrtali 10 7 
letno rast izvoza in 3 7 letno rast 
uvoza. 

1976-78 
_ 1976-78 real i* 

plan zacija Ind. 
Izvoz 46.429.041 38.337.905 82.6 
Uvoz 117.652.456 97.448.299 82.8 

V izvozu zaostajamo v vseh treh 
letih za 17.4 7, vzrok pa je predvsem 
v velikem izpadu izvoza v letu 1977, 
ko smo realizirali komaj 61 7 izvoza 
iz leta 1976. Vrednosti izvoza iz leta 
1976 celo v letošnjem letu še ne 
bomo dosegli. 

Pokritje uvoza blaga z izvozom se 
je izboljšalo od 34.5 7 v letu 1975 na 
62.6? v letu 1976 in se v letu 1977 
poslabšalo na komaj 27.4?. v letu 
1978 pa bo po-oceni okoli 34.7 7. 

I Z G U B E 
Prvo leto srednjeročnega obdobja 

je gospodarstvo naše občine sklenilo 
poslovanje z izgubo v višini 12.016.000 
din, kar je 44 % več kot leto poprej. 
V naslednjih dveh letih izguba pada. 
v letu* 1977 znaša brez upoštevanja 
H^dne valjarne Bela 6.268.000 din. 
kar je 51 7 manj kot prejšnje leto. 
Če primerjamo celotno izgubo v le
tošnjem I. polletju z istim obdobjem 
lani. je ta manjša za 41 %~ in znaša 
skupaj s Hladno valjamo Bela 58 
milijonov din, od tega odpade 26 S? 
na neplačano realizacijo. 

Vsako leto se pojavlja 4 — 6 
TOZD. ki izkazujejo izgubo, neka
tera se pojavljajo iz leta v leto. tako 
Kompas hoteli. Hotel Lek, medtem 
ko so nekatere TOZD poslovale z iz
gubo le v enem letu, ali pa samo med 
'letom in jim je do zaključka poslo-
nega leta uspelo izgubo nadoknaditi. 
Tako npr. Elektro Žirovnica le 1977. 
leta zaključila z izgubo zaradi nere
šenega ekonomskega položaja elek
tro gospodarstva kot celote. 

TPO Golica TOZD industrija -
obrt vidi rešitev iz neugodnega po
ložaja v preusmeritvi proizvodnje na 
izdelavo takih proizvodov, za katere 
je nakup surovin lažji in pa proiz
vodnjo v Cokli za izvoz. V letošnjem 
letu imajo težave z založenostjo. iz
kazuje 1.090.000 din izgube zaradi 
nedoseženega dohodka, vendar jo 
neplačan prihodek presega saj znaša 
1.132.000 din. 

Vzroki nastanka izgub v gostin
stvu so v vseh letih podobni: visoke 
pogodbene obveznosti, posebno ob
resti za kredite, porast cen. stroški 
investicijskega vzdrževanja in v 
prvem letu tudi slaba zasedenost ka
pacitet zaradi vremenskih razmer. 

Kompas hoteli Kranjska gora so 
izgubo v letu 1977 sicer znižali, ven
dar pa gre trend zmanjševanja pre
počasi. V sanacijskem programu so 
predvideli, da bo prvi pozitivni za
ključek poslovanja v letu 1979. 

Poglavitni vzrok nastale izgube 
SGP Gradbinec - TOZD Družbeni 
standard Jesenice je v cenah stori
tev, ki jih določa delavski svet delov

ne organizacije, ko ne upošteva de
janskih stroškov ampak določa cene. 
ki so primerne za delavce. V sana
cijskem programu je temeljna orga
nizacija navedla kot poglaviten 
ukrep za odpravo izgub reorganiza
cijo, s katero naj bi se jim priznal 
status delovne skupnosti, da bi tako 
z vsemi TOZD sklenila samouprav
ne sporazume o svobodni menjavi 
dela. 

Z A P O S L E N O S T 
V srednjeročnem planu smo na

črtovali, da bo znašala poprečna let
na stopnja rasti 2 7 . Plan novoza-
poslenih je izhajal na predpostavki 
strukturnih sprememb prebivalstva, 
na prilivu novih delavcev iz drugih 
republik in na postopnem vračanju 
zdomcev. 

Ob analiziranju števila zaposlenih 
vidimo, da se dejansko število zapo
slenih giblje povsfem drugače od 
predpostavke. Ker se je selitveni 
saldo povsem umiril je v naši občini 
že v letu 1978 več prebivalcev kot 
smo jih predvidevali za leto 1980. Na 
osnovi tega bi lahko izhajali, da bo 
tudi zaposlenost rasla vsaj po 
planirani letni stopnji. Vendar pa se 
zaposlovanje letno giblje samo po 
stopnji enega odstotka. 

Tudi v letu 1978 se nadaljuje 
trend zaposlovanja kot v preteklih 
dveh letih in se ne giblje po predvi
devanjih srednjeročnega plana. Če 
primerjamo, kakšna bi morala biti 
rast zaposlovanja po srednjeročnem 
planu za leto 1978 vidimo, da smo v 
prvih štirih mesecih letos (v letoš
njem letu je bil uveden nov način 
zbiranja in obdelave poročil RAD-1) 
v OZD in TOZD gospodarstva še za 
5,3 7 pod planiranim številom zapo
slenih, medtem ko smo v negospo
darskih dejavnostih planirano šte
vilo presegli že za 7,1 7 . v poslovnih 
enotah pa za 4,4 7 . 

Po panogah dejavnosti sta plani
rano število že dosegla oziroma pre
segla za več kot 1 7 trgovina in fi
nančno tehnične in poslovne storit
ve. Znatno pod planiranim številom 
zaposlenih so v obrti zaradi likvida
cije Kroja. 

V prometu je v letu 1978 manj za
poslenih zaradi reorganizacije 
TOZD Viator in so zaposleni v novo
ustanovljenem TOZD Gostinstvo 
prikazani v panogi gostinstvo {ind. 
109,5). 

V negospodarstvu vsa področja 
izkazujejo prekoračitve planiranega 
števila zaposlenih. Vzrok hitrejšega 
zaposlovanja v negospodarstvu je 
predvsem razširitev šolske mreže in 
prehod dveh osnovnih šol na celo

dnevni pouk. izpopolnitve vrzeli v 
zdravstvu, nove vzgojno varstvene 
kapacitete. Tudi v krajevnih skup
nostih je več zaposlenih predvsem s 
krajšim delovnim časom. 

Po podatkih, ki so nam jih posre
dovale delovne organizacije, ne bo 
bistvenih premikov v številu zapo
slenih. Malenkostno povečanje pri
čakujemo v industriji in gradbeni
štvu. 

V naši občini je bilo v letošnjih 
prvih štirih mesecih skupno zaposle
nih 14.678 delavcev ali 0.9 5f več kot 
v letu 1977. Od tega je bilo v OZD in 
TOZD Gospodarstva zaposlenih 
11.616. v negospodarstvu 1.653 in v 
poslovnih enotah 1.409 delavcev. 
Manjši padec števila zaposlenih 
beležimo na področju gospodarstva 
in sicer za 0.3 7 napram preteklemu 
letu. 

V negospodarstvu se je število za
poslenih v obravnavanem obdobju 
povečalo za 2.3 7 vendar opazimo 
zmanjševanja porasta zaposlenih. V 
letu 1977 se je število zaposlenih v 
negospodarstvu napram letu 1976 
povečalo za 3.9 7.. 

V poslovnih enotah se je število 
zaposlenih napram lanskoletnemu 
poprečju povečalo za 10 7 . Vzrok za 
tako povečanje je predvsem reorga
nizacija Gradbinca, ki ima zaposlene 
tudi v poslovnih enotah kranjskih 
TOZD na Jesenicah. 

Eden pomembnejših pokazataljev 
gospodarskega razvoja je vsekakor 
tudi strokovna izobrazba zaposle
nih. V srednjeročnem planu za ob
dobje 1976— 1980 je predvidena kva
lifikacijska struktura zaposlenih v. 
zadnjem letu načrtovanega obdobja. 

Iz podatkov popisa zaposlenih v 
letu 1976 je razvidna kvalifikacijska, 
struktura delavcev. Podatki nam ka
žejo precejšnje povečanje zaposlenih 
z visoko in višjo strokovno izobrazbo 
pri katerih je že skoraj doseženo 
planirano število zaposlenih za leto 
1980. Porast zaposlenih v teh dveh 
skupinah strokovne izobrazbe ute
meljujemo tudi z izobraževanjem ob 
delu. ki je v zadnjih letih pospešeno. 
Pri ostalih skupinah strokovne 
izobrazbe v letu 1976 ni bistvenih 
sprememb z ozirom na leto 1974. 

O S E B N I D O H O D K I 
V srednjeročnem planu smo pred

videli, da bodo realni osebni prejem
ki rasli po poprečni letni stopnji 7 7 . 
v tem pa so upoštevani tudi novoza-
posleni delavci in kvalifikacijske 
spremembe, tako da bi realno porasli 
okrog 3 do 4 7 . 

Če primerjamo osebno porabo v 
prvi polovici srednjeročnega obdobja 
vidimo, da smo v letih 1976 in 1977 
pomembno zaostajali za predvide
nim porastom, saj smo imeli celo 
padec realnih osebnih dohodkov. V 
letošnjem letu se je stanje popravilo, 
saj so se nam osebni dohodki pove
čali za okrog 5 7 . Ob nadaljevanju 
podobnega trenda bomo tudi plani
rano stopnjo dosegli. Pri tem je po
trebno poudariti, da smo v letih 1976 
in 1977 zaostajali za poprečnimi 
osebnimi dohodki Gorenjske regije. 

Na gradbišču konti-lica 

I N V E S T I C I J E V O S N O V N A 
S R E D S T V A 

Primerjava realiziranih investicij 
v preteklem obdobju dveh let in pol 
in ocene realizacije do konca leta 
1978 s planiranimi za srednjeročno 
obdobje 1976—1980 nam pokaže, v 
kolikšni meri so se v posameznih de
lovnih organizacijah in gospodar
stvu kot celoti držali začrtanih na
log na področju razširjene reproduk
cije, ki je. gledano dolgoročno, indi
kator gospodarske rasti, z odpira
njem novih delovnih mest pa omo
goča reševati probleme nezaposle
nosti. 

Uspešna investicijska dejavnost, 
usklajena prostorsko in časovno, je 
tisti dejavnik, ki nam bo v prahod-
nosti omogočil uspešnejšo vključitev 
v mednarodno delitev dela. prav 
tako pa nas zaostajanje na področju 
razširjene reprodukcije lahko potis
ne na stranski tir v krogotoku med
narodnih gospodarskih gibanj. 

Ocena, ki jo po preteku polovice 
srednjeročnega obdobja dajemo za 
investicijsko dejavnost v občini, 
prav gotovo ne more biti vzpodbud
na. Ze kratek pregled realizacije in
vesticij po delovnih organizacijah in 
po panogah nam kaže. da je le malo 
organizacij, ki poslujejo uspešno in 
tudi dosegajo ali celo presegajo 
predvidena vlaganja, veliko jih je. ki 
vrednostno in terminsko zaostajajo 
za planom, vse preveč pa je takih, ki 
v preteklem obdobju niso izvršali no
bene pomembnejše investicije, če
prav so jih načrtovali. Situacija je 
kritična, ker ni posebnih možnosti, 
da bi se do konca srednjeročnega ob
dobja položaj popravil. 

Za realizacijo investicij je potreb
no veliko časa. precejšnje število 
planiranih projektov pa sploh še ni v 
pripravi. 

Uresničevanje srednjeročnega na
črta na področju investicij v osnov
na sredstva v OZD, TOZD v letih 
1976. 1977 in 1978 

Investicije 
Skupaj 

gospodarstvo občine 

Od tega: 
Železarna 
Jesenice 

realizacija 1976 859.079 458.903 
realizacija 1977 735.299 208.918 
realizacija I. poli. 1978 288.003 204.271 
skupaj real. realizacija 1976 - I. poli. 78 1,882.381 872.092 
sred. plan 1976-1980 3,809.100 -
7 izvršitve sred, plana v obd. 1976 — I,poli. 78 67 

Sodelavec v patentirnici žice 

Procent izvršitve plana v prvi po
lovici srednjeročnega obdobja, ki 

-znaša 67 7 . je visok zaradi Hladne 
valjarne Bela. ki je bila planirana in 
realizirana v prvih dveh letih. Iz 
primerjave po posameznih panogah 
in delovnih organizacijah pa je raz
vidno, da investicijska aktivnost v 
prvi polovici srednjeročnega obdobja 
vrednostno in terminsko kasni. 
Vrednostna primerjava realiziranih 
investicij s planiranimi je sredi plan
skega obdobja otežkočena. ker so 
investicije po letih neenakomerno 
razporejene. 

Največ investicij je bilo načrto
vanih in realiziranih v panogi indu
strijo, ki je s preraščanjem delovnih 
organizacij obrtne stroke v indu
strijsko še okrepila svoj položaj. Us
pešnost investicijskih vlaganj v in
dustriji zavisi od realizacije plana 
železarne Jesenice. V Železarni so 
načrtovali in tudi realizirali veliko 
vrednostno obsežnih investicij, le da 
pri nekaterih prihaja do kasnitve. 
Veliko slabša je realizacija plana in
vesticij pri večini manjših organi
zacij, ki vrednostno in terminsko 
močno zaostajajo za planom, pose
bej to velja za podjetje kovinske 
stroke in tista, ki se ukvarjajo z les-~ 
no predelavo. 

V gradbeništvu so planirane inve
sticije v glavnem realizirali, slabe 
rezultate beležita le Vatrostalna in 
Elim. 

Neustrezna infrastruktura na po
dročju prometa in zvez je tisti de
javnik, ki zavira uspešnejše poslo
vanje v ostalih panogah. Tudi v tem 
srednjeročnem obdobju še ni prišlo 
do bistvenega izboljšanja v želez
niškem, cestnem in P T T prometu. 

Prepotrebna razširitev in posodo
bitev železniške postaje, se je pričela 

šele s pripravljanimi deli. prav tako 
pa ne ustrezata potrebam domačega 

Železarski globus 

A V S T R I J A 
Med avstrijskima železarnama v 

Donawitzu in Linzu ; ki sta združeni 
v družbo VoEST — Alpine, so pričeli 
prevažati raztaljeni grodelj. Tega 
proizvajajo v Donawitzu in ga po
tem prepeljejo po železnici v 215 km 
oddaljeni Linz v torpedo vagonih, ki 
ga lahko sprejmejo 150 ton. Torpedo 
vagoni so dobro izolirani, tako da se 
zniža temperatura raztaljenega 
grodlja vsako uro za sedem stop. C. 
Vsak dan prepeljejo 600 ton grodlja 
in vožnja traja okoli pet in pol ur. 

N I G E R I J A 
Ob koncu preteklega leta je bila v 

glavnem mestu Nigerije Lagosu pod
pisana pogodba o gradnji integralne 
železarne, z letno proizvodnjo milij. 
ton surovega jekla. Pr i tem je vklju
čena tudi postavitev Midrex napra
ve za proizvodnjo železove gobe s 
proizvodno zmogljivostjo 500.000 
ton na leto. Pogodbo, je sklenila ni
gerijska vlaga s konzorcijem zahod-
nonemških podjetij v katerem so za
stopani G H H , Korf in Lurgi. Loka
cija železarne bo v bližini pristanišča 
Warr, 400 km jugozahodno od Lago-
sa in potrebna bodo investicijska 
sredstva v višini 700 milij. dolarjev. 

Železarski globus 

in tujega prometa cestno in PTT 
omrežje. 

Najslabše rezultate na področju 
investicijske izgradnje sta zabeležila 
panogi trgovina, gostinstvo in turi
zem. V trgovini so le v Universalu 
sledili planskim nalogam, v TPO 
Golica pa niso uresničili nobene po
membnejše investicije. Prav_ tako 
slabi rezultati so v gostinstvu in tu
rizmu, saj niti v OZD Gorenjski, niti 
v Viatorju ne izpolnjujejo obsežno 
zastavljenih programov. 

V ostalih panogah, ki zavzemajo 
manjši delež v družbenem produktu, 
tudi investicijska dejavnost ni ob
sežna. 

Vzrokov za tako stanje je več ob
jektivnih, katerim se delovne orga
nizacije ne morejo ogniti in pa no
tranjih, ki bi se s skupnimi napori 
dali odpraviti. 

Najpomembnejši vzroki za za
ostajanje investicij " po srednjeroč
nem planu so predvsem: 

— pomanjkanje investicijskih 
programov v delovnih organizacijah. 

— premajhna motiviranost v sa
mih delovnih organizacijah (vodil
nih strukturah) 

— pomanjkanje strokovnih in
stitucij za pripravo investicijskih 
elaboratov 

— nizka akumulativna sposob
nost v nekaterih manjših delovnih 
organizacijah 

— prevelika rast drugih oblik po
rabe (skupna ter osebna poraba) 

— neizdelan prostorski plan 
— nerealnost planiranja. 

ZAKLJUČEK 
Pri analiziranju prve polovice 

srednjeročnega plana občine Jese
nice in ocene do konca letošnjega 
leta je razvidno, da smo v tem času 
dosegli pomembne pozitivne premi
ke kot so: 

— povečan fizični obseg proizvod
nje. 

— izboljšanje ekonomičnosti in 
produktivnosti poslovanja. 

— preseganje planirane višine 
družbenega proizvoda. 

— gibanje vseh oblik porabe v za
črtanih okvirih. 

Prisotni pa so tudi določeni pro
blemi, ki pomenijo zmotne odmike 
od ciljev in nalog, dogovorjenih v 
družbenem planu: 

— počasnejša stopnja rasti zapo
slovanja od planirane, predvsem v 
gospodarskah dejavnostih. 

— zmanjšanje izvoza. 
— nizka stopnja investiranja. 
— pritiski za povečan je cen. 

R . K . 

L R K I T A J S K A 
V tej državi so pokazali letos zani

manje za nakup železarskih naprav, 
ki danes zaradi pomanjkanja naročil 
ne obratujejo v nekaterih japonskih 
manjših železarnah. Pri tem gre za 
naprave z letno proizvodno zmoglji
vostjo okoli tri milij. ton surovega 
jekla. S temi napravami bo lahko 
L R Kitajska povečala svojo železar
sko proizvodnjo kjer ima že za bliž
njo prihodnost postavljene zelo zah
tevne cilje. 

J A P O N S K A 
Japonska železarska družba K a 

wasaki Steel Co. je razvila novo vr
sto jekla s posebno ugodnimi lastno
stmi za globoko vlečenje. Njegova 
uporaba v avtomobilski, strojni in 
elektro industriji omogoča večjo 
ekonomičnost v primerjavi z običaj
nim jeklom za globoko vlečenje. In 
to zaradi znižanja števila bolj kom
pliciranih obdelovalnih, oziroma de
lovnih operacij, boljšega izplena in 
manjše obrabe orodja. Njegova glav
na značilnost je, da vsebuje 0,005 % 
ogljika kar je samo 1/14 vsebnosti 
tega elementa pri običajni vrsti jekla 
za globoko vlečenje. Tudi količina 
mangana in žvepla je v primerjavi s 
prej omenjenim jeklom znatno niž
ja. Razen tega so dodani še nekateri 
drugi elementi, ki vežejo dušik, ki se 
nahaja v raztaljenem jeklu. 



J O Z E V I D I C 6 

TRAGEDIJA V MEDJEM DOLU 

a Ko sem se pogovarjal z Nočem, je 
bil on prvi, ki mi je to povedal. Dejal 
je, da je bil že zelo hudo izmučen, 
Nemci so mu pa zagrozili, da ga 
bodo takoj ubili, če ne bo izdal svo
jih tovarišev, zato je sprejel vsiljeno 
vlogo, sam pa je skoval načrt, kako 
jih bo ukanil. Noč je vedel za zapu
ščeno kurirsko postajo nad Javorni-
škim rovtom. Že med vojno je 'gesta-
povcem omenil, da so kurirji najbrž 
odšli, ko so zvedeli za smrt svojih 
tovarišev, posebno pa za smrt po
veljnika Štefana. Noč je gestapovce 
pripeljal do zapuščene postaje (po
navljam: do stare in že dolgo zapu
ščene karavle. da ne bo pomote in 
očitkov). A lojz Noč ni nikogar izdal, 
zaradi njega ni bil nihče zaprt, za
radi njega ni bilo nobene žrtve. To, 
da je ukanil gestapovce, pa se skla
da s partizansko iznajdljivostjo, ki 
jo je koristno uporabil v trenutku, ko 
mu je življenje viselo na nitki. Kakor 
hitro je Svetina pobegnil, so Nemci 
že naslednji dan ujeli vse člane 
patrulje, v kateri je bil prej tudi Sla
tina. Ali lahko kdo verjame, da to 
nima nobene zi<eze z ubežnikom? 
Gestapovci so zanesljivo temeljito 
izprašali Svetina in od njega zahte
vali, naj jim pokaže, kje je patrulja 
jeseniško-bohinjskega odreda. Zna
no je, da so Nemci navadno vodnike 
preoblekli v nemške uniforme in jim 
dali tudi orožje, seveda brez stre
liva, to pa zato. da jih ljudje ne bi 
prepoznali. Nemci so patruljo ujeli 
po Svetinov! »zaslugi«. Slatina je 
kriv za vse. kar so pretrpeli ujeti 
člani patrulje, za smrt Vestra in 
Ravnikarja, o čemer bomo še govo
rili. 

V spremstvu z Očkom je bil tudi 
Aleš Jelene, sekretar okrožnega ko
miteja. Aleš mi je pripovedoval, da 
se je nad Plavškim rovtom patrulja 
ločila, in sicer zato, ker so funkcio
narji šli na sestanek na sedež okraj
nega komiteja Jesenice,'pa zaradi 
varnosti niso želeli, da bi patrulja 
vedela, kje je sedež. »Osebno sem 
naročil komandirju patrulje.* se 
spominja Aleš, »da nas morajo ča
kati na planini vse dotlej, dokler se 
ne vrnemo. Opozoril sem patruljo na 
previdnost. Prepovedal sem odhod 
posameznih borcev v vas.« 

Preživeli člani patrulje trdijo, da 
so za seboj zabrisali vse sledi. Torej 
naj bi jih Nemci po naključju dobili 
na poti/ To pa je malo verjetna trdi
tev. Vinko Svetina je dobro vedel za 
povelje, da morajo čakati Očka na 
planini. Ko se je zjutraj 17. januarja 
zglasil na gestapu, je brez dvoma 
povedal, kje je patrulja, ter « s tem 
odkupil življenje. Naslednjega dne 
pa so bili člani patrulje v ujetništvu. 
V nobenem primeru jih Nemci niso 
prestregli po naključju. 

E N A L I D V A I Z D A J A L C A ? 
Vprašanje pa je. če je bil Sivtina 

edini, ki je Nemcem povedal, da je 
višji partizanski funkcionar na po
hodu po enotah in terenskih organi
zacijah. 

Matko Fon se spominja, da je bil 
v jeseniško-bohinjskem odredu bo
rec, ki so ga sumili, da ima zvezo 
z gestapom. V prejšnji jugoslovanski 
vojski je bil menda narednik, v par
tizanih pa vodnik. Ni znano, od kod 
je bil doma, vemo le. da je bil poro
čen z domačinko iz Bohinja. Več
krat je prosil za dovoljenje, da 
obišče ženo. Nazadnje mu niso več 
zaupali, zato so mu prepovedali 
samemu hoditi na zveze. Naj Fon 
sam pripoveduje: 

»Ko smo bih na Jesenicah zaprti 
v Stanovnikovi hiši. je nekega dne 
tovornjak pripeljal drva za gesta

povce. Poklicali so nas, da bi zložili 
drva pred hišo. Stražila sta nas dva 
gestapovca. Začudeno sem pogledal 
prvega, saj sem ga še pred kratkim 
videl v odredu. Tudi on je mene pre
poznal. Spregovorila sva nekaj be
sed, vendar ga nisem upal vprašati, 
kako U>, da je tako hitro oblekel 
drugo uniformo.« 

Franc Hodnik pa se gestapovca 
spominja takole: 

»Tistega gestapovca se dobro spo
minjam. Nekajkrat sva spala skupaj 
v partizanih. Ne spominjam se. da 
bi bil vodnik. Po mojem je bil nava
den borec« 

Znano je. da je v jeseniško-bohinj
skem ixiredu delovala organizirana 
gestapovska mreža, ki pa so jo 
kmalu odkrili. Morda je ta gesta-
povski agent pobegnil v dolino te
daj, ko so v odredu odkrili vohunsko 
mrežo. Moral pa je biti gestapovski 
agent, saj si drugače ne moremo 
misliti, da bi ga tako hitro oblekli 
v gestapovsko uniformo. 

Nihče izmed borcev se ni mogel 
spomniti, kako se je gestapovec pi
sal. Zvedel sem le, da je bil poročen 
z Bahinjčanko. Ker sem po vztraj
nem iskanju le odkril, iz katere vasi 
je bila njegova žena. sem zvedel tudi 
za njegov priimek. Njeni sorodniki 
so povedali, da se je njen prvi mož 
pisal Lavra Krašovec. Pred vojno in 
med vojno sta stanovala na Hrušici. 
delal pa je v železarni. Sorodniki so 
potrdili, da je bil Krašovec najprej 
pri partizanih, nato pa pri policiji 
na Jesenicah. Menda je padel zad
nje dni vojne, vendar o tem nimam 
nobenih dokazov. 

V arhivu jeseniško-bohinjskega 
odreda sem našel podatek, da je 
Lovro Krašovec pobegnil od parti' 
zanov 16. novembra 1944. leta m da 
torej nima nobene zveze z izdajo 
kurirjev in Očkovega spremstva pod 
Karavankami. Samo Svetina je lah
ko gestapovcem povedal, kje je bila 
patrulja jeseniško-bohinjskega od
reda, kije spremljala Očka. 

S M R T 
K O M A N D I R J A P A T R U L J E 

Izmed borcev, ki so spremljali 
Očka. še žive Fon. H tilnik. Žnidar. 
Dijak. Noč in Podlunšek. 
Svetino so po vojni ustrelili kot 

izdajalca, komandir 2. čete 2. ba
taljona jeseniško-bohinjskega odre
da, ki je spremljala Očka. Vinko 
Vester z Otoka pri Radovljici ter 
Joža Ravnikarja pa sta bila zahrbt
no umorjena 21. januarja 1945. leta 
blizu Begunj. 

Vinko Vester je bil kmečki sin. 
Oče in mati sta mu hotela dati 
posestvo. Delal je v kurilnici pri že
leznici na Jesenicah. Nemci so ga 
mobilizirali v nemško vojsko, kjer se 
je sam ranil v roko. Iz bolnišnice so 
ga poslali na dopust. Ni več oblekel 
zelene uniforme, ampak je odšel v 
partizane. Vestra. Ravnikarja in 
Dijaka so Nemci ločili od drugih 
ujetnikov že na Jesenicah in jih 
poslali v radovljiške zapore. Zasli
ševal jih je Laski Hilmar, šef ra
dovljiških gestapovcev. Anton Dijak 
s Koprivnika se spominja, da so 
Vestru pri zaslišanju polomili roke. 
S solznimi očmi mi je pripovedoval o 
mučenju v zaporu. 

Ko so Vestrovi starši zvedeli, da je 
sin ujet, so poslali hčerko Angelo na 
Jesenice poizvedovat, kako in kaj je 
bilo. Na Jesenicah so ji povedali, da 
so ga odpeljali v radovljiške zapore. 
Pohitela je v Radovljico, tam pa so 
ji povedali, da so tri ujetnike prav
kar odpeljali v begunjske zapore. 

Angela je urno šla za njimi, da bi 
videla brata. Na križišču med Za-
pužami in Begunjami je poleg ceste 
opazila na snegu, še svežo kri. Od 
ljudi je izvedela, da je bil njen brat 
med tistimi, ki so jih zahrbtno 
postreliU. Ta zločin so gestapovci 
storili na nedeljo, 21. januarja 1945. 
leta. Poleg Vestra so umorili še 
Antona Pevca iz Škofje Loke in Jo
žeta Ravnikarja s Križne gore pri 
Škofji Loki. Nekaj dni prej ali 
kasneje so v bližini križišča umorili 
23-letnega Marjana Ramovža iz 
Kranja, tako da so danes na spo
meniku označena imena štirih žrtev 
nasilja. Komandir patrulje Vester 
in borec Ravnikar sta bila prav 
zaradi izdajstva Vinka Svetine mu
čena in zahrbtno umorjena. 

Pri Fajdigu v Zapužah so videli 
policiste, ki so peljali tri zvezane 
borce. Le-ti so imeli zvezane roke za 
vratom (ne pa na hrbtu). Kmalu 
potem ko so padli streli, so prišli 
policisti k Fajdigu z zahtevo, naj 
vpreže konje in odpelje ustreljene 
zapornike v Begunje. Fajdiga je 
zahtevo odločno odklonil rekoč: »Če 
ste jih postreliU, pa jih še sami 
peljite. Konj je v hlevu, voz na dvo
rišču, to lahko vzamete, toda jaz ne 
grem z vami.« 

Policisti so se »opravičevali«. češ 
da so hoteli ujetniki pobegniti. 
»Kaj,« je zarobantil Fajdiga, »meni 
boste pravili, da so hoteli na ravnini 
z zvezanimi rokami in polomljenimi 
udi pobegniti! Se že poznamo.« 

Nemcem je bilo nerodno, ker je 
bila njihova laž tako prozorna. 
Vzeli so voz in konja ter sami 
naložili žrtve in jih odpeljali v Be
gunje. Vestrova sestra Angela je na 
križišču pri Zapužah gledala še 
svežo bratovo kri na snegu. Prišla je 
samo nekaj minut po zločinu. 
Skrbno jo je pobrala v steklenico. 
Leto so doma hranili (kri je bila 
seveda pomešana s snegom) vse do 
1955. leta. Tistega leta je umrla 
Vestrova nečakinja, pa so domači v 
njeno krsto položili tudi Vestrovo 
kri. Če bodo kdaj grob prekopavali, 
bodo lahko v grobu našli steklenico 
strnjene krvi partizanskega koman
dirja Vestra. Nekega dne bodo 
vsekakor grob prekopavali. Tedaj bi 
morali steklenico poslati v Muzej 
revolucije v Ljubljani ali pa v 
Gorenjski muzej v Kranju. To bi bil 
edinstven primer, da bi v muzeju 
hranili steklenico prelite krvi parti
zana, ki je žrtvoval mlado življenje 
za svobodo Jugoslavije. 

Znano je, da so pri zločinu v 
Zapužah sodelovali domači izdajal
ci, gestapovci in belogardisti: Gro-
botek iz Bohinja, Franc Potočnik z 
Bleda (pravili so mu »Publ«) in 
Kerin z Jesenic. 

Od tistih dni, ko so padli kurirji v 
Medjem dolu, je minilo že več kot 26 
let. Prav toliko časa je minilo od 
zločina na križišču pri Zapužah. Ta 
zapis je posvečen njim v spomin. 
Njim, ki so izkrvaveli na snegu, da 
bi mi živeli človeka dostojno živ
ljenje. 

Opomba: 1. Še kratki podatki o 
padlih kurirjih v Medjem dolu. 
Štefan Demšar, poveljnik relejne li
nije, je bil star 31 let. Po poklicu je 
bil kovač, doma pa iz Železnikov. 

Kurir Jože Žvab je pade! star še 
ne 18 let. Rodil se je 3. marca 1927. 
leta v Javorniškem rovtu. V domači 
vasi je bil pastir. 

Kurir Franc Mežek je bil rojen 
21. 8. 1914. leta na Jesenicah. Bil je 
kolarski pomočnik. Gestapo ga je 
aretiral že 1942. leta. V partizane je 
vstopil 21. 6. 1944. 

Kurir Valentin Klinar je bil rojen 
leta 1907 v Planini pod Golico. Delal 
je v jeseniški železarni. V partizane 
je odšel julija 1944. 

Ivan Sršen se je rodil 23. oktobra 
1913 v Kamniku. Delal je v jeseniški 
železarni, stanoval pa v Planini pod 
Golico. Bil je bataljonski obvešče
valec kokrškega odreda. 

P red vsem mu manjka moke. zabele, druge 
hrane pa bi še premogel za nekaj dni.^ 

Morali bi se prestaviti, vendar je Samo menil, da je kmetija 
najbolj varen kraj. da je zato bolje, če poiščejo hrano drugod, daleč 
"stran, taborijo pa v varnem zavetju kmetije. 

Tudi krnet, h kateremu so prišli po hrano, jih je lepo sprejel. B i l 
je sicer preplašen, ker so bile v bližini hiše. vseeno ni odklonil 
prošnje, da jkn pomaga s hrano. K o je žena borcem polnila vreče, 
je gospodar poklical Sama v veliko izbo. t 

»Slišal sem. naši hodijo iz Ljubljane skrivaj po hrano, da so tam 
na oni strani začeli Italijani na veliko preganjati partizane. Silna 
vojska.« 

Samo je skušal zvedeti več podrobnosti, a kmet je vedel le 
toliko, kot je ujel v pogovoru. Vseeno s? je Samu razkrilo, da so 
začeli Italijani z velikimi silami preganjati partizane. Ta nov poda
tek je odvrnil njegov sklep, da se v nekaj dneh. če ne najde bata
ljona, vrne preko meje in poišče zvezo s partizanskim štabom. 
Borcev ni hotel strašiti z novico, zato nikomur, niti Sonji, ni omenil, 
da preživljajo partizani na dolenjskem težke čase. Prizadelo pa ga 
je. ker Sonji varno taborjenje ni bilo všeč. Postajala je vse bolj 
nestrpna, dokler mu ni odkrito zabrusila: 

»Samo. ti nočeš poiskati bataljona! Nalašč ga iščeš tam. kjer 
slutiš, da ga ni. Bataljon ni tako majhna enota, da ga ne bi mogel 
najti. Ce bi seveda to želel.« 

Zabolelo ga je. ker je v očitanju zaslutil, kako bi bila Sonja raje 
z bataljon?>m kot z njim. Potlej ga nima rada. so bila vsa njegova 
upanja utvara? In napake, ki jih je napravil, da hi Sonjo obvaroval 
smrti, niso zrahljale ljubezni, seje prestrašil. 

7 V I N K O 
T R I N K A U S 

»Gremo nazaj, na italijansko stran?« je vprašal Samo. »Po
iščemo zvezo s partizani?« 

»Skrajni čas. da se za nekaj odločimo. Otopeli bomo na tej 
kmetiji.« je zdražena. neučakana odvrnila Sonja. 

Zvečer so se poslovili od prijaznega kmeta in se odpravili na pot. 
Kot je Samo zvedel še na tej strani meje. je bila velika italijanska 
ofenziva končana. Kljub temu pa je opazil, da so bili ljudje zdaj 
manj zaupljivi, niso tako radi postregli partizanom kot pred ofen
zivo. Po tednu dni iskanja je Samo našel partizanski štab. ki jih je 
pridržal. zaslišal, potlej pa napotil k bataljonu. 

Kot hi prišel med tujce. Borci so obračali pogled, hladno od-
zdravljali. medlo stiskali roke. Samo ni mogel razumeti, zakaj tako 
hladen sprejem? Ga je Hrast tako očrnil pred borci'.' No. malenkosti 
bi mu že lahko očitali, vendar nič tako velikega, da bi moralo biti 
zdaj vsem nerodno, ker so se srečali. 

Hladen H rast (»v pozdrav je še utrdil slutnjo, da bo hudo. N o. na 
kritiko je bil pripravljen. Vendar, kar je poglavitno — vse zaupane 
borce je pripeljal nazaj v bataljon. Kot je lahko v tem času »cenil, 
tudi glavnina bataljona ni imela velikih izbug. 

Robin ie podržal njegovo roko v svoji in ga dolgo žalostno 
gledal. 

2. Kurirska mreža v Sloveniji je 
bila razdeljena po pokrajinah in na 
sektorje: Dolenjska I. Primorska II. 
Štajerska III, Gorenjska IV in Ko
roška V. Sektorji so bili razdeljeni 
na linije. Tako je bil gorenjski 
sektor razdeljen na štiri relejne 
linije, pozneje pa celo na pet. 
Relejne linije so bile razdeljene na 
kurirske postaje. Le-te so imele svoje 
oznake, in sicer Dolenjska TV. 
Primorska P, Štajerska S. Go
renjska G in Koroška K (Vir: Po 
sledovih skritih steza tihih junakov 
I. Gorenjske relejne linije. Loški 
razgledi 1956.). 

Da bi sovražnik ne odkril orga
nizacije kurirskih zvez. postaje niso 
bile označene po vrstnem redu. 
Kratica TV pomeni »terenski vod«. 
To pa zaradi tega, ker je bilo na 
vsaki kurirski postaji približno deset 
kurirjev kot v partizanskem vodu. 
Terenski vodi (TV) so se začeli us
tanavljati že 1942. leta. Roška ofen
ziva je razvoj kurirskih zvez delno 

zavrla, takoj po ofenzivi, pa so se 
kurirske postaje začele ustanavljati 
po vsej Sloveniji. Tu in tam so 
kurirske postaje nosile oznako T 
(npr. kurirska postaja T-19). T 
pomeni terenski, torej terenski ku
rirji. Ustanavljali so se pri rajon
skih komitejih. Kasneje so se te
renski kurirji vključili v redne re
lejne linije, k stari pa so dodali še 
novo oznako. Značilen primer je 
kurirska postaja GT-19 na Dovjem. 
Kurirji te postaje so bili najprej 
terenski kurirji pri rajonskem 
komiteju Dovje —Mojstrana in so 
zato imeli oznako T. Ko je bila 
postaja priključena redni relejni 
liniji, so črki T dodali še oznako 
gorenjskega sektorja G. odtod oz
naka postaje GT-19 (Gorenjska. 
Terenska). 

Leta 1944 je bilo v Sloveniji 145 
kurirskih postaj s 14000 kurirji in 
funkcionarji. 

KONEC 

P I S E T C : 

SICILIJA-OTOK BOGASTVA 
IN BEDE 6 

Okoli ¿011 metrov dolg in kakih 7(1 
širok polkrog stopničastih tribun iz zamolklo rdeče, že močno 
razpadajoče opeke, se kol ogromna jama odpre kar sredi trga 
med visokimi hišami. Z vseh strani je amliteater ogni jen i. 
železno ograjo. Notranjost lahko vidiš odkoder hočeš, ol> ograji 
s pločnika ali ulice. Redek zgodovinski spomenik, za katerega 
ogled ni potrebno plačati. T u ie tudi vhod. mogočen |xirtal 
novejšega datuma, kjer prodajajo vstopnice in prospekti-, 
obiskovalci pa se lahko podajo v notranjost objekt«. 

Turiste, ki pridejo v Catanjjo. domači vodniki obvezii« 
popeljejo tudi na ogled srednjeveške trdnjavi- Caslello Umiti«, 
ki jo je normanski kralj Friderik II. dal zgraditi ob obrežju 
mesta že v 1.1. stoletju. S štirimi cilindričnimi stolpi, ki so \ 
kvadratu povezani z visokim obzidjem, močim spominja mi 
stare angleške trdnjave. V tej zgradbi, med redkimi, ki jim ie 
prizanesla lava. ima svoje- prostore mestni zgodovinski muzej. 

Našo pozornost kol najbrž vseh turistov, ki si razgledujejo 
mestne zanimivosti, je pritegnil zlasti veličasten polkrožtii sla-

volok Porlo Izeda. /grajen \ 17 stoletju i / .belih in r i n i l i 
nianiioniatih plnšr- f n i u l n - l t - vodoravne linijo p u vsej -irini 
baročnega poriala siiuiiseliiu pozivijni« prehod i / nu-ga * drugi 
del mesta, ki v marsičem spominja na Kitu Vrh slavoloka krasi, 
velika ura. na kateri razpet ih' kril sloji okametielj galeb. Kot da 
bo vsak hip poletel kvišku. S >uani so po vrhu razvrščeni 
baročni angeli, ali muzi-, ki skladno d u p u l i i iuivio obje ki \ arhi
tektonsko celolu-

Ljubiteliem srednjeveški- M met nosi i M - »liivolok poni! iti km 
izreden motiv za liit o^ialske poMic - t k e . prav laku kol 
likovnikom, ki si pod niiin. v primerni razdalji poslavljajo 
stojala s platni /a -likanje. 

ANTIČNA S I R A C U S A 
Po slabi uri prevažanja z avtobusom po mestu je naš. ozi

roma Viatorjev Milan, ki si je že dodobra obrusil jezik s pre
vajanjem in posredovanjem vsega, kar nam je pripovedovala 
brhka Eleonora v italijanščini, velikodušno povedal, da 
štartamo proti antični Sirakusi. 76 km oddaljenem mestecu na 
jugu. Kot bi tolažil nestrpno otročad. nam je obljubil, da bomo 
tja prispeli v dobre pol ure. Ce bomo pridni, kot smo bili doslej, 
bomo zavili v prvo restavracijo na malico, je bil očetovsko 
velikodušen. 

Hrupna, veselo razpoldžena fantovska druščina z zadnjih 
sedežev, ki j i je bilo malo mar .vodničina razlaga in to kam se 
vozimo, si je krajšala čas z zbadljivimi pripombapii na račun 
ljubljanskih študentk, ki so že vse omagane slonele v naslo
njalih. Bradati Beno. na moč podoben Karlu Marxu. si je 
privoščil firmo, pod katero smo prišli na Sicilijo, ki ni predvi
dela, da so vsi krščeni tudi lahko v tem času že pošteno lačni. 
Razen tega ga je zanimalo, če bomo vrgli sidro vsaj blizu kakšne 
pizzarije. ali pa nas misli »frajlen« Eleonora zapeljati v prav 

nedostojen prvorazredni »albergo«. kjer bi njemu in tovariši j i 
utegnilo zmanjkati lir. Vsem navzočim je dal vedeti, da so nji
hove devizne rezerve skrajno pičle, kar naj se z razumevanjem 
upošteva. 

Njegove pripombe je zadnji del avtobusa navdušeno 
potrdil, sprednji, kjer so prevladovali na pogled bolj situirani. 
starejši potniki, pa so mu privoščili le velikodušen nasmešek, 
češ: kaj pa hodiš po svetu, če nimaš denarja. 

»Sprejeto na znanje!« je bil ljubezniv in ves demokratičen 
Milan v očitni skrbi, da si po nepotrebnem ne nakoplje opozicije 
z zadnjih sedežev. Bradati potnik se je pomiril in z njim vred 
njegova druščina. 

Peljemo se med samimi nasadi limon. Zeleno razkošje pol
no zlatih plodov se v nedogled simetrično razprostira po širnih 
planjavah in pobočjih, kamor seže pogled. Tu in tam se nad 
njimi samotno in dostojanstveno dviga dvorec, vila ali večje 
gospodarsko poslopje v mediteranskem slogu. To so poletne 
rezidence veleposestnikov. Sonce jih obseva kot žaromet, da so 
še bolj vidne. Potencialna opozicija v ozadju prepeva »Če štu
dent na rajžo gre . ..« 

Milan jih prosi, če za hipec utihnejo. Eleonora na sedežu 
zraven drobnega šoferčka Maria pripoveduje v italijanščini 
Milanu na uho, Milan pa v mikrofon nam. Z ojačevalcem pre
glasi neubrano študentovsko pesem. 

Na otoku so še vedno latifundiiski. napol fevdalni odnosi, 
kar močno duši razvoj kmetijstva. Čeprav je tega vse manj. je 
še vedno večidel zemlje, in to najbolj plodne, v rokah kakšnih 
800 veleposestnikov. 

Na Siciliji uspevajo najbolj kakovostne limone na svetu, ki 
zorijo kar štirikrat letno, nam povesta Eleonora in Milan, in 
nam kažeta v bežeče nasade z obeh strani ceste. 

* Nadaljevanje 



NOVICE IZ 
RADOVLJIŠKE 
OBČINE 

Izvršni svet skupščine občine Radovljica je na 17. seji med 
drugim obravnaval in ocenil poročilo o gospodarskih gibanjih v 
občini v prvem polletju 1978 ter o možnostih razvoja v drugem 
polletju, poročilo o prihodkih in razporeditvi prihodkov občin
skega proračuna za prvih 8 mesecev 1978 in analitične podatke 
o izvajanju letošnjega družbenega plana za julij 1978. Na seji 
so potrdili odredbo o veterinarsko sanitarnem redu v klavnicah, 
predelovalnicah in skladiščih mesa in mesnih izdelkov in odred
bo o veterinarsko-sanitarnem redu v mlekarnah in sirarnah v 
občini. Obravnavali so tudi dopolnila k samoupravnemu spora
zumu o izločanju sredstev za stanovanjsko gradnjo v radovlji
ški občini za obdobje 1977—1981, predlog odloka o minimalnih 
tehničnih in drugih merilih za vzdrževanje stanovanj in poslov
nih prostorov, program stanovanjske graditve za obdobje 
1976—1980, urbanistično dokumentacijo za graditev zaklonišč, 
študijo inačic ceste obvoznice v Radovljici, ponudbo za izdelavo 
zazidalnega načrta Komunalno obrtne cone v Lescah ter več 
drugih urbanističnih in finančnih zadev. 

Na 18. seji izvršnega sveta skupščine občine Radovljica. 
18. septembra je bila osrednja točka dnevnega reda namenjena 
analizi izvajanja srednjeročnega družbenega plana s področja 
gospodarstva in družbenih dejavnosti. V zvezi s tem so pregle
dali tudi bilanco prihodkov in odhodkov SIS družbenih dejav
nosti za prvo polletje 1978, ki so jo na seji razlagali predstavniki 
vseh omenjenih SIS. Razen tega je tekla razprava tudi o predlo
gih odloka o prispevku za pospeševanje kmetijstva, o spremem
bah odloka o prispevku za spremembo namembnosti kmetijskih 
in gozdnih zemljišč, o komunalnih taksah, o ureditvi opravlja
nja blagovnega prometa v imenu OZD, o novi odredbi o pristoj
binah za veterinarsko sanitarne preglede ter o več urbanističnih 
in premoženjsko pravnih zadevah. 

Komite občinske konference ZK Radovljica je na 7. seji, 
20. septembra obravnaval osnutek novega statutarnega sklepa 
in poslovnika o organiziranosti in delovanju Z K v občini, pro
blematiko stanovanjskega gospodarstva, vzgoje in izobraževa
nja in oceno gospodarjenja v občini za prvo polletje 1978. Spre
govorili so tudi o pripravah na osrednjo proslavo 60-letnice 
ustanovitve K P J , ki bo prihodnje leto v Bohinju. 

Predsedstvo občinske konference S Z D L Radovljica bo na 
25. seji, 21. septembra razpravljalo o osnovah plana za pridobi
vanje in urejanje stavbnih zemljišč v radovljiški občini za ob
dobje 1979-1981 in do 1985. leta. Obravnavalo bo tudi aneks k 
samoupravnemu sporazumu o izločanju sredstev za stanovanj
sko gradnjo v občim za čas od 1977—1981, odlok o obveznem iz
ločanju sredstev za družbeno pomoč in razširjeno reprodukcijo 
v stanovanjskem gospodarstvu ter delovni program za izdelavo 
in sprejem prostorskega plana občine Radovljica. Na seji bodo 
opravili več imenovanj v koordinacijske odbore in svete pred
sedstva in občinsko konferenco SZDL Radovljica. 

Predsedstvo občinskega odbora ZZB NOV Radovljica bo na 
7. seji v petek, 22. septembra obravnavalo informacijo o delova
nju služb za zdravstveno varstvo borcev NOB v radovljiški ob
čini. Na dnevnem redu je tudi obravnava analize in meril za pri
znanje varstvenega dodatka kmetom — borcem N O B , osnutek 
zakona o spremembah in dopolnitvah republiškega zakona o 
vojaških vojnih invalidih ter obravnava vlog prosilcev za pri
znanje posebne dobe v dvojnem štetju v času N O B . 

Komisija za politični sistem in komunalno samoupravo pri 
Komiteju občinske konference Z K Radovljica je na torkovi seji 
pretresala aktualna vprašanja uresničevanja ustavne zasnove 
občine na osnovi resolucije 8. kongresa Z K S . Beseda je tekla 
predvsem o predlogu resolucije o razvoju krajevnih skupnosti, o 
svobodni menjavi dela in družbeno ekonomskih odnosih v SIS 

družbenih dejavnosti v občini. Celotno gradivo bodo dali v jav
no razpravo krajevnim skupnostim, samoupravnim interesnim 
skupnostim in organizacijam združenega dela. 

V zbornici osnovne šole v Bohinjski Bistrici je bila prejšnji 
teden seja pripravljalnega odbora za ureditev spominske hiše 
revolucionarja in borca Tomaža Godca. Razen članov odbora, 
ki jih je imenoval komite občinske konference ZK Radovljica, 
so se seje udeležili tudi strokovni delavci občinskih služb, zavo
da za urbanizem in za spomeniško varstvo, ki so skupaj ocenili 
dosedanji potek priprav in rešitve za pridobitev lastništva, 
posnetek stanja stavbe, načrt obnove in finančni predračun. 
Dogovorili so se o nadaljnih tekočih nalogah izvajanja progra
ma obnovitvenih del in o načinu financiranja začete akcije za 
ureditev hiše. 

N a zadnji seji komisije za odnose in sodelovanje z delavci 
na začasnem delu v tujini pri OK S Z D L Radovljica, ki je bila 
13. septembra, so ocenili dosedanje oblike sodelovanja na pod
ročju kulture in šolstva s Slovenskim kulturno športnim dru
štvom Bled iz Essna. V zvezi s tem so izrekli priznanje bohinj
skim folkloristom, ki so nudili veliko pomoč temu društvu pri 
učenju slovenskih ljudskih plesov. Čeprav so stiki z Bledom do
kaj uspešni tudi na vseh drugih področjih, pa še vedno ni rešeno 
vprašanje financiranja te dejavnosti, zato so predlagali, da se v 
občini oblikujejo stalna sredstva financiranja namensko za so
delovanje z zdomci. N a seji so sprejeli predlog programa sodelo
vanja za 1979. leto, ki zajema dejavnost kulturne, izobraževalne 
in skupnosti za zaposlovanje, obveznosti občinske skupščine, 
sindikatov in Ljubljanske banke. 

V šolskem letu 1978/79 je na območju radovljiške občine 
zajeto v družbeno otroško varstvo 26 % otrok v starosti od 1 do 
7 let, oziroma 40 % vseh otrok od 3 do 7 let starosti. Z otvoritvi
jo novega otroškega vrtca na Bledu letošnjo jesen bo skupno 
zajetih v varstvo 900 otrok, s čimer seT bo odstotek otrok v var
stvu od 1 do 7 let povečal na 31, vseh otrok od 3 do 7 let starosti 
pa na 48 %. Letos je v občini zajetih v celoletno malo šolo že 
50 % predšolskih otrok. 

Prejšnji teden so se sešli na skupni posvet na sedežu občin
skih DPO v Radovljici predstavniki OK SZDL, OK ZSMS, iz
obraževalne in kulturne skupnosti, Glasbene šole, pevski peda
gogi osnovnih šol ter predstavniki Glasbene mladine Slovenije 
in Jesenic. Spregovorili so o organizacijskih in programskih pri
pravah za ustanovitev Glasbene mladine v radovljiški občini. 
Ob splošni pripravljenosti vseh sodelujočih so sklenili, da bodo 
pobudo, ki jo je za ustanovitev Glasbene mladine sprožila OK 
ZSMS Radovljica, podprli. Imenovali so iniciativni odbor, ki bo 
do oktobra izdelal osnutek statuta Glasbene mladine občine 
Radovljica ter program in finančni načrt za 1979. leto. ki ga 
bodo do konca leta obravnavale vse zainteresirane skupnosti, 
šole in DPO v občini. 

Med uglednimi gosti Begunj, ki zadnje čase vse pogosteje 
obiskujejo muzej in grobišče talcev, se je v začetku septembra 
poklonil spominu žrtev nacistov na grobišču v graščinskem par
ku tudi predsednik socialdemokratske stranke Nemčije Willy 
Brandt v spremstvu Staneta Dolanca in drugih najvišjih jugo
slovanskih in slovenskih voditeljev, ki so spremljali uglednega 
gosta na Bledu in na pogovorih s predsednikom Titom na Brdu 
pri Kranju. Brandt je imel na Bledu tudi tiskovno konferenco. 

Na Bledu so 13. septembra ob udeležbi številnih borcev in 
aktivistov pokopali prvoborca in nosilca spomenice 1941 Franca 
Šmita, ki je umrl za posledicami dolgotrajne bolezni v starosti 
72 let. Pokojnik je bil pred vojno aktivni udeleženec delavskega 
gibanja in znane 6 tedenske stavke jeseniških železarjev. Kot 
partizan Ljubo se je bojeval v Cankarjevem bataljonu. Gorenj
skem odredu, minerskem vodu Triglav in Prešernovi brigadi. 

Na skupni seji predstavnikov sveta K S Radovljica, samo
upravne komunalne skupnosti, komunalnega gospodarstva, od
delka za urbanizem in izvršnega sveta OS Radovljica, Turist 
progresa in SGP Gorenje Radovljica so prejšnji teden spregovo
rili o problematiki opravljanja pokopališke in pogrebne dejav
nosti v Radovljici, ki že več let predstavlja kamen spotike in iz
ziva nezadovoljstvo občanov. Sklenili so, da bodo v teku meseca 
oktobra pripravili podrobne načrte te dejavnosti, ki jo bo pre
vzelo Komunalno gospodarstvo Radovljica. Prav tako je skle

njeno, da bo do konca 1978. leta prevzelo Komunalno gospoda-
stvo v upravljanje novi objekt mrliških vežic, ki so grajene s sa
moprispevkom občanov K S Radovljica. 

Zaradi kolektivnih dopustov v večini industrijskih delovnih 
organizacijah v radovljiški občini je bila proizvodnja v juliju 
kar za 25 % nižja kot junija, izvoz pa je manjši za 35 %. Največ 
— 45 % od celotnega julijskega izvoza — so izvozili v Elanu Be
gunje, medtem ko tekstilna industrija v tem mesecu ni izvažala 
svojih izdelkov. 

V torek, 19. septembra je bila v vojašnici na Bohinjski Beli 
ob udeležbi predstavnikov skupščine, DPO in mladine radovlji
ške občine svečanost, na kateri je bila opravljena zaprisega mla
dih vojakov. 

V ponedeljek, 18. septembra se je v predavalnici hotela 
Svobode na Bledu s svečano otvoritvijo začel 16. dvomesečni 
politični tečaj za slušatelje iz vrst sindikalnih in mladinskih po
litičnih delavcev. Tečaje organizira center Republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije in ZSMS, ki ga vodi prof. Zdravko 
Troha. 

Svet K S Radovljica je na 26. seji, 18. septembra, pozitivno 
ocenil poročilo o izvajanju gradnje novega objekta mrliških ve
žic po programu referenduma o samoprispevku, kot tudi druga 
dela na asfaltiranju vaških cest v Vrbnjah in Gorici iz tega pro
grama. Ugotovili so, da se predvideni načrti, ki so si jih zastavili 
z referendumom, po obsegu in v rokih uresničujejo, vendar bo 
potrebno do konca leta opraviti še asfaltiranje okoli 200 m ceste 
in urediti okolico mrliških vežic. Na seji so soglašali s predlogom 
samoupravnega sporazuma o ustanovitvi občinske in medobčin
ske skupnosti za zaposlovanje in o sofinanciranju medkrajevne 
telefonske govorilnice v Radovljici. 

Elan Begunje — TOZD trgovina, ki bo še letos dobila novo 
poslovno enoto v Beogradu, je v prvem polletju 1978 povečala 
prodajo v primerjavi z enakim obdobjem lani za 68 %, dohodek 
je porasel za 28 %. 

V sodelovanju s tovarno pohištva LIPA iz Ajdovščine je 
Murka Lesce od 11. do 21. septembra pripravila v festivalni dvo
rani na Bledu razstavo celotnega pohištvenega programa te to
varne in najnovejših sedežnih garnitur tovarn Goran produkt iz 
Čabra in Oriolika iz hrvaškega Oriovca. Razstavo so organizira
li pod geslom »Prva ideja za vaš dom«, zato je privabila razme
roma veliko domačih in tujih obiskovalcev. 

Krajevna organizacija ZB NOV Podnart prireja v soboto, 
23. septembra ob 16. uri letos že peto partizansko srečanje. Na 
prireditev so povabili vse nekdanje borce in aktiviste, ki so pred 
vojno ali med NOB živeli v Podnartu in okolici, njihove družine 
ter vse partizane, ki sedaj žive na območju K S Podnart. Za to 
priložnost so pripravili bogat kulturni in zabavni program. 

Na 1. seji novoizvoljene komisije za kulturo pri občinskem 
svetu ZSS Radovljica so za predsednico komisije izvolili Natašo 
Kelih iz Elana Begunje in za podpredsednika Damjana Zbon-
tarja iz Plamena Kropa, ki je opravljal predsedniško dolžnost v 
preteklem mandatu. N a seji so ocenili potek kulturne akcije v 
prvem polletju 1978 in ugotovili, da so program v celoti realizi
rali ali pa presegli. Na 40 prireditvah v tem obdobju je bilo že 
14.440 obiskovalcev ali 361 poprečno na predstavo, kar je precej 
več kot lani. Komisija je potrdila tudi program vseh prireditev 
do konca leta in sprejela več sklepov glede ukrepov za poravna
vo finančnih obveznosti osnovnih organizacij sindikata neka
terih TOZD in OZD. 

V četrtek, 14. septembra, so v prostorih Čebelarskega mu
zeja v Radovljici odprli v sodobno urejenem oddelku stalno raz
stavo o apiterapiji — čebelarskih zdravilnih izdelkih, ki ga je 
opremil Medex iz Ljubljane. Otvoritve se je v navzočnosti 
predstavnikov občinske skupščine, DPO in kulturne skupnosti 
udeležilo okoli 90 udeležencev mednarodnega čebelarskega sim
pozija iz Portoroža. Stalna razstava o apiterapiji je izredno za
nimiva dopolnitev čebelarskega muzeja, ki bo še bolj pritegnila 
obiskovalce tega, edinega tovrstnega muzeja v Jugoslaviji. 

UGOTOVITVE IN SKLEPI 
UPRAVNEGA ODBORA TO JESENICE 

Na seji upravnega odhora Turi
stičnega društva Jesenice, ki je bila 
v četrtek, 7. septembra, so ugotovili, 
da dela pri graditvi T R I M ste_ze čez 
Žerjave uspešno potekajo. Zemelj
ska dela so opravili mladinci lani, 
letos pa se postavljajo objekti na po
sameznih postajah prve faze, ki bo 
gotova jeseni. Prihodnje leto se bo 
nadaljevalo z graditvijo druge faze, 
ki poteka ob Jesenici preko katere 
bo treba postaviti tri brvi. 

Na vprašanja, ki jih je postavila 
republiška turistična zveza v zvezi 
s problemi, pomanjkljivostmi, ne
pravilnostmi in črnimi točkami le
tošnje turistične sezone so ugotovili: 
da bi morala biti ponudba sadja kva
litetnejša; izbira mesa, posebno tele-
tine boljša; poleti naj bi bila ob ne
deljah dežurna ena od trgovin na Je
senicah; nečistočo je treba sankcio
nirati; ob sobotah že ob 10. uri 
zmanjka kruha; Jesenice nujno po
trebujejo stroj za pometanje smeti; 
prepreči naj se zažiganje smeti; 
reklame naj bodo opremljene s ceno; 
pospešiti je treba dela pri graditvi 
novega dela ceste od hotela Korotan 

DOPISUJTE 
V ŽELEZARJA 

do poslopja Elektro Žirovnice; cesto 
žez Vršič je treba čimprej asfaltirati; 
nuditi je potrebno boljše pogoje za 
razvoj kmečkega turizma in po
dobno. Turistično društvo bo te 
ugotovitve poslalo republiški turi
stični zvezi, kjer jih bodo posredo
vali odgovornim institucijam. 

V zvezi z delovanjem posameznih 
komisij so ugotovili, da je treba ko
misijo za turistični podmladek do
polniti z delegatoma osnovne šole 
Karavanških kurirjev N O B — K o 
roška Bela in Tone Cufar Jesenice. 
Ta komisija bo poskrbela, da se bo 
v jeseni uresničil drugi del programa 
in sicer pisanje nalog na temo: Kaj 
lahko pokažem turistu v svojem 
kraju, medšolsko tekmovanje o 
množičnosti podmladkov in njiho
vem delovanju ter izvedba turistič
nega kviza na temo: Turizem na 
Gorenjskem. Najboljši bodo nagra
jeni na srečanju turističnih delavcev 
Gorenjske, ki bo letos predvidoma 
v Kranju. 

Kar zadeva komisije za izvajanje 
akcije: Lepe rože in urejeno okolico, 
imajo doslej zbranih že 62 predlogov 
za podelitev posebnih priznanj, ki se 
bodo izročila na letnem občnem 
zboru društva marca prihodnjega 
leta. Predloge bodo zbirali dokler 
bodo rože še cvetele. 

V okviru dejavnosti komisije za 
turistični promet in informativno 
službo so ugotovili, da letos priča
kujejo približno 10 % več nočitev kot 
lansko leto. Večji promet je ugo
tovljen tudi v jeseniškem kampingu. 

kjer so uredili tri nove sobe za goste. 
Kot poseben problem na tem po
dročju pa obstoji še vedno prido
bitev ustreznega prostora za infor
mativno službo nasproti železniške 
postaje, na posebno zahtevo je o tem 
obveščena tudi republiška turistična 
zveza. V zvezi z že skoraj tradicio
nalno prireditvijo izbiranja »mis 
narcis« ob cvetenju ključavnic v 
Planini pod Golico, so sklenili, da je 
treba to prireditev obnoviti. Zato 
bodo sestavili posebno komisijo, ki 
bo poskrbela, da se s to privlačno 
turistično prireditvijo nadaljuje, 
razumljivo ob pripravi ustrezno 
kvalitetnega programa. 

Na seji so ugotovili, da prizade
vanja za razvoj kmečkega turizma 
na področju Javorniškega rovta in 
Planine pod Golico niso rodila 
uspehaT.Na pisno prošnjo krajevna 
skupnost in krajevna konferenca 
S Z D L Javornik — Koroška Bela in 
Planina pod Golico še nista poslali 
imena delegatov, ki naj bi osebno 
zainteresirani delovali v tej komisiji. 
V kolikor predlogov ne bodo dobili, 
bodo poskušali sami najti in predla
gati zainteresirane kandidate. Za 
planino pod Golico so bili na primer 
že predlagani Jože Štefelin. Janez 
Tarman in Klinarjevi po domače 
Beteletovi. 

Prihodnja seja bo oktobra. Na 
njej si bodo med drugim ogledali .dia
pozitive lepih rož na jeseniškem po
dročju, na podlagi česar se bodo tudi 
odločali o podelitvi priznanj. 

- - , B . 
Na mejnem prehodu r Ratečah 



NOVICE IZ JESENIŠKE OBČINE 

31. UVAJALNI SEMINAR 
ZA SPREJEM V ZK 

V ponedeljek, 11. septembra, se je 
začel na Jesenicah že 31. uvajalni se
minar za sprejem v Z K . Seminar iz
vaja Delavska univerza Jesenice, ob
iskuje pa ga 22_ slušateljev, ki se 
bodo v 30 urah seznanili s temeljni
mi spoznanji o vlogi in mestu Zveze 
komunistov v naši družbi. Načrtuje
jo, da bodo v letošnjem letu organi
zirali še en takšen seminar. Predvi
doma 25. septembra se bo začel se
minar za novo sprejete člane, ki bo 
trajal do 4. oktobra, sredi oktobra pa 
se bo predvidoma začela občinska 
politična šola. To šolo bodo obisko
vali člani osnovnih organizacij, ki so 
jih za to evidentirali, obsegala pa bo 
120 ur. Doslej je prijavljenih 40 kan
didatov, šolo pa bodo organizirali v 
Mojstrani. 

ZANIMANJE ZA TENIS 
NA JESENICAH NARAŠČA 

Teniški klub Jesenice deluje že se
dem let in šteje več kot 30 članov. V 
času svojega delovanja so člani klu
ba s prostovoljnim delom in finanč
no pomočjo Železarne in občinske 
temeljne telesnokulturne skupnosti 
uredili dve teniški igrišči v Mlačci 
nad Mojstrano. 

V soboto, 16. septembra, in nede
ljo, 17. septembra, so na teh igriščih 
organizirali odprti turnir za članice, 
člane in pionirke za pokal Triglava. 
Ta turnir je bil posvečen tudi 200-
letnici prvega pristopa na Triglav 
ter je pomenil zaključek letošnje se
zone, ki kaže, da zanimanje za ta 
šport v jeseniški občini narašča. 

Turnir bo odslej postal tradicio
nalen, na letošnjem pa je nastopilo 
20 tekmovalcev iz jeseniške občine, 
med njimi 16 moških, ki so tekmo
vali posamezno in v parih. 

Med moškimi je zmagal Marjan 
Komel pred Francijem Klinarjem, 
tretje in četrto mesto pa sta si raz
delila Tomaž Komel in Boštjan Ga-
sar. 

Med članicami je zmagala Jožica 
Magnik pred Marjeto Kordež, pri 
pionirkah pa je bila prva Renata 
Magnik in druga Mateja Rakovec. 

V nedeljo pa je tekmovalo šest 
parov in po ogorčeni borbi sta v fi
nalu zmagala Drago Košir in Viki 
Tišler. 

Turnir je dobro uspel in upajo, da 
se ba go prihodnje leto udeležilo še 
več tekmovalcev, saj je tudi okolica 
igrišča primerna za rekreacijo — v 
bližini je namreč trim steza. 

Jeseniški teniški klub je organizi
ral letos tudi teniško šolo, ki je tra
jala dva meseca in pol, sicer pa ima
jo na tem igrišču, za katerega skrbi 
Viktor Nemeček iz Mojstrane, re
zerviran čas za igranje tudi delavci 
jeseniške železarne. 

O D E J A V N O S T I S K U P N O S T I 
S O C I A L N E G A S K R B S T V A 

Dejavnost skupnosti socialnega 
skrbstva je bila do leta 1975 v celoti 
skrb in odgovornost družbenopoli
tične skupnosti, v skladu z določili 

nove ustave pa je bila ustanovljena 
občinska skupnost socialnega skrb
stva. Po določbah zakona o social
nem skrbstvu so se v prvem mandat
nem obdobju združevali v skupnost 
socialnega skrbstva delovni ljudje iz 
krajevnih skupnosti skupaj z delavci 
v tistih organizacijah združenega 
dela, ki opravljajo dejavnost na pod
ročju socialnega skrbstva. V skup
nost pa so se združila tudi društva, 
katerih dejavnost zadovoljuje potre
be in interese občanov na področju 
socialnega skrbstva. 

V drugem mandantem obdobju pa 
so tudi delegati iz delovnih organi
zacij in skupnosti neposredno vklju
čeni v skupnost socialnega skrbstva. 
Sedaj ima skupščina 50 delegatskih 
mest, zbor uporabnikov šteje 36 de
legatov, v zboru izvajalcev pa jih je 
14. V zboru uporabnikov je 25 dele
gatov iz delovnih organizacij, iz kra
jevnih skupnosti pa 11. 

Pristop k izpolnjevanju srednje
ročnih nalog je bil v začetku dokaj 
težaven, saj je bila na območju naše 
republike ta dejavnost precej neena
komerno razvita, pa tudi v organiza
ciji so se občine razlikovale. Najprej 
je bilo zato potrebno izdelati sistem 
solidarnosti ter merila in kriterije za 
posamezne oblike družbene pomoči. 

Skupščina in njeni organi so v pr
vem, triletnem mandatu dobro delo
vali, čeprav v začetku delegati niso 
imeli vpogleda v dejavnost socialne
ga skrbstva. Zato pa sedaj opažajo 
kvalitetno spremembo, ko o gradivu 
razpravlja celotno združeno delo, pa 
tudi sistem posebnih delegacij pripo
more, da o gradivu razpravlja več 
ljudi in tako se je tudi delo razširilo. 

Leta 1976 je bil v Sloveniji izdelan 
predlog kriterijev in meril za mini
malni program dejavnosti socialne
ga skrbstva, ki je obsegal 12 nalog, 
od oblik družbenih denarnih pomoči, 
stroškov zavodskega varstva za 
otroke, mladino in odrasle, stroškov 
rejnine do zdravstvenega varstva. S 
tem programom so začeli tudi ures
ničevati sprejeto stališče o odprav
ljanju socialnih razlik ter pospeše
vanje razvoja manj razvitih podro
čij. V jeseniški občini so bili izpol
njeni vsi pogoji za izvedbo tega mi
nimalnega programa: število pre
jemnikov družbenih denarnih pomo
či se ni bistveno povečalo, kapacite
te socialnega zavoda dr. Franceta 
Berglja so zadoščale, število otrok in 
mladostnikov v zavodih je začelo 
upadati, kar je tudi rezultat dela 
novo ustanovljenih socialnih služb 
na šolah in v delovnih organizacijah. 

Ob sprejemu srednjeročnih planov-
je bilo leta 1975 še več nejasnosti, 
katere skupne naloge s področja so
cialnega skrbstva bodo izvedene. 
Vendar program v republiki sedaj iz
vršujejo in večino sredstev namenja
jo investicijam prepotrebnih zavo
dov za mladino in odrasle. 

Občinski program pa je razdeljen 
na naloge, ki so zakonsko določene 
ter na druge dogovorjene naloge, ka
terih namen je zagotavljanje čimviš-
je stopnje socialne varnosti obča
nov. Tudi družinska in kazenska za

konodaja sta v tem srednjeročnem 
obdobju storili korak naprej v hu-
manizaciji medčloveških odnosov in 
tako je tudi skupnost socialnega 
skrbstva dobila precej več pristojno
sti. Omeniti velja določbe zakona o 
zakonski zvezi in družinskih razme
rah, ki so prenesle usklajevanje ozi
roma valorizacijo preživnin ter skle
panje dogovorov o preživninah v pri
stojnost socialnega skrbstva in za
kon o izvrševanju kazenskih sankcij, 
po katerem imajo občinske skupno
sti socialnega skrbstva v primeru po
gojne obsodbe dolžnost izvajati var
stveni nadzor. 

Število posameznih primerov, ki 
jih obravnava strokovna služba 
skupnosti v jeseniški občini, je dokaj 
stalno. Tako so leta 1976 obravnava
li 24 primerov rejništva, lani 21, po
večalo se je število obravnavanih 
primerov posvojitev, pred dvema 
letoma 2, lani 11, povečalo se je tudi 
število obravnavanih primerov ure
janja preživninskih zahtev itd. 

Naj ob tem tudi povemo, da je 
lani prejemalo stalno denarno po
moč 92 občanov, začasno pomoč 6, 
enkratne denarne pomoči pa je bilo 
deležnih 215 občanov. 

Kot ugotavljajo v občinski skup
nosti socialnega skrbstva, zahteva 
izvrševanje planskih nalog bistvene 
prilagoditve. Zakonsko določene na
loge so neodložljive, posledica tega 
pa je, da nekoliko zaostajajo druge, 
tudi pomembne naloge, začrtane v 
srednjeročnem programu. Vendar na 
skupnosti pričakujejo, da bodo ob 
kadrovsko okrepljeni strokovni služ
bi tudi te naloge uresničili. 

V okviru skupnosti socialnega 
skrbstva na Jesenicah deluje tudi 
svet za varstvo družine in odraslih, 
ki se je v prvem polletju letos sestal 
na petih sejah. Na teh sejah so imeli 
42 točk dnevnega reda, sprejeli pa so 
kar 471 sklepov. Tako je svet v skla
du z ugotovljenim porastom živ
ljenjskih stroškov sprejel tudi sklep 
o valorizaciji preživnin v letošnjem 
letu ter sklep o povišanju rejnin in 
družbenih denarnih pomoči kot edi
nega in dopolnilnega vira preživlja
nja. Med drugim so obravnavali tudi 
42 prošenj za družbeno denarno po
moč, 37 prošenj za zavodsko varstvo 
odraslih, 12 primerov razvojno mo
tenih otrok, 12 dovolitev sklenitve 
zakonske zveze mladoletnim ose
bam, 4 zadeve s področja rejništva 
ter 3 s področja posvojitev. 

L E T O S 400 D E L E G A T O V 
Republiška konferenca Sociali

stične zveze je pripravila enoten 
program izobraževanja in usposab
ljanja delegatov za skupščine druž
benopolitičnih skupnosti in samo
upravnih interesnih skupnosti. Tudi 
v jeseniški občini so se takoj lotili 
akcije in program prilagodili speci
fičnim potrebam v občini, upoštevali 
so tudi konkretne izkušnje pri delo
vanju delegatskega sistema ter oce
ne in analize tega delovanja v pre
teklem obdobju. 

Sestavili so tudi že aktiv predava
teljev, ki ga sestavlja 35 članov, med 
njimi je veliko mladih. 

Na marčevskih volitvah so v 
občini izvolili 4216 delegatov, v šti
riletnem obdobju pa naj bi ti dele
gati šli skozi program izobraževanja 
in usposabljanja in si tako pridobili 

določeno znanje, da bodo lahko 
svoje samoupravljalske pravice in 
dolžnosti v redu opravljali. 

To izobraževanje bo v jeseniški 
občini organiziral klub samouprav-
ljalcev, izvedla pa Delavska univer
za, kjer imajo že določene izkušnje 
pri pripravi podobnih izobraževalnih 
oblik. Ob tem velja poudariti, da gre 
pri tem izobraževanju za nekaj no
vega: to je širina tega izobraževanja, 
domišljenost, načrtnost in odloče
nost zastavljene cilje tudi uresničiti. 

Tako bodo prvi dve izobraževalni 
obliki organizirali že 18. in 19. ter 25. 
in 26. septembra za delegate iz Žele
zarne. To izobraževanje delegatov iz 
Železarne bo trajalo do srede ok
tobra, zatem pa pripravljajo semi
nar za delegate zbora krajevnih 
skupnosti in delegate zbora združe
nega dela, ki delujejo v krajevni 
skupnosti Kranjska gora. Potem se 
bodo seminarji za delegate zbora 
združenega dela skupščine občine 
Jesenice nadaljevali do januarja. 

Za delegate zbora krajevnih skup
nosti bodo februarja'brganizirali dva 
seminarja, potem pa se bodo začeli 
seminarji za člane splošnih delegacij 
za samoupravne interesne skupno
sti. 

V občini načrtujejo, da bodo v le
tošnjem šolskem letu tako pripravili 
600 ur izobraževalnih oblik, do kon
ca tega leta pa naj bi obiskovalo te 
seminarje približno 400 delegatov. 
Seveda pa bo ta akcija terjala aktiv
nost ne samo članov koordinacijske
ga odbora za družbeno izobraževa
nje, ki deluje pri OK SZDL, ampak 
članov vseh družbenopolitičnih or
ganizacij v občini, ki si morajo po 
svojih močeh prizadevati, da bodo 
delegati te seminarje res obiskovali. 

Naj ob tem še dodamo, da bodo 
vse izobraževalne oblike v prostem 
času. 

K U L T U R A 
Če pogledamo, kako so v jeseniški 

občini v preteklih dveh ter v letoš
njem letu uresničevali srednjeročni 
načrt kulturnih dejavnosti na po
sameznih področjih, potem lahko re
čemo, da so na področju knjižničar
stva in založništva s povečanimi 
sredstvi zagotovili nakup večjega 
števila knjig. Tako so leta 1975 kupi
li 1590 izvodov, lani 1958, v letoš
njem letu pa načrtujejo odkup 1825 
izvodov. Neposredno od založb pa je 
kulturna skupnost Slovenije kupila 
še letno 800 izvodov. 

Vendar v občini ugotavljajo, da je 
napredek knjižničarstva v primerja
vi z družbenimi potrebami prepoča
sen. Tako število bralcev le počasi 
narašča, prostori matične knjižnice 
so pretesni in brez čitalnic in dogaja 
se, da ob večjem nakupu zmanjka 
polic za nove knjige. Izposoja v pod
ružnicah preveč niha, kar kaže tudi 
na večja ali manjša prizadevanja 
knjižničarjev. Sedaj je v gradnji po
družnična knjižnica v Kranjski gori, 
adaptirajo podružnico v Žirovnici 
ter v krajevnih skupnostih Blejska 
Dobrava in Rateče kjer še niso pri
dobili ustreznega prostora. 

Ob tem velja dodati, da imajo v 
matični knjižnici na Jesenicah boga
to zalogo marksistične literature. Si
cer pa v občini število bralcev že za
jema načrtovanih 20,3 odstotka pre
bivalcev občine, seveda pa pri tem 
niso upoštevani bralci v šolskih 
knjižnicah in samskih domovih. 

V jeseniški občini je razvita tudi 
založniška dejavnost. Tako izide 
vsako leto 6 številk Listov v nakladi 
11.000 izvodov pred dvema letoma je 
izšlo zbrano delo Toneta Čufarja v 
3.000 izvodih, sedaj pa pripravljajo 
tretjo knjigo zbornika Jeklo in 
ljudje. Poleg tega vse gorenjske kul
turne skupnosti financirajo še lite
rarno prilogo Glasa. — Snovanje, 
kjer vsako leto izidejo štiri številke. 

Gledališka dejavnost je v pretek
lih dveh letih potekala prek amater
skega gledališča Tone Čufar, ama
terskih skupin pri kulturnih dru
štvih in gostovanj tujih amaterskih 
in poklicnih dramskih skupin. 

Za obdobje od leta 1971 do leta 
1975 je značilen povprečen porast 
števila obiskovalcev, število pred
stav je ustaljeno, v sezoni 1975/76 
pa so zabeležili večji porast obisko
valcev in povečanje števila gosto
vanj tujih gledališč. Ob tem velja še 
poudariti, da se je v zadnjih nekaj 
letih povečalo število uprizoritev 
slovenskih dramskih del, čeprav re-
pertoama politika ni dovolj načrto
vana za daljše obdobje. Vsekakor se 
bo s kadrovskimi dopolnitvami v 
amaterskem gledališču tudi na tem 
področju premaknilo na bolje. Glas
bena dejavnost je v jeseniški občini 
med najbolj razvitimi. Po kvaliteti 
najboljša sta prav gotovo pihalni or
kester jeseniških železarjev in ženski 
pevski zbor Jesenice, ki letos slavi 
10-letnico delovanja. Razveseljivo 
pa je, da se je predvsem na osnovnih 
šolah povečala kvaliteta in obseg 
glasbene dejavnosti. 

Še vedno je v občini premalo di
rigentov in pevovodij, vendar naj bi 
v letošnjem letu ta problem ugodno 
rešili, saj se je kadrovsko okrepila 
Glasbena šola, poleg tega pa bodo v 
naslednjih letih usposobljeni tudi 
zborovodje, ki sedaj obiskujejo zbo-
rovdski tečaj v Kranju. 

Tudi na področju varstva kultur
ne dediščine so v občini zabeležili 
določene uspehe. To varstvo zajema 
varstvo kulturnih spomenikov, kjer 
je opazen zlasti kakovostni premik 
pri varovanju spomenikov NOB, v 
okviru arhivske dejavnosti pa so v 
občini pridobili arhivsko skladišče 
na Jesenicah. 

Na področju muzejske dejavnosti 
so realizirali pobudo, da Tehniški 
muzej Železarne ob dodatnih sred
stvih izvaja še dopolnilni program, 
to je razstavno dejavnost. N i pa še 
ustanovljen pokrajinski muzej revo
lucije na Gorenjskem oziroma nje
gov oddelek na Jesenicah. 

Ob tem naj še povemo, da obnova 
Kosove graščine na Jesenicah, to je 
prostorov muzeja, dobro poteka. 

Kulturna skupnost Jesenice z na
menskimi sredstvi omogoča izposojo 
kvalitetnih filmov, do leta 1980 pa 
naj bi zaživelo tudi filmsko gledali
šče. 

Kulturno sodelovanje poteka v je
seniški občini v okviru Zveze kultur
nih organizacij in njenih članic pa 
tudi prek šolskih skupin. Vključuje 
pa medobčinsko izmenjavo in gosto
vanja, izmenjavo z mesti in skupina
mi doma in iz zamejstva. Tesno so
delovanje poteka z valjevsko in tr
boveljsko občino, s katerima so Jese
nice pobratene, prav letos pa je pri
šlo do dogovorjenega programa med 
koroškima zvezama in našo Zvezo 
kulturnih organizacij Jesenice, 

V NOVO ŠOLSKO LETO 
Spremembe i n novosti v šo lskem letu 1978/79 na COŠ Žirovnica 

— Delitev knjig in delovnih zvezkov — Želje po čim večji pestrosti i n 
teresnih skupnosti — Iščemo mentorje za interesne dejavnosti. 

Veliko slišimo o obrambi in zašči-Tudi v šolskem letu 1978/79 smo 
učenci COš Žirovnica dobili učbeni
ke in delovne zvezke v šoli. Za delov
ne zvezke smo plačali polno ceno, 
tako kot v knjigarni, za učbenike pa 
le 25 % obrabnine. Seveda smo vse 
učbenike na koncu prejšnjega šol
skega leta oddali, da smo jih zdaj do
bili v višji razred. 

Na naši šoli imamo tako menjavo 
knjig organizirano že vrsto let. Vsa
ko leto mora šola zamenjati precej 
učbenikov, zaradi dotrajanosti ali iz
daje novih. Menim, da ima takšna 
nabava učbenikov in delovnih zvez
kov veliko prednost za starše in 
učence. Cena je namreč zmerna, ker 
plačujemo le obrabnino, prihranjeno 
nam je mučno iskanje učbenikov in 
delovnih zvezkov po knjigarnah, mi 
učenci pa na učbenike tudi bolj pazi
mo, saj se zavedamo, da knjiga ni 
samo za nas marveč si bodo iz nje 
nabirali znanje tudi naši učenci iz 
nižjih razredov. Ves čas celodnevne 
šole ima OŠ Žirovnica vrsto interes
nih dejavnosti, tako da je prav vsak
do našel sebi ustrezajoče Letos pa 
smo med krožke uvrstili še nekaj no
vih kot prvega naj omenim angle-
ško-konverzacijskega. Vodstvo tega 
kfožka je prevzela tov. Čehova, ki je 
po rodu Angležinja in nam bo letos 
tako posredovala pristen — avtenti
čen govor in nas seznanila z zgodovi
no in kulturo svoje domovine. 

Tov. Čehova je prevzela tudi lut
kovni krožek za nižjo stopnjo. Tu 
bodo učenci sami izdelovali lutke in 
seveda prirejali likovne igrice, česar 
doslej na naši šoli riisrhd imeli. • 

ti. Naši fantje in dekleta se bodo 
lahko seznanili s puško in slišali še 
marsikaj s tega področja pri strel
skem krožku, katerega mentorja 
bosta Anton Dežman in Franc Lan-
gus. 

Tehniki naše radijske postaje Stol 
in vsi tisti, ki kažejo nadarjenost za 
tehniko, bi se radi vključili k radio-
tehničnemu krožku. Upamo, da nam 
bo uspelo najti mentorja za vodenje 
te skupine. 

Naj za informacijo omenim le ne
kaj krožkov, ki so delovali v lanskem 

letu: tapiserija, ročna dela, dramska 
skupina, novinarski krožek, pravljič
ni za učence 1. in 2. razreda, foto 
krožek, likovni, modelarski, šahovski 
krožek ter vrsta športnih dejavnosti. 

Res, v šolo bi radi pritegnili čim 
več zunanjih sodelavcev mentorjev, 
ki imajo veselje za delo z nami — 
mladimi in bi radi vodili kakršnekoli, 
posebno tehnične dejavnosti, ki jih 
fantje pogrešajo. 

Zagnano smo začeli šolsko leto. 
kajne, saj nam je priznanje 1. av
gust, ki smo ga prejeli ob občinskem 
prazniku v ponos — velika nagrada 
za dosedanje uspehe in nas hkrati 
obvezuje za še boljše in temeljitejše 
delo. 

Jasmina Smole 
novinarski krožek 
COŠ Žirovnica 

I N F O R M A T I V N A D E J A V N O S T V K R A J E V N I 
S K U P N O S T I J A V O R N I K — KOROŠKA B E L A 
10 krajevne organizacije SZDL 

Javornik — Koroška Bela, bo v tem 
tednu vsem družbenopolitičnim or
ganizacijam in društvom v K S po
sredoval posebno pismo o informa
tivni dejavnosti. IO S Z D L v pismu 
ugotavlja, da je glede na razvejan 
samoupravni in delegatski sistem in
formiranje čedalje bolj pomembno, 
sicer pa so vsa prizadevanja tudi v 
skladu z vsebino resolucije zvezne 
skupščine o krajevnih skupnostih 
ter z drugimi samoupravnimi akti. 
kakor tudi s statutom krajevne 
skupnosti. 

Že pred dvema letoma je bil ime
novan odbor za informativno dejav
nost, pred kratkim pa so na deveti 
razširjeni seji skupščine delegatov 
K S potrdili predlog krajevne organi
zacije S Z D L za sestavo odbora, ki bo 
zbiral in urejal gradivo za Bilten. 

IO S Z D L ter samoupravni organi 
v krajevni skupnosti pričakujejo, da 
bodo v društvih in organizacijah z 
razumevanjem sprejeli pobudo za iz
dajo Biltena in imenovali odgovorne 
za informativno dejavnost, v kolikor 
jih še ni nimajo. 

V kratkem bo tudi druga seja 
uredniškega odbora za izdajo Bilte
na, ki že pripravlja gradivo za prvo 
številko. V Biltenu K S bodo objav
ljene informacije o delu sveta ter ko
misij in odborov v K S ter informaci
je o delu delegacij in delegatov za 
zbor krajevnih skupnosti ter v samo
upravnih interesnih skupnostih. V 
prvi številki, ki bo izšla v bližnji pri
hodnosti, bo poleg tega objavljeno 
priporočilo IO S Z D L društvom in 
organizacijam, da vzpostavijo stike's 
sorodnimi organizacijami in društvi 

v rudarskih Trbovljah. Pripravljeno 
je tudi obsežno gradivo o praznova
nju krajevnega praznika s posebnim 
poudarkom na slovesno preimeno
vanje TOZD Osnovna šola Koroška 
Bela v TOZD Osnovna šola Kara
vanških kurirjev NOB. 

V Biltenu bodo tudi obvestila in 
informacije o delu društev in organi
zacij ter podatki o gibanju prebival
stva v K S . 

Uredniški odbor predvideva, da 
bodo za zdaj letno izdali po štiri šte
vilke Biltena, v kolikor pa bodo na 
voljo finančne in tehnične možnosti, 
pa bo Bilten izhajal mesečno. 



KULTURNI KOLEDAR 
GORENJSKEGA MUZEJA 

V Mestni hiši v Kranju je na ogled stalna arheološka, etnološka, kul
turnozgodovinska in umetnostnozgodovinska zbirka ter stalna razstava del 
slovenskega kiparja Lojzeta Dolinarja. V drugem nadstropju iste stavbe pa si 
lahko ogledate etnološko razstavo Kmečko gospodarstvo v Gornjesavski 
dolini. 

V Prešernovi hiši je odprt Prešernov spominski muzej in Jenkova soba. 
V galeriji Mestne hiše je odprta retrospektivna razstava Frana Krašovca 
(1892—1969). Odprta bo do 28. septembra. V galerijskih prostorih 
Prešernove hiše je na ogled izbor grafičnih in slikarskih del iz galerijske zbirke 
Gorenjskega muzeja. 

V baročni stavbi v Tavčarjevi 43 je na ogled stalna zbirka Narodnoosvo
bodilna borba na Gorenjskem in republiška stalna zbirka Slovenka v revo
luciji. 

Razstave oziroma zbirke so odprte vsak dan. razen ponedeljka in nedelje 
popoldne, od 10. do 12. in od 17. do 19. ure. 

V kasarni Staneta Žagarja v Kranju je odprt Muzej Prešernove brigade. 
Na Zg. Jezerskem si lahko ogledate restavrirani poznosrednjeveški kulturni 
spomenik »Jenkova kasarna«, ki je opremljen z etnološkim gradivom. V 
Stari Fužini je odprta stalna razstava Planšarska kultura v Bohinju. Odprta 
je vsak dan od 9. do 12. in od 16. do 19. ure. 

V soboto. IH. septembra, je osmtvna organizacija sindikata DS za ekonomi
ko, raziskale ter novogradnje organizirala tovariško srečanje. Srečanja na 
Kresu se je udeležilo več kot 100 članov te delovne skupnosti. Na sliki tekmo
vanje v balinanju. (Tekst in folo B. Blenkuš) 

TOVARIŠKO SREČANJE SODELAVCEV DS 
SEO, TKR IN NOVOGRADNJE 

Prejšnjo soboto je sindikalna organizacija delovne skupnosti SEO. T K R 
in novogradnje pripravila zelo prijetno tovariško srečanje na Kresu. Poglavit
ni del tega srečanja so bila razna športna tekmovanja. Med drugim so se žen
ske pomerile v pikadu. moški pa v vlečenju vrvi. Pri vlečenju vrvi je zmagala 
desetina moških s sektorja za ekonomiko in organizacijo. Pri metanju pikada 
pa so bili rezultati takile: 1. Gizela Bernot — 26 točk, drugič 24 točk. 2. Mira 
Jekler — 26 točk, drugič 1 točka. 3. Sneža Rozman 19 točk. 

Prvouvrščeni so prejeli praktične nagrade, ostali pa pohvale za prijetno 
in uspešno sodelovanje. 

Sodelavci delovne skupnosti SEO. T K R in novogradnje so se na tovari-
škem srečanju pomerili tudi v streljanju z zračno puško. Prvi trije so takole 
streljali: 1. Ciri l Klinar 73 krogov. 2. Franc Benedičič 65 krogov, 3. Brane Bre-
gant 60 krogov. 

Udeleženci srečanja sodelavcev delovne skupnosti SEO. T K R in novo
gradenj so se na Kresu pomerili tudi v balinanju. Prvo mesto je osvojila dvoji
ca Zlebir—Hafner, druga sta bila Urbane in Majcen, kot tretja pa sta se uvr
stila Tolar in Novak. 

ALPINIADA SLOVENSKIH ŽELEZARJEV 
V dneh od 15. do 17. septembra je potekala druga alpiniada slovenskih železarjev. Ude

leženci so se zbrali že v petek na »Bivakih« v Krmi in Vratih, od koder so naslednji dan 
opravili prve vzpone. Popoldan so vsi sestopili v Vrata, kjer je bilo zvečer srečanje vseh 
udeležencev ob prijetni glasbi in zelo uspelem ognjemetu. 

V nedeljo pa so skoraj vsi plezali v severni triglavski steni, tako da so bile preplezane 
skoraj vse smeri. 

Osemdeset udeležencev alpiniade je izvedlo 140 vzponov in sicer na Debeli peči, Dra-
ških vrhovih. Oltarju, Dolkovi špici, Stenarju in največ seveda na Triglavu. Tu so bile pre
plezane Slovenska smer z več variantami. Zimmer John, Dolga nemška . Bavarska. Peter-

jQ J nelova. Skalaska z ladjo. Čopov steber. Jugov steber. Ksavelj — Zupančič. Zapadna zajeda. 
' TržaAka, nekatere tudi večkrat. Takemu velikemu številu kvalitetnih vzponov je 

prispevalo čudovito vreme, ki nas je spremljalo vse dni. 
Največja zahvala za uspelo alpiniado pa gre konferenci osnovnih organizacij sindikata 

železarne Jesenice, ki je bila pokrovitelj tega srečanja alpinistov Slovenskih železarn in 
seveda organizatorjem alpinist ičnega odseka Gornjesavske doline, koordinacijskemu 
odboru planinskih društev in PD Mojstrana za odlično organizacijo v Aljaževem domu v 
Vratih. 

Vsi udeleženci so se pohvalno izrazili o organizaciji in izvedbi alpiniade. Predlagali so. 
da bi olimpiada slovenskih železarjev postala tradicionalna vsakoletna akcija alpinistov — 
železarjev. 

OBISK V SLOVENSKI REZIJI 
Vel i čas tne proslave -v vasi Osojane v Reziji onstran meje, dne 

16. septembra, ko so v tem kraju odkr i l i spomenik 35 padlim partiza
nom, se je udeleži la tudi skupina nekdanjih borcev in njihovih svojcev 
z Jesenic in okolice. Gotovo ni bilo nikogar med nj imi, k i ni b i l zado
voljen, saj je vsakdo v teh, še premalo poznanih kraj ih, doživel toliko 
novega ob sožitju med ljudmi slovenske in italijanske narodnosti. 

Več tisočglava množica ljudi je 
odšla z vasi v povorki s prapori slo
venskih in italijanskih barv na poko
pališče, kjer stoji spomenik z italijan
skim in slovenskim napisom žrtvam, 
ki so tu pokopane. Na spomeniku so 
imena padlih partizanov in domači-

I Z L E T ČLANOV 
Z B N O V PLAVŽ 

Krajevna organizacija ZB NOV 
Plavž tudi letos organizira izlet za 
svoje člane in njihove svojce. Imeli 
ga bodo v soboto, 23. septembra, ko 
se bodo z avtobusi peljali skozi Bo
hinjsko Bistrico čez Jelovico v Draž-
goše, nato pa mimo Železnikov, sko
zi Škofjo Loko v Cerkno. Tu si bodo 
ogledali bolnico Franjo, nato pa 
bodo imeli kosilo. Člani bodo za izlet 
prispe vab 100 din, nečlani pa skupno 
s kosilom 132 din. Avtobus bo odpe
ljal ob 7. uri izpred zdravstvenega 
doma na Plavžu. O izletu so obvesti
li vse člane pismeno in jim sporočili, 
da sprejemajo prijave do 21. septem
bra do 11. ure v pisarni krajevne 
skupnosti Plavž v gasilskem domu. 

B. 

D E L O V N A A K C I J A 
N A VRŠIČU 

V nedeljo, 17. septembra, smo se 
planinci mladinskega odseka ob 6. 
uri zbrali pred »Murko«. Z avtomo
bili smo se odpeljali do Vršiča. Usta
vili smo se pri Erjavčevi koči in naj
prej malo pomalicali, nato pa odšli 
na delo. Pobirali smo smeti, jih nosi
li na kup in zažigali. Ker je bilo sme
ti in raznih drugih odpadkov veliko, 
smo vmes imeli tudi počitke. Popol
dne smo z delom končali. Starejši 
planinci so odšli v dolino peš, mene 
in še tri moje tovariše, pa je tov. 
Valodi odpeljal z avtomobilom. 

Tako se je končala ena izmed ak
cij mladinskega odseka. Mislim, da 
bi bilo potrebnih še več takih akcij, 
da bi očistili naše gozdove, reke in 
gore. Mislim pa tudi, da bi morali ve
deti vsaj planinci in drugi obiskoval
ci naših gora, da se odpadkov, stekle
nic in pločevink ne odmetava kjer
koli, saj je zdaj že pri vsaki planin
ski postojanki za to določeno mesto. 

Klemen Gričar, 5. c.r. 
osnovne šole 
Prežihov Voranc 

nov, ki so izgubili svoja življenja v 
nemških koncentracijskih tabori
ščih. 

Ob spomeniku so se menjavali go
vorniki naše in italijanske narod
nosti, govorili so o pomenu odkritja 
tega spomenika, še posebej pa so po
udarili sodelovanje obeh narodnosti 
proti skupnemu sovražniku nacifa-
šizmu, ki je kovalo tovarištvo med 
slovenskimi in italijanskimi partiza
ni. Pred spomenik so udeleženci po
ložili več vencev, med njimi tudi ve
nec občinskega odbora ZZB NOV 
Jesenice. 

Po končanem odkritju na pokopa
lišču se je slovesnost nadaljevala na 
kaka dva kilometra oddaljenem pro
storu, kjer so govorniki obeh narod
nosti poudarjali nujnost sožitja in 
sodelovanja med obema državama, 
izpolnjevanje osimskih sporazumov 

in sodelovanja med nekdanjimi bor
ci proti fašizmu in nacizmu. Nasto
pili sta godbi obeh držav (našo je za
stopala godba Jeseniških železarjev). 
pevski zbori ter folklorni skupini do
mačinov in Mojstrane. 

Zadovoljni smo se vračali proti 
domu z željo, da še kdaj obiščemo 
kraje, kjer so se pred dolgimi stoletji 
naseljevali Rezijani — naši rojaki. 
Zenica, s katero sva se z Jožetom 
Veharjem pogovarjala, naju je kar 
dobro razumela, le odgovarjala je 
bolj težko, ker so se j i slovenske be
sede zatikale. To je popolnoma ra
zumljivo, saj v dolgi dobi ti ljudje v 
šoli niso nikdar slišali slovenske be
sede. Iz nižin so jih izrivali v vedno 
bolj gorate, odročne kraje in lahko 
se čudimo, da so sploh obdržali svojo 
slovensko govorico, čeprav že močno 
popačeno. 

Morda bi bilo prav, če bi naše turi
stične organizacije in tudi drugi več
krat prirejah izlete v Rezijo in v Slo
vensko Benečijo. Tako bi se še bolj 
krepila povezava s tamkajšnjim pre
bivalstvom, krepila pa bi se tudi nji
hova narodna zavest, kar bi bilo vse
kakor zelo pomembno. 

S.Š. 

Iz Gornjesavske doline 

K A R B O S T E Z G R A D I L I V I , B O M O 
D E D O V A L I M l 

Sodelavci DS za ekonomiko, raziskave in novogradnje so se na Kresu 
pomerili tudi v vlečenju vrvi. (Foto B. Blenkuš) 

Človekovo okolje. Kaj mi to po
meni? Kaj si predstavljam? Člove
kovo okolje so gozdovi, veke, gore, 
morja, mesta, vse, kar nas obdaja, 
kjer živimo in delamo. 

Velikokrat prebiram v časopisih 
o onesnaževanju okolja. Naslovi teh 
člankov, ki so napisani z velikimi 
črkami, mi vzbujajo občutek tesno
be. V Člankih piše o pomoru rib in 
drugih živali zaradi izlivanja škod
ljivih odplak v reke iz tovarn, ali 
nafte. Id je iztekla iz prevrnjene ci
sterne. Toda ne berem le o pomorje-
nih živalih. Vedno pogosteje prebi
ramo tudi o katastrofalnih posledi
cah onesnaževanja, ki ga povzroča 
človek sam. Prebiramo o žrtvah one
snaženja v italijanskem Sevesu. Te 
posledice bodo čutili še številni rodo
vi. Sprašujem se, kako je mogoče, da 
je človek tako nespameten, da uni
čuje samega sebe, bodisi posredno ali 
neposredno. 

Onesnaževanje je prisotno že od 
nastanka človeka. Toda resno se je 
tega začelo človeštvo zavedati šele 
z industrijsko revolucijo, z razvojem 
tovarn, ki so začele uporabljati nove 
vire energije. Vzporedno z njimi pa 
se je začela razvijati tudi težka in
dustrija. Potem je prišlo tudi do 
izuma bencinskega motorja, kije po
menil velik razmah avtomobilizma 
na eni strani, na drugi pa živahen 
razvoj kemijske industrije. 

K o sta Marija Curie in njen mož 
odkrila radij, je to pomenilo novo 
revolucijo energetskih virov. Človek 
si je podredil še en pomemben vir 
energije - atom. A l i si ga je res 
podredil, ali se mu ni podredil cm 
sam? Odgovor na to vprašanje je 
prepuščen bodočim rodovom. 

Začetek atomskega veka je bil 

katastrofalen za dve japonski mesti 
Hirošimo in Nagasaki, ki sta občutili 
uničevalno moč atomske energije. 
Človek je začel razmišljati. Ugotovil 
je, da bi lahko uporabljal atomsko 
energijo tudi kot pogonski vir. Poja
vilo pa se je vprašanje, kam z odpad
ki, ki pri tem nastajajo. V začetku so 
te odpadke odlagali v oceanske g.' 
bine. Bi l i so preslabo zaščite i 
pred morsko vodo in tako je priš, 
do razkrajanja posod, v katerih s. 
bili spravljeni odpadki. Začeli so jih 
odlagati v opuščene rudniške jaške. 

Vemo, da je razkrajanje teh od
padkov aolgotrajen proces. Vpraša
nje, kaj bo z njimi, nam ostaja skriv
nost. Ne samo to, kaj bo z njimi, 
temveč tudi kaj bo z nami. Ka j bo, 
če se posode, v katerih so odpadki, 
razkrojijo in te smrtonosne siovi' 
začno delovati na okolje. 

Velik onesnaževalec okolja pa je 
tudi človek sam neposredno. Kamor 
je stopila človeška noga, najdemo 
odpadke. Kjerkoli hodim, vidim od
padke. Zanima me, zakaj človek ne 
more spraviti oolivinilaste vrečke 
v nahrbtnik in o odvreči tam, kjer 
je prostor za t J? Zakaj je človek 
spremenil reke in gozdove v smeti
šča, čeprav ima za to namenjene 
prostore. 

Morda bom znal na ta vprašanja 
odgovoriti takrat, ko bom papirček, 
v katerega je zavit bonbon, ki sem ga 
pravkar dal v usta, odvrgel v koš za 
odpadke in ne na tla. 

Gorazd Maršič. 7. r. 
COS Kranjska gora 



N O V A S L O V E N S K A 
P L A N I N S K A M A G I S T R A L A P P 

M E D STREHASTIMI PREVISI 
PO POLICAH (POD)KORENSKIH POLIC 
Mehke trave pri jezercih na Slemenu 

nam ponujajo udobno razgledno počivalo , 
kateremu se ne moremo, niti h o č e m o odpo
vedati. Treba se bo posloviti od Planice, od 
rajde Ponc, Struga, Vevnice, Kotovega sed
la in Jalovca. Pod stenami Sit, Travnika in 
Velike Mojstrovke se nam rišejo Gamsove 
riže vse od K um I jaha preko Lop in Malega 
Slemena. Na to razkošno potovanje nas 
bodo se dolgo vezali spomini. 

Preko Slemena se podamo nad Malo Piv
nico po običajni planinski poti do Rup, 
kjer se pot prevesi in spusti preko Vratic 
na Vrš ič ali k Tičarjevemu domu in prijaz
ni ter gostoljubni »poštaricic ali k Erjav
čevi koči . Ker pa smo planinci, popotniki, 
ki ljubimo mir in samoto, pet minut pred 
Vrsticami, na najvišji točki poti preko Sle
mena po i ščemo na levi strani poti novo 
rdečo piko, markacijo PP, ki kaže smer po 
meleh v severno pobočje Prednjega Robič-
ja. Smer našega potovanja preko mel išč je 
poleg markacij dobro vidna, izhodile so jo 
ovce in gamsi. Smer poti vodi z ložno na
vzdol nad samotno Malo Pišn ico . Ker dalje 
ni več višjih ali nižjih prehodov, se steč ine 
združijo v eno, ki je vedno bolj vidna in 
uhojena in vodi v ozke in tesne police in 
okrajke nad prepadi in previsi. Te police 
nudijo varne prehode, vendar zahtevajo 
skrajno previdnost pod balkoni nad praz
nino, ki se grezi in izgublja v globeli Male 
Pišnice . Toda pot in smer je treba nadalje
vati po vedno bolj radodarnih policah in 
okrajkih proti zelenemu robu, ki loči Pred
nje Robičje od Zadnjega. Rob med Pred
njim in Zadnjim Robičjem je enkratno raz
gledno počivalo visoko nad Malo P i šn ico 
pod prepadnimi stenami Zadnjega Robičja, 
ki vabi k počitku, razgledu in pogledu na
zaj in iskanju novih možnost i prehodov 
proti dobro vidnemu sedlu med Zadnjim 
Robičjem in Glavami, ki mejijo Malo P i š 
nico in Suho Pišn ico ter se spustijo do gre
bena proti Jasni na pragu Kranjske gore. 
Iz tega razglednega zelenega roba se rišejo 
na vzhodu preko sedla Volovje že m a rt ulj-
ške gore z Rigljico, Rušo pečjo, Frdonjami 
in Špikom, kot mogočni skalni velikani. 
Z zelenega robu med Prednjim in Zadnjim 
Robičjem se spustimo proti novemu siste
mu polic, ki vodijo proti strmalim mar
ka nt nega prevala Valovje, kjer se pred 
nami v vsem bogastvu in lepoti ter veličini 
pokaže Krnica od Kurjega vrha preko vseh 
gora, robov, grap, sten in grebenov ter 
vrhov do Skrlatice, Rogljice, Razorja in 
Prisojnika. Krnica z grebeni in vrhovi je 

in gamsje stečine ne privedejo v Lipnjek. ki se v 
tokavi spušča z vrha Lipnice v Lipno trato. 
Naglo prečimo Lipni greben in se takoj nato po 
lovski poti dvignemo ter v vodoravni zeleni 
prečnici dospemo na markirano pot. ki od Črne 
vode ob Kačjem grabnu vodi proti vrhu Špika. 
Se pod vršnjimi melišči. Po markirani poti se
stopimo 150 metrov s poti zavijemo na desno na 
pomol nad Kačjim grabnom ali Sračnjakom. 
Prečimo grapo in se vzpenjamo v prehode Frda-
manih polic. Vrha nad Rudo ali Rusa peči, pre
čimo dve. tri grape, dobro vidne in shojene ste
čine nas vodijo vztrajno v skalni okrešelj na 
vrhu Ruševca pod stene Rusa peči. Rigljice in 
grebena, ki se spušča na sever preko Kurjega in 
Črnega vrha. Iz okrešlja pod značilnim oken
čkom v grebenu Rusa peči in Rigljice. se ob pe
čeh spustimo na pogozden stožec in takoj na 
njegovem vrhu sledimo prehojeno pot. potem 
nadaljujemo skozi Rigelne. ki nas vegasto pri
peljejo na preval tik pod Kurjim vrhom, kjer 

Avtor PP planinske razgledne spre
hajalne poti Uros Župančič 

stopimo na pastirsko in lovsko pot. ki nas zlož
no vodi ob Kurjem vrhu v martuljško stran. 
Znova nas vabijo k počitku in razgledu prijetna 
počivala. Skalni svet Martuljka tu kaže vso 
svojo lepoto in veličino, od vsepovsod se nam 
ponujajo robje. stebri, grape, grebeni, tokave in 
vrhovi, od vrtaškega Slemena, preko Vaneževe-
ga roba. Kukove špice. Belega potoka, Za Aka. 
Skrnatarice, Široke peči. Dovškega križa. Oltar
jev, Ponc do Špika, le Frdamane špice nam za
krivata Rušica in Rigljica, ki se tik pred nami iz 
okrešlja poganjata v modrino neba. Počitek in 
razgled nam dobro deneta. v skokih prečimo 
okrešelj in se mimo velikih skalnih bolvanov po 
dobri poti spustimo v mecesnov gozd. klopica 
sredi mecesnov nas opozori, da se ne smemo 
prepustiti poti. ki vodi k lovski koči v Martulj
ku. Tik pod klopico moramo prečiti tokavo. tja 

Na grebenu Triglava v dneh njegovega jubileja (fotti F. Sluga) 

Planinsko sprehajalno, razgledno pot po Julijskih Alpah sta v petih letih 
(¡973—1978) iskala in našla Dušan Vodeb iz Maribora in Uroš Župančič 
z Jesenic (Panoramo izdelal akademski slikar Jaka Torkar) 

gledana s sedla Volovje res mogočna in 
edinstvena, da navduši vsakogar, ki ljubi 
mogočnost in lepote ter vel ič ino gora. 

S sedla Volovje preidemo s senčne strani 
na južno s o n č n o stran, kjer je pot in smer 
PP še mnogo bolj praznična, radodarna. 
Preko mel išč usmerimo korake in skoraj 
levo navzdol v smeri Vrh nad Sedelcem. 
kjer se nam ponuja novo edinstveno raz
košno počivalo lik nad Mihovim domom in 
Kočo na Gozdu. Razgled je bogata paša 
tudi za razvajene oči, poležemo se na cve
točo preprogo pisanega planinskega cvet
ja. Pogledi romajo preko Kranjske gore na 
cvetoče in razgledne Karavanke, obiščejo 
Kurji vrh, Rigljico. Frdamane police. Špik 
in Martuljške Ponce, poiščejo Matevžev 
(Frelihov) bivak v Veliki Dnini, povasujejo 
pri š tevi lnih smereh v Rokavih, vertikalah 
Skrlatice. Rakove špice in Rogljice. prelete 
police v teh vel ičastnih stenah, prelete 
Gamsovec in Križko steno, se poženejo v 
robe Razorja in se ustavijo v robe h in 
oknih Prisojnika. To je edinstvena spreha
jalna paša za oči. Odveč je pogled na vrši-
ško vijugasto cesto, ki vodi v nemirni vrvež 
Vršiča, preko katerega se že kažejo tren
tarske gore s Pelcem. Srebrnjakom in 
Bavšk im Grintovcem. Pozno popoldne, ko 
sonce z rdečimi večernimi žarki poljublja 
najvišja čela Šp ikov nad Krnico in se po
ka ejo Škrlat ica , Rakova špica, Rogljica, 
RJ zor in Prisojnik v pravi veliki luči, se-
sr ipimo z Vrha nad Sedelcem na Sedelce in 
h koči na Gozdu in Mihovemu domu. Pod 
njim se spustimo v Mali Tamar in po stari 
planinski poti pod Prednjo glavo in Sked-
nji prispemo v kočo v Krnici, kjer nam 
tekne izdatna planinska večerja. Mir in 
t iš ina v koči pod Zadnjo glavo nas vabita 
na prijeten sen ob spominih na lepa in ne
pozabna doživetja, edinstvene planinske 
razgledne poti in Ovčje strani skozi Gam
sove riže in (Pod)Korenške police na Vrh 
pod Sedelcem v Krnico pod mogočne stene, 
ki že dremljejo svoj sen. 

IZ KRNICE V M A R T U L J E K , IZ 
GRUNTOVNICE SKOZI RIGELNE NA 

KURJI VRH 

Dobro naspani in spočiti zgodaj zapustimo 
kočo v Krnici in stopimo v rano jutro pod mo
gočne gore. ki jih že poljublja jutranja zarja. 
Pot nas vodi po starin planinskih markacijah 
ob Gruntovnici proti Veliki Dnini, kjer stoji 
nad snegovi med Martuljškimi Poncami. Oltar
jem. Rokavi in Škrlatico bivak I ali Matevžev 
bivak v višini 2180 m. Tako visoko nas ne nosijo 
noge. le s pogledi ga iščemo v stenah Velike 
martuljške Ponce. Tam kjer je nadelana in za
varovana ter shojena- pot. pred tesnem Grun-
tovnice zavije na levo v Lipne prode navzgor 
proti Špiku, ji sledimo tudi mi. Ko se markirana 
pot strmo požene v strmal jo v gornjem delu za
pustimo in krenemo na levo v gozd proti sušcu, 
kjer Že naletimo na rdečo markacijo PP pod 
Gamsovo glavico 1955 m. Naglo zasledimo pod 
pečmi dobro shojeno stečino. ki preči Tarmano-
vo kloni*.' ali žlefo. Pod Pogorelo glavo prečimo 
še dalje vztrajno proti severu dokler nas ovčje 

nas vabi in vodi tudi zajetna in dobro vidna 
rdeča markacija PP. Prečenje Rušice je zamo
tana zadeva, toda tudi to se nam bo posrečilo z 
malo dobre volje, kajti tudi tu ovce in gamsi, z 
njimi pa tudi mi. najdemo pravo pot v Pod Srce 
pri spominski plošči smr*no ponesrečenega Mi
lana Koširja iz Loga, 22. julija 1934. pod RuŠi-
co. Ko premagamo in ukrotimo tudi to preče
nje, smo v Pod Srcu, v edinstveni krnici pod 
Kotli, martuljškimi Poncami. Frdamanimi po
licami. Rušo pečjo, Rigljico in Rušico. Planin
ski svet,-gledan iz tega počivala je enkraten, 
hlad snegov iz ledenika izpod Špikovega grabna 
in grape med Frdamanimi policami in Rigljico 
nam pije znoj, ki smo ga točili v prečnici. Oči se 

Triglav s poti na Sovatno 

ne morejo nagledati 900.metrske severne stene 
Špika, po njej iščejo smeri, ki se poganjajo v 
vertikali. 

Počitek nam ponujajo cvetne preproge, pa 
tudi zavetišče martuljških gornikov. Na 
nasprotni strani okrešlja pod Špikom, se nam 
pod Špikovim grabnom in Kotli kaže in ponuja 
nadaljna smer PP, ki vodi pod Pečmi k bivaku 
IIT v Za Aku. Ker smo se nagledali stene Špika, 
nas vabi in mika še ogled severne stene Široke 
peči. ki mogočno kraljuje nad Za Akom. 

Prenočišče si poiščemo v bivaku ali pa si ga 
uredimo na cvetnih preprogah. Mogočni slap 
pod nami nam poje uspavanko, zvezdnato nebo 
krasi skalne vršce od Kukove špice. prek Gulc. 
Skrnatarice, Široke peči. Oltarjev in Martulj
ških Ponc. Srebrna mesečina privablja v Za Ak 
razkošno razsvetljavo. Prosti bivak v cvetnih 
vrtovih Za Aka je ob utrepetajočem ognju bo
gastvo in razkošje posebne vrste in nepozabno 
doživetje. 

Počitek na planinski poti, po dobro opravlje
nem delu je edinstveno darilo gora ljubitelju 
planinskega sveta. 

Razgledna, užitka polna sprehajalna planin
ska pot PP - Planica-Pokljuka, ni dirkalna 
pot. V vsakem okrešlju. krnici, robu ali razgled
nem počivalu vabi k razmišljanju. To pot ne 
preletimo v diru. niti ne v enem tednu, prekine
mo jo lahko po eni uri hoje ali se odpravimo na 
posamezne dele samo dopoldan ali popoldan, 
prekinemo jo lahko vsak Čas. Posamezne odse
ke in dele bomo radi obiskali Še in še, nekatere 
bomo zaradi radovednosti obiskali in prehodili 
samo enkrat. PP - planinska, razgledna, spre
hajalna pot je namenjena res le in samo pra
vim, iskrenim ljubiteljem samote, miru in pla
ninskega cvetja in živalstva. Le takim odpira 
vse duri in nudi vso svojo lepoto in edinstveno 
veličino. Resnično lepo je na Ovčji strani pod 
Poncami, na Gamsovih rižah. Korenskih poli
cah, na Vrhu nad Sedelčkom in pod Rigelni. 
Pod Srcem te zajame mir in veličina. Lepota je 
združena v Za Aku pod Široko pečjo in Oltarji, 
pa tudi na nadaljnji poti PP se najlepše in naj
bogatejše ponuja z radodarno roko. 

P O S O N Č N I I N C V E T N I P O T I I Z 
M A R T U L J K A V V R A T A I N D A L J E D O 

B O H I N J A I N B L E D A 

Resnično težko se je posloviti od bivaka III 
in od umirajočega ognja. Hladna osvežitev pri 
rojstvu potoka Martuljek, ki se takoj po izviru 
požene v bobneč slap. nas prebudi iz zasanja-
nosti. Pot nas vodi na Sleme na Vaneževem 
robu, kjer nas oznaka PP usmeri globoko na
vzdol v samotni Beli potok pod severne stene 

Kukove špice. Kmalu nas sprejmejo gamsje ste
čine, ki so pod stenami v loku speljane na sedlo 
med Možici in Vrtaškim Slemenom (2031 m). 
Mir in tišina Belega potoka pod Kukovo špico 
ne vabi samo nas. temveč tudi redke orle in čre
de divjadi. Kmalu dospemo po dobro vidnih in 
shojenih stečinah na Vrtaško Sleme, kjer se 
nam kaže edinstveno bogat, razkošen in obse
žen triglavski svet z rajdami številnih gora pre
ko grebena Črne in Srednje gore tja daleč preko 
Pokljuke do Jelovice in dalje. Srce vriska v 
brezmejni meri sreče in zadovoljstva. Takoj na 
vrhu se spustimo po markirani poti po cvetnih 
preprogah in vrtovih preko Njivic proti Vrtaški 
planini, toda ne v Mojstrano, že na izteku Nji
vic zavijemo nad Peričnikom na desno proti 
jugu ali bolje povedano proti očaku Triglavu, ki 
mogočno kraljuje s severno steno v zatrepu 
Vrat. To je enkratno, razkošno potovanje po 
sončni ali cvetni poti polni zlatega, blagodejne
ga sonca in bogastva raznobarvnega gorskega 
cvetja pod Vrtaškim Slemenom, prek Malega in 
Velikega Crlovca, pod Gulcami, Brinjevo glavo 
in Kopicami do Rdečega potoka, kjer prečimo 
lovsko pot k zavetišču II. Na Jezerih in Gruntih 
prečimo Rdeči potok in se na njegovem desnem 
bregu spustimo na Turkov rovt. Tu lahko po 
cesti Mojstrana —Vrata—Aljažev dom poišče
mo okrepčila in družbo v Aljaževem domu (30 
minut) toda pot PP pred Turkovim rovtom pre
korači cesto in mlado Bistrico in se po lovski 
poti požene v strmali Za Cmirom. visoko v Dnu 
kaže rdeča markacija PP na levo proti zadnje
mu poraščenemu grebenu Črne gore pod skalni
mi roglji Mlinarice. Torej iz Dna ne na desno 
med Cmirom in grebenom Vrbanove špice in 
Vrha ter Cmira proti Staničevemu domu. tem
več vzhodno na greben Srednje gore. Iz Dna to

rej na levo, vzhodno k zadnjim mecesnom na 
grebenu Črne gore pod Mlinarico vodi v Kot 
pot dr. Mernika Turna. Z grebena Srednje gore 
pod Mlinarico v Kot je PP speljana po značil
nih policah, ki privedejo v pol ure v dolino Kot 
nad studencem na spodnjo ali prvo Gubo. 

Vsa planinska PP pot od Planice do konca je 
dobro markirana in označena z rdečo markaci
jo, posebno vidne so oznake na brezpotjih in 
kritičnih mestih. Vsekakor pa je treba na brez
potjih biti previden in poiskati pravo smer. 
Razgledna, sprehajalna planinska pot PP, je v 
prvi vrsti namenjena izkušenim planincem, sta
rejšim plezalcem in alpinistom, ki so vajeni 
gora in so seznanjeni vsaj s približno orienta
cijo pod stenami pod Poncami. Sitami, Travni
kom, Mojstrovkami, Prednjim in Zadnjim Ro
bičjem in v Krnici, prav tako pa morajo vsaj 
bežno in približno poznati prehode v Martulj
ku, Pod Srcem, v Za Aku in Belem potoku. 

V Kotu nad Studencem, na Spodnji gubi se 
pohodnikom ponujajo tri različne možnosti, 
prva varianta se v prihodu v Kot priključi nor
malni markirani planinski poti Kot—Staničev 
dom, takoj nad Peklom se PP pot odcepi na 
levo in doseže preko Dovških vratic vezno pot b 
Staničev dom preko Ržkih prodov skozi Ulice I 
na Konjsko planino in mimo Tablic k Vodniko- I 
vemu domu, s sestopom na gorenji planini Tosc 
preko Trstja in Uskovnice v Bohinj ali pa preko 
Studorskega prevala in Krasca na Rudno polje 
in sestopom na Bled. V Bohinju in na Bledu 
se planinska sprehajalna in razgledna pot prek 
Julijskih Alp zaključi in konča. 

Na prvi. spodnji Gubi v Kotu se pohodniki 
lahko odloČijo za originalno, najlažjo smer PP 
Bolj izvežbani, zagnani in plezalsko navdušeni 
pa lahko prečijo dolino Kot in se odločijo za 
drugi dve varianti ali po zavarovani in markira
ni lovski poti po policah okoli Luknja peči, ali 
pa po plezalni smeri Albina Roessla (plezalni 
vzponi Št. 154) na sedlo Luknja (2117 m) in 
nato dalje po smeri Valentina Staniča v severo
vzhodni • steni Rjavine mimo Studenca in ' 
Temena do priključka k vezni poti Staničev 
dom. Konjska planina. Tablice, Vodnikov dom 
na Velem polju s sestopom preko Uskovnice v 
Bohinj aH preko Rudnega polja na Bled. 

Razen goste mreže vseh mogočnih planinskih 
poti, ki dobro nadelane in skrbno zavarovane 
vodijo v vse, tudi najbolj odmaknjene in sa
motne predele našega planinskega sveta, je 
razgledna, sprehajalna planinska pot Planica. 
Pokljuka. PP, poleg slovenske planinske trans-
verzale. zasavske planinske transverzale Kum- , 
rovec—Kum, prav gotovo najveličastnejša in 
najlepša. Namenjena je res le pravim iskrenim 
in kulturnim ljubiteljem planinske favne, flore. | 
tišine in miru. Ta nova razgledna, sprehajalna 
planinska pot je lepo in bogato vezilo »očaku« 

Triglavu za njegov visok jubilej. Prav tako pa 
tudi lepo darilo vsem gornikom, ki hočejo od 
blizu spoznati vse samotne in skrite prehode 
nad Planico in drugimi dolinami, okrešlji in kr
nicami, nad drevesno mejo, pod pečmi, kjer kra-
se naš planinski svet osamljeni mecesni in bori 
viharniki. PP vodi od roba do roba. od razgled
nega počivala, pod stenami, razi in robmi, od 
koder je naš planinski svet gledan še mnogo 
lepši, mogočnejši in razkošnejši ter nepozaben 
kot iz običajnih poti in razgledališč. Nasvidenie 
kjer koli na PP planinski sprehajalni, razgledni 
poti Planica. Pokljuka! 

Uroš 

POMANJKLJIVOSTI, KI JIH BO TREBA ODPRAVITI 
ZA HITREJŠI TURISTIČNI RAZVOJ 

Turistična zveza Slovenije je 
vsem turističnim društvom in po
dročnim zvezam poslala pismo s 
prošnjo, da j i sporočijo probleme, 
pomanjkljivosti, nepravilnosti in 
čme točke, ki so nastale in obstojale 
med minulo poletno turistično 
sezono. V pismu so navedli, da je 
poleg obilice dobrih strani letošnje 
dobre turistične sezone, nastajalo 
tudi nekaj pomanjkljivosti, katere je 
treba posebno skrbno ugotoviti, pro
učiti in o njih opozoriti pristojne 
dejavnike, da jih v krogu svojih 
pristojnosti v. prihodnje odpravijo. 

O tem so med drugim razpravljali 
tudi na seji upravnega odbora tu
rističnega društva Jesenice. V zvezi 
s tem so ugotovili, da bi bilo v pri
hodnje potrebno pri vseh vrstah 
reklam navesti tudi cene. Šepala je 
preskrba z mesom, predvsem s teleti-
no. Ponudba sadja se je sicer iz
boljšala, zaželjeno pa je, da bi bilo 
pakiranje okusnejše. N a primer, 
breskve, hruške in podobni veliki 
sadeži naj bi bili zloženi posamič 
v papirnate lončke. Čistoča se je 
popravila, posebno ob glavnih ce
stah, kjer so cestna podjetja po
stavila sodove za smeti. Slabo pa je 
v tem pogledu še v mestih. Na Jese
nicah se nujno potrebuje stroj za po
metanje, potrebno pa je uvesti sank
cioniranje kršilcev v tem pogledu. 
Nujno je treba opozoriti trgovine, 
trafike, lastnike iger na srečo ter 
podobno, da ob prodajalnah name
stijo dovolj košev za smeti in da so 
dolžni počistiti smeti, ki jih povzro
čajo kupci. Nujno potrebno je dobiti 
novo lokacijo za smetišče, vsekakor 
pa je treba poskrbeti, da ne bo pri
hajalo do vžiga smeti, kar povzroča 
neznosen smrad, predvsem v zahod
nem delu Jesenic. 

Gostišča naj bi obesila na vhodna 
vrata cenike jedil ter pijač. Zaradi 
vedno večjega prometa je nujno še 
na ostalem delu ceste čez Vršič polo
žiti asfalt. Največjo ozko grlo glavne 
ceste, ki vodi do Korenskega sedla in 
na mejni prehod v Ratečah, je ta čas 
ožina pri hotelu Pošta na Jesenicah 
in nevarni ovinek v Logu pri 
Kranjski gori. Nujno je, da se pred
videne rešitve čimpreje uresničijo in 
na teh mestih ustrezno spelje cesta. 
V poletni sezoni naj bo ena trgovina 
za živila odprta tudi ob nedeljah 
vsaj dopoldan, pozimi pa v Kranjski 
gori. Pri preskrbi s kruhom so ugo
tovili, da ga ob sobotah kmalu 
zmanjka, skoraj nikjer pa ni moč po 
deseti uri dobiti žemljic. Za to so 
krive trgovine, ker ga premalo na
ročijo. . 

Na Jesenicah se je začelo za posi
panje makadamskih cest uporabljati 
črn žlindrin pesek, ki se zato, ker je 
suh zelo praši. Preveriti je potrebno, 
če za to ustreza in eventuelno najti 

drugo rešitev apnenčev pesek, ki se 
kolikor toliko sprijema. 

O vseh ostalih ugotovitvah bodo 
pristojne zveze sproti obveščevali 

Nad bolnišnico in pod Žetjavcem na Zgornjem Plavžu urejajo TRIM stezo. 
Pred drema letoma so delavci takratnega SGP Sava postavili kozolec — 
orodje zu telovadbo. Letos nadaljujejo z gradnjo posameznih postaj. Predvi
devajo, da bo prva faza TRIM steze v letošnjem letu pripravljena. prihodnje 
leto pa jo bodo speljali nazaj do izhodišča po levi strani struge. Noio TRIM 
stezo težko pričakujejo v novi osnovni šoli na Plavžu, njihovi učenci pa pot že 
sedaj uporabljajo za telovadbo in spoznavanje naraie. Na sredini Trim steze 
so postavili k/op. od koder sprehajalci lahko opazujejo precejšen košček lepe 
Gorenjske. (Tekst in foto H. Blenkuš) 

Del udeležencev proslave na Pristavi v počastitev 2()()-lelnice prvega pristopu 
na Triglav 



P R O G R A M D R S A N J A 
IN D R S A L N I H P R I R E D I T E V 

REKREACIJSKO DRSANJE: 
— petek, 22. septembra. Od 20. do 22. ure za železarno Jesenice. 
— sobota, 23. septembra, od 14. do 16. ure. 
— nedelja. 24. septembra, od 14. do 16. ure. od 17. do 19. ure in 

od 20. do 22. ure. 
HOKEJSKE PRIREDITVE: 
— sobota, 23. septembra, ob 18.30 za evropski pokal H K Jeseni

ce : E H C Biel, Švica, vstopnina 30 din, upokojenci, vojaki in mladi
na lOdin, 

— sobota, 30. septembra, ob 18.30 za karavanški pokal H K Je
senice : K A C Celovec. 

TRENINGI: 
- a) za jeseniške hokejske ekipe: 

— četrtek, 21. septembra, od 22. do 23.30 H D K Bled. 
— petek, 22. septembra, od 22.15 do 23.30 H K Kokrica Kranj. 
— sobota, 23. septembra, od 16.45 do 17.45 H K D Bled. od 21. 

ure do 22.30 H K Borovi je Jesenice. 
— nedelja, 24. septembra, od 8.30 do 10. ure H K Blejska Dob

rava, od 10.15do 11.45 H D K Bled. 
— ponedeljek. 25. septembra, od 22. ure do 23.30 H K Borovlje 

Jesenice, 
— torek. 26. septembra, od 21. ure do 22.30 H K Blejska Dobra-

b) 

O 

sreda, 27. septembra, od 21. ure do 22.30 H D K Nled. 
četrtek, 28. septembra, od 22. ure do 23.30 H D K Bled: 
umetnostni drsalci: 
petek, 22. septembra, od 15. ure do 16.45, 1 

sobota, 23. septembra, od 7.30 do 8.45. 
torek, 26. septembra, od 10.45 do 12.15 in od 15. ure do 16.45.' 
sreda, 27. septembra, od 10.45 do 12.15 in od 15. ure do 16.45: 
kegljači na ledu: 
četrtek, 21. septembra, od 20. ure do 22. ure. 
ponedeljek, 25. septembra, od 18.15 do 22. ure. 

Iz pisarne ŠD Jesenice 

VSEM ČLANOM JEŽKOVEGA KLUBA 

V soboto, 30. septembra, bo Ježek iz J U G O B A N K E organiziral 
za svoje člane vsakoletni celodnevni izlet. Šli bomo preko Vršiča 
mimo Trente do Dobrovega v Brdih. Tu bo približno ob 13. uri kosi
lo, nato pa se bomo vrnili nazaj čez Cerkno in Škofjo Loko na Jese
nice. Prihod na Jesenice bo približno ob 18. uri zvečer. 

Izlet je za vse člane JEŽKOVEGA K L U B A brezplačen. 
Zadnji rok za prijavo je sreda. 27. september. Ob prijavi se mo

rate obvezno izkazati s člansko izkaznico JEŽKOVEGA K L U B A . 
Prednost udeležbe na izletu bodo imeli tisti člani, ki na ježkovem 
izletu še niso bili. 

Vse podrobnejše informacije o izletu pa boste dobili v JUGO-
B A N K I — ekspozituri na Jesenicah. Titova c. 20/1 nad. 

Vaš Ježek! 

GREGORČIČEV ŠAHOVSKI TURNIR 
Ze nekaj let organizira Š a h o v s k o dru

š tvo Jesenice memorialni Šahovski teden v 
spomin na legendarnega partizanskega ko
mandanta, španskega borca in narodnega 
heroja J o ž a Gregorčiča-Gorenjca. 

J o ž e Gregorčič se je kot predvojni komu
nist udeleževal športnih prireditev in 
aktivno sodeloval v delavsko prosvetnih 
društvih Svoboda in Enakost. Leta 1937 je 
odšel v Španijo, po vrnitvi pa je po okupa
ciji zbral prve partizanske skupine na 
Mežaklji. Bil je komandant Cankarjevega 
bataljona in I. grupe odredov. Padel je na 
Jelovici^ 9. septembra 1942. 

Prvo pobudo za Gregorčičev memorial 
/ so dali predvojni šahist i , ko so se leta 1959 

zbrali na Pokljuki na turnirju ob 27-letnici 
prvega odprtega Šahovskega turnirja na 
pokljuških Galerijah leta 1932. Od takrat 
so se bolj ali manj redno vrstili memorialni 
turnirji, ki so prerasli v Gregorčičev 
šahovski teden. Prireditev predstavlja 
edinstveno š a h o v s k o manifestacijo v Slo
veniji na kateri sodeluje vsako leto prek 
H to S ah isto v z vse Gorenjske. V enem tednu 
se zvrstijo turnirji, na katerih igrajo vse 
generacije od najmlajših p ionirčkov in 
pionirk do veteranov in predvojnih Sahi
stov. 

Letošnji memorial se je začel v soboto, 
9. septembra, končal pa se je v nedeljo, 
17. septembra. 

V soboto so po otvoritvi odigrali memo
rialni turnir veteranov in borcev NOV. 
Letos se je turnirja udeleži lo nekoliko 
manj udeležencev kot lani. Pokrovitelj je 
bila tako kot ž e nekaj let nazaj obč inska 
organizacija ZZB NOV Jesenice. 

Vrstni red: 1. —2. Milan Vukovič in J o ž e 
Pesjak - S točk, 3. Ciril Čop 3,5. 4. Vojteh 
K oblar - 3,5, Jakob Slevec — 2,5, 6. Ivan 
Česnik 1,5, Ivan Žen 1,2 točke. 

V nedeljo, 10. septembra je bil ekipni 
mladinski tro boj med Tržič em, Jesenicami 
in vojaki iz Škofjeloške vojašnice , ki nosi 
ime po legendarnem komandantu. Turnir 
bi veljalo razširiti Se na Kranj, Radovljico 
in ostale gorenjske kraje. Po turnirju, na 
katerem so zmagali J e sen ičani pred 

T r t ičem in Škofjeloškimi vojaki, so se mla
dinci pomerili Se na h i trop o te 2 nem turnir
ju. Zmagal je Kosmač (9) pred Svetlinom 
(7,5) in Rodmanom (6,5) vsi Jesenice. 

V torek, 12. septembra se je prek 
petdeset pionirjev in pionirk pomerilo v 
Štirih kategorijah. Pri mlajših pionirkah je 
bila najmočnejša Marušičeva, pri mlajših 
pionirjih Šučur (OŠ Prež ihov Voranc) pri 
starejših pionirkah PuŠarjeva, pri starej
š ih pionirjih pa je v prvi jakostni skupini 
zmagal Džurič (OŠ Prež ihov Voranc), v 
drugi jakostni skupini pa Kosmač . 

Na memorialnem hitropoteznem turnirju 
za mladince v sredo, 13. septembra je med 
12 mladinci zmagal Ravnik pred Kosma
čem in Uzarjem. 

V četrtek, 14. septembra je na memorial
nem hitropoteznem turnirju za č lane med 
14 č lani zmagal mojstrski kandidat Bran
ko Zorko skupaj s S imonč ičem (11 točk), 
sledijo pa Poljanšek, Kosmač , Svetlin, 
Rodman in drugi. 

V soboto, 16. septembra sta se namesto 
nameravanega četveroboja mestnih ekip 
Kranja, Škofje Loke, Radovljice in Jesenic 
pomerili v dvoboju ekipi Radovljice in 
Jesenic. Gostje so nastopili kar s tremi 
mojstrskimi kandidati — Roblekom, Mati
jem in Prestrelom ter prvokategornikom 
Hrovatom in drugokategornikom S imči-
Čem. Pri Je sen ičan ih je nastopil le en moj
strski kandidat Zorko, prvokategornik 
Majtan ter drugokategorniki Poljanšek, 
Kosmač in Sokl ič . V izredni igri so Jese
ničani visoko premagali goste z rezultatom 
kar 17:8. Uspeh J e s e n i č a n o v je še toliko 
večji ker sta v jeseniški ekipi igrala celo 
dva mladinca. 

V nedeljo, 17. septembra pa je bila zadnji 
dan tudi najmnožičnejša prireditev in 
sicer dvoboj med železarji in ekipo Jesenic. 
Nastopilo je petdeset igralcev, zmagala pa 
je ekipa Jesenic z 28:22. S to prireditvijo se 
je tudi uradno konča l celotedenski Šahov
ski memorial v š a h o v s k e m domu na Jese
nicah — Gregorčičev šahovsk i teden. 

T K 

DEŽURNA TRGOVINA 

V soboto, 23. septembra, bo 
na Jesenicah od 15. do 19. ure 
odprta 

E M O N A M A R K E T - Pre
šernova c. l / a 

Z A M E N J A V A 
S T A N O V A N J A 

Zamenjam trisobno stano
vanje na Javorniku za dvo
sobno na Plavžu s centralnim 
ogrevanjem. 

Naslov se dobi na uredni
štvu Železarja. 

TRIM kabinet ŽIC 

Z A H V A L A 

Osnovni organizaciji sindikata 
TOZD Družbena prehrana se naj
lepše zahvaljujemo za dvodnevni 
izlet v Crikvenico. 

Sobarice in vratarja 
v samskem domu 
na Plavžu 

Z A H V A L A 
Društvu upokojencev Javornik — 

Koroška Bela se iskreno zahvalju
jem za prejeto čestitko ob življenj
skem jubileju. 

Matevž Vengar 

Z A H V A L A 
Del letošnjega dopusta sem s svo

jo ženo nadvse prijetno preživel z 
zadnjo grupo dopustnikov v taboru 
železarjev v Biogradu. 

V tem času sem praznoval svoj ju
bilej — srečanje z Abrahamom. Ne
malo sem bil presenečen, ko so mi 
dopustniki tabora za ta jubilej česti
tali in me obdarili z lepim darilom, 
ki mi bo ostal drag spomin na resnič
no prijetno počutje ob tem prazno
vanju in desetdnevnem bivanju v ta
boru jeseniških železarjev. 

Zato se ob tej priliki vsem sodelu
jočim Dobravkam in ostalim do-
pustnikom tabora za izrečene čestit
ke in za prejeto dragoceno darilo 
najlepše zahvaljujem. Istočasno pa 
izrekam zahvalo tudi upravniku in 
ostalim delavcem tabora za resnično 
prijetno počutje na tem dopustu. 

Ciri l Perhaj z ženo Zvonko 

ZAHVALA 

Ob prerani izgubi dragega moža, 
očeta in brata 

SLAVKA BERA VSA 
se iskreno zahvaljujemo igralcem in 
predstavnikom H K Jesenice, H K 
Olimpije in H K Ina iz Siska za vso 
pomoč v dneh težke izgube. Zahva
ljujemo se darovalcem vencev in 
cvetja, govornikom za poslovilne 
besede in vsem, ki so nam izrekli so-
žalje, sočustvovali z nami ter ga 
spremili na zadnji poti. 

ŽALUJOČI: žena Bernarda, 
hčerka Rina, sin Renato, se
stra Dragica, brat Darko in 
ostalo sorodstvo 

ZAHVALA 

Ob težki izgubi drage žene, ma
mice, sestre in hčerke 

HEDVIKE LAZAR 
se najlepše zahvaljujemo sodelav
cem TOZD Strojne delavnice in raz
iskovalnega oddelka ter TPO Golica 
— Zarja za darovane vence, izrečeno 
sožalje in spremstvo na zadnji poti. 
Zahvaljujemo se darovalcem vencev 
in cvetja, pihalnemu orkestru in 
pevcem za žalostinke, govornikom 
za poslovilne besede ter vsem, ki so z 
nami sočustvovali, nam izrekli soža
lje in jo spremili na zadnji poti v So-
rico. 

ŽALUJOČI: mož Ivan, hčer
ka Tatjana, vnukinja Saša, 
mama, brat in ostalo sorod
stvo 

ZAHVALA 

Ob težki izgubi dragega očeta, 
brata 

FRANCA ŠMITA 
se iskreno zahvaljujemo občinskemu 
odboru ZZB NOV Radovljica za vso 
pomoč v dneh težke izgube. Prav 
tako se zahvaljujemo odboru ZB 
NOV Zasip — Podhom. Zahvaljuje
mo se še govornikom Stanku Koc-
jančiču, Ludviku Rekelj in Tončki iz 
Rečice, godbi in pevcem za žalostin
ke ter darovalcem venca in cvetja. 

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki 
so nam v dneh težke izgube izrekli 
sožalje, sočustvovali z nami in ga 
spremili na zadnji poti. 

ŽALUJOČI: sin Franc z dru
žino, brat Fric z družino in 
ostalo sorodstvo 

Kaj bomo gledali v kinu 

Kino RADIO 
23. in 24. septembra franc, barvni 

kriminalni film POLICIJSKI K O L T 
357, režija Alain Corenay, v gl. vlogi 
Francois Perier, ob 17. in 19. uri. 

25. in 26. septembra amer, barvni 
kriminalni film M E S T O N E V A R 
NOSTI , režija Robert Aldrich, v gl. 
vlogi Burt Reynolds, ob 17. in 19. 
uri. 

27. septembra amer, barvni pusto
lovski film I Z G U B L J E N I , režija T. 
Frank, v gl. vlogi Born Losers, ob 17. 
in 19. uri. 

28. septembra ni predstav. 
29. septembra franc. V V barvni 

film - drama Z V E S T A ŽENA, reži
ja Roger Vadim, v gl. vlogi Sylvia 
Kristel, ob 17. in 19. uri. 

30. septembra in 1. oktobra italij. 
barvni kavbojski film ČLOVEK IZ 
V I R G I N I J E , režija Michèle Lupo, v 
gl. vlogi Giuliano Gemma, ob 17. in 
19. uri. 

Kino PLAVŽ 
23. in 24. septembra amer, barvni 

kriminalni film M E S T O N E V A R 
NOSTI, ob 18. in 20. uri. 

25. in 26. septembra franc, barvni 
kriminalni film POLICIJSKI K O L T 
357, ob 18. in 20. uri. 

27. septembra ni predstav. 

28. septembra amer. barvni melo
drama Z A D N J I M O G O T E C , ob 18. 
in 20. uri. 

29. septembra amer. barvni pusto
lovski film I Z G U B L J E N I , ob 18. in 
20. uri. 

30. septembra in 1. oktobra angl. 
barvni - komedija INŠPEKTOR 
C L U S O V A K C I J I , ob 18. in 20. uri. 

Kino KRANJSKA GORA 
23. septembra amer. CS barvni 

film K I N G K O N G , ob 20. uri. 
27. septembra amer. barvni krimi

nalni film M E S T O N E V A R N O S T I , 
ob 20. uri. 

30. septembra franc. barvni krimi
nalni film POLICIJSKI K O L T 357, 
ob 20. uri. 

Kino DOVJE-MOJSTRANA 
23. septembra amer. barvni pusto

lovski film D R . D I V J A K - BRO
N A S T I MOŽ, ob 19.30. 

24. septembra amer. barvni CS pu
stolovski film K I N G K O N G , ob 
19.30. 

30. septembra amer. barvni krimi
nalni film M E S T O N E V A R N O S T I , 
ob 19.30. 

1. oktobra franc. barvni kriminal
ni film POLICIJSKI K O L T 357, ob 
19.30. 

Vpis v 1. razred osnovne šole — 

Osnovne šole v občini Jesenice bodo vpisovale v 1. razred za šol
sko leto 1979/80 otroke rojene 1972. leta. starši pa lahko pogojno 
vpišejo tudi otroke rojene do 30. 6. 1973. leta. 
Razpored vpisa po šolah: 
Osnovna šola K R A N J S K A GORA 
26. 9. 1978 od 8. do 16. ure 
27. 9. 1978 od 8. do 14. ure 
Osnovna šola 16! december M O J S T R A N A 
28. 9. 1978 od 8. do 16. ure 
Osnovna šola Tone Čufar Jesenice in Prežihov Voranc Jesenice 
26. 9. 1978 od 8. do 14. ure 
27. 9. 1978 od 8. do 18. ure 
28. 9. 1978 od 13. do 18. ure. 

V osnovno šolo Tone Čufar Jesenice bo vpis v šoli na Plavžu in 
sicer za otroke, ki stanujejo v K S Plavž. Planina pod Golico in del 
K S Podmežaklja (naslednje ulice — Medvedova. Janševa, Jeralova. 
Čopova. Skladiščna. Ledarska. C. h. Verdnika in C. F. Prešerna. 
Mencingerjeva). 

V osnovno šolo Prežihov Voranc Jesenice pa bo vpis v šoli na 
Tomšičevi 5 za otroke v K S Sava in ostali del K S Podmežaklja 
(Ilirska. C. 1. maja). 
Osnovna šola Karavanških kurirjev NOB KOROŠKA B E L A 
26.9. 1978 od 8. do 14. ure 
27. 9. 1978 od 8. do 18. ure 
28.9. 1978 od 13. do 15. ure bo vpis v podružnični šoli na Blejski 
Dobravi. 
Osnovna šola Žirovnica 
3. 10. 1978 od 10. do 16. ure 
4. 10. 1978 od 10. do 16. ure 

Starše prosimo, da prinesejo s seboj otrokov izpisek iz rojstne 
matične knjige. 

ZDRUŽENI Z D R A V S T V E N I D O M J E S E N I C E -
TOZD Z D R A V S T V E N A E N O T A B L E D 

proda sanitetni avtomobil O P E L R E C O R D . tip C A R A V A N . 
letnik 1968. štev. šasije 664013637. štev. motorja 17 S 0214047. 

Izklicna cena je 35.000 din. 
Ogled je možen en dan pred licitacijo v reševalni postaji TOZD 

ZE Bled, Mladinska 1. od 7. do 12. ure. 
Javna prodaja bo 29. septembra ob 10. uri za družbeni sektor in 

ob 10.30 za civilno pravne osebe, katera mora položiti 10 ? od vred
nosti vozila. 

O B V E S T I L O 
Planinsko društvo Jesenice vabi vse člane — posebej še člane 

odseka varstva narave, da se udeležijo delovne očiščevalne akcije na 
Vršiču v soboto, 23. septembra 1978. Odhod na Vršič bo z rednim 
avtobusom 10 minut pred osmo uro (7.50) od železniške postaje ali 
od Cufarja. Stroške prevoza povrnemo. Na Vršiču nudimo topel ob
rok. Zaželeni so prevozi z osebnimi vozili. 

Ljubitelji narave — s svojo udeležbo boste pripomogli k čistemu 
okolju! 

SKUPŠČINA OBČINE 
J E S E N I C E 
O D D E L E K ZA 
U R B A N I Z E M , G R A D B E N E 
I N G E O D E T S K E Z A D E V E 

razpisuje 
po 30. členu Temeljnega z \o-
na o sredstvih za delo uprav
nih organov (Ur. list S F R J , št. 
46-633/64) 
JAVNO DRAŽBO 
osebnega avtomobila Fiat 850 
Special z izklicno ceno din 
6.000,00 (z besedo: šesttisoč 
00/100 dinarjev). 

Dražba bo dne 28. 9. 1978 ob 
10. uri v sobi številka 13. Skup
ščine občine Jesenice. 

Avtomobil je v nevoznem 
stanju. Ogledate si ga lahko v 
avtomehaničnem servisu Via-
tor Jesenice. 

Vsa pojasnila daje oddelek 
za urbanizem, gradbene in 
geodetske zadeve — premo
ženjsko pravni referat Skup
ščine občine Jesenice. 

O B V E S T I L O 
P L A N I N C E M 

Obveščamo vse obiskovalce 
triglavskega pogorja, da je 
Staničev dom pod Triglavom 
od nedelje, 17. septembra dalje 
zaprt. Planinci naj se za pre
nočevanje napotijo proti Kre
darici. Prosimo vse, naj ne 
delajo škode na postojanki z 
nasilnim vdiranjem. 

PD Javornik — Kor. Bela 

DOPISUJTE 
V ŽELEZARJA 



Hokej na ledu 

D R U G I V F E L D K I R C H U 
Jeseniški hokejisti so se vrnili z desetdnevne 

turneje v Švici in Avstriji. Čeprav so doživeli 
hud poraz v prvem kolu pokala evropskih prva
kov v srečanju s Švicarskim prvakom Bielom z 
visokim rezultatom 1:15, pa bera jeseniških ho
kejistov na dveh močnih mednarodnih turnirjih 
Jii tako slaba, lahko bi^elo rekli, da je kar pre
cejšnja. 

Kot smo že pisali so jeseniški hokejisti naj
prej nastopih na turnirju v Luganu, kjer so pre
magali italijanskega ligaša Val Gard eno z 8:5. 
nato pa so izgubila s Švicarskim Luganom 6:8. 
izključno zaradi odličnega vratarja Lugana 
Moline, ki je branil izvrstno. 

Potem jih je pot peljala v Biel, kjer so doži
veli Že omenjeni visok poraz v pokalu evropskih 
prvakov, kar tudi pomeni, da so se jeseniški 
hokejisti že po prvi tekmi poslovili od tega naj
večjega klubskega tekmovanja v Evropi, čeprav 
bodo s prvakom Švice zaigrali še povratno sre
čanje, ki bo na sporedu v soboto. 23. septembra, 
na Jesenicah. 

Našega osemanjst krat nega prvaka je pot 
nato vodila v Avstrijo, kjer so nastopili na veli
kem in zelo kvalitetnem mednarodnem turnir
ju v Feldkirchu. kjer so naši lani zasedli prvo 
mesto. Poleg Jesenic so na turnirju igrala še na
slednja moštva: večkratni prvak Poljske Kato
wice, ena najboljših švicarskih ekip Zurii h ter 
avstrijski prvoligaš Feldkirch. 

Takoj naj povemo, da so jeseniški hokejisti 
zasedli drugo mesto na tem turnirju. Čeprav 
niso izgubili finalnega srečanja, vendar o tem 
nekoliko pozneje. 

Katowice so kot glavni favorit tega turnirja, 
najprej premagale Zurich s 6:1. Jeseničani pa so 
po veliki borbi, predvsem s sodniki premagali 
Feldkirch s 5:3. 

Tako so jugoslovanski prvaki igrali v finalu s 
Katowicami. v tem dvoboju pa so prikazali 
zares odličen hokej. Plod zelo dobre igre, kljub 
temu. da se je sodnik — bil je tisti, ki je sodil 
srečanje Jesenice — Feldkirch. in jim že v 

• prvem srečanju ni bil naklonjen očitno želel 
maščevati Jeseničanom, je bil rezultat srečanja 
po prvih dveh tretjinah izenačen 5:5. 

Ob tem je treba povedati, da so sodniki v 
prvih 40 minutah zelo oškodovali jeseniške 
hokejiste z vrsto nerazumljivih odločitev in 
izključitev. Ker se je tak odnos nadaljeval tudi 
v zadnjic tretjini, ko so Poljaki povedli s 6:5. 
finale pa je bil. ko je 8 minut pred koncem 
sodnik dosodil zadetek za Katowice. Čeprav 
ploščica ni Šla čez vratarjevo črto. pa tudi sicer 
je sodnik za vrati zagotavljal da zadetka ni. kot 
tudi nekaj igralcev Katowic. je le-ta ostal pri 
svoji odločitvi, nakar so Jeseničani zapustili 
ledeno ploskev. Tako seje srečanje tudi konča
lo. 

Vsekakor odločitev jeseniških hokejistov, da 
zapustijo igrišče ni pravilna, čeprav so po izja
vah tamkajšnjih ljubiteljev hokeja in športnih 
delavcev Jeseničani moralni zmagovalci tega 
turnirja. Drugo mesto v Feldkirchu in odlična 
igra proti Katowicam pa dokazujeta, da jese
niški hokejisti kljub temu. da so le nekaj dni 
pred tem doživeli hud poraz v Bielu, kljub 
temu, da v letošnji sezoni nastopajo znatno 
oslabljeni in pomlajeni niso slabo pripravljeni 
in. da lahko igrajo dober hokej. Ob tem se je 
sicer treba zavedati, da bodo slabe igre še prišle, 
spričo neizkušenosti in oslabljenosti moštva, 
toda dobro in trdo delo igralcev bo v prihodnje 
najbrž pokazalo določeno stabilnost v formi, pa 
tudi dobre igre. 

No. črna točka turnirja je visok poraz v 
Bielu. ko so Jeseničani doživeli hud poraz s Šti
rinajstimi goli razlike. To je vsekakor velik 
uspeh, čeprav kaže, da so bili igralci presene
čeni nad.atmosfero, ki je vladala pred in ves 
potek tekme s prvakom Švice. Gre namreč za 
dejstvo, da takega bodrenja domačega moštva 
igralci Jesenic še niso doživeli, samo po sebi 
umevno pa je, da so se mladi igralci povsem 
izgubili. 

Treba je tudi vedeti, da v moštvu Biela igra 
kar sedem reprezentantov Švice ter dva kanad
ska profesionalca, da se je Biel zelo resno pri
pravljal za nastope v letošnji sezoni, z eno bese
do, da je prvak Švice odlično moštvo. 

Proti takemu nasprotniku, še zlasti neizku
šeno moštvo, kot so Jesenice zares ni imelo veli
kih možnosti, ko so pa že na začetku prejeli ne
kaj golov so se jim noge povsem odrezale in do
mačinom ni bilo težko doseči visoke zmage. 

To je hkrati tudi dobra šola za jeseniške 
hokejiste, ki so sicer že v Feldkirchu pokazali, 
da je bil Biel le trenutek slabosti, igra proti 
Feldkirchu. še zlasti pa proti Katowicam je za
dosten dokaz, da jeseniško moštvo ni tako 
slabo, kot lahko sodimo po visokem porazu 
proti prvaku Švice. Ze v prihodnjih dneh bodo 
jeseniški hokejisti pokazali koliko pravzaprav 
veljajo, saj se bodo v četrtek pomerili s KAC-
em iz Celovca, v soboto pa bo Podmežakljo po
vratno srečanje za pokal evropskih prvakov 
proti hokejistom Biela. Oba dvoboja bosta iz
redno zanimiva, po njiju pa hodo ljubitelji 
hokeja z Jesenic lahko imeli jasnejšo .sliko o 
pripravljenosti in vrednosti pomlajenega jese
niškega moštva, kot tudi o tem kaj lahko priča
kujejo v letošnji sezoni od svojih ljubljencev. 

D. 

I Z P I S N I C I 
Z A B R A T A ŽBONTAR 

Na včerajšnji seji upravnega odbora hokej
skega kluba Jesenice, ki ji je prisostvoval tudi 
predsednik Hokejske zveze Slovenije Dušan 
Zupančič, so člani v osrednji točki dnevnega 
reda razpravljali o izpisnicah za nekdanje igral
ce prvega moštva Hokejskega kluba Jesenice 
Marjana in Francija Zbontarja. Na podlagi 
dosti uspešne in tudi konstruktivne razprave so 
se člani upravnega odbora odločili, da obema 
igralcema dajo izpisnice in sicer s pogojem, da 
do matičnega kluba poravnata vse obveznosti. 
Kot je znano naj bi Marjan in Franci Žbontar v 
novi hokejski sezoni igrala za Hokejski klub 
Celje, ki letos prvič nastopa v prvi zvezni hokej
ski ligi. Poleg tega so na včerajšnji seji člani 
upravnega odbora zaprosili predsednika Hokej
ske zveze Slovenije, da prenese upravnemu 
odboru in aktivu komunistov Hokejskega kluba 
Olinipija, da bi se zopet sestali in pogovorili o 
nadaljnjem uspešnem sodelovanju. Kot so po
udarili sta prav ta dva kluba najbolj odgovorna 
za nadaljnjo usodo jugoslovanskega hokeja, ki 
že dalj Časa ni v ravno zavidljivem položaju. 

J.R. 

V SOBOTO BIK!.: JESENICE 
V soboto. 23. septembra, bo ob 

18. uri 30 minut povratno srečanje 
u evropski poku med hokejskima 
klubom« HK Jesenice: Biel. 

KOŠARKARSKA 
T R I M L I G A 

Rezultati osmega kola T R I M ko
šarkarske lige: Trhle veje : Tomši
čeva 70 (42:43), Zelezar : Zaštreka 
(82:51). Tekma med Mojstrano in 
Zelezarjem je bila odigrana že med 
tednom. Zmagala je Mojstrana z re
zultatom 61:59. 

Lestvica po osmem kolu: 
1. Železar 8 6 2 443:385 12 
2. Trhle veje 7(-l) S 2 363:307 10 
3. Tomšičeva 70 8 4 4 413:342 10 
4. Mojstrana 61-21 4 2 391:295 8 

K K J E S E N I C E : K K ŠENČUR ( M L A D I N C I ) 
8 6 : 5 6 (39 :33 ) 

V tretjem kolu jesenskega dela košarkarske
ga prvenstva za področje Gorenjske, so se mla
dinci Jesenic pomerili z ekipo Šenčurja. Ta 
ekipa je za mlade jeseniške košarkaše tradi
cionalno neugodna. Že vrsto let so tekme s to 
ekipo zanimive in dramatične, čeprav si kdo 
misli, da bodo Jeseničani zmogli brez težav. 
Jeseničani "so v poprečju precej višji od ekipe 
Šenčurja, zato jih mladinci vedno nekoliko 
podcenjujejo. KoŠarkaši iz Šenčurja pa to s svo
jo borbenostjo in prizadevnostjo v igri izkori
stijo sebi v prid. 

Tako je bilo tudi v soboto. 9. septembra,-na 
igrišču v Podmežaklji. V prvem polčasu so ko-
šarkaši Šenčurja dodobra izkoristili podcenje
vanje tako. da je bila razlika na koncu polčasa 

N A J A V O R N I K U 
B O D O U S T A N O V I L I 

B A L I N A R S K I 
K L U B K R E S 

V petek. 16. septembra, so se v prostorih re
kreacijskega centra na Kresu nad Koroško Belo 
zbrali člani iniciativnega odbora za ustanovitev 

.balinarskega kluba »Kres«. Dogovorili so se. da 
bodo pripravili vso potrebno dokumentacijo 
vključno s pravili in programom kluba za vpis v 

•register društev, tako da bodo lahko IS. oktobra 
izvedli ustanovni občni zbor. 

Ustanovitev balinarskega kluba utemeljil jejo 
s tem, ker na območju krajevne skupnosti Ja-
vornik—Koroška Bela vlada za to vrsto športne 
in rekreacijske dejavnosti veliko zanimanje. Z 
ustanovitvijo kluba hodo dane možnosti za 
vključitev širšega kroga ljubiteljev športa. 
Ustanovitev kluba pomeni hkrati tudi po
membno pridobitev za rekreacijo ob delu delav
cev iz OZD. 

Iniciativni odbor je na prvi seji ugotovil, da 
so na območju rekreacijskega centra na Kresu 
dane precejšnje možnosti za izgradnjo dodatnih 
balinišč. Balinarski klub Kres bo vzpostavil 
stike s sorodnimi društvi in klubi v jeseniški 
občini in izven nje. 

Iniciativni odbor vabi občane k sodelovanju. 
V članstvo novo ustanovljenega kluba se obča
ni lahko vpišejo vsak dan. razen ponedeljka, od 
16. do 18. ure na Kresu nad Koroško Belo. 

USPEŠNI 
JESENIŠKI 
B A L I N A R J I 

CIani balinarskega kluba Jesenice so v letoš
nji sezoni izredno uspešni. Dobre rezultate do
segajo na vseh tekmovanjih in turnirjih. Tako 
so v mesecu septembru zmagali na dveh po
membnih turnirjih v Radovljici in Lescah. 

Na turnirju v Radovljici so zmagovalno 
ekipo Jesenic zastopali Alfonz Dornik. Franc 
Campa. Kristo Lihteneger in Stojan Sviligoj. V 
Lescah pa so bili v zmagovalni ekipi Kristo 
Lihteneger. Tone Trobec. Franc Campa in 
Drago Dermota. 

Omenimo še. da v nedeljo. 24. septembra, 
člani balinarskega kluba Jesenice pripravljajo 
na balinišču v Bazi balinarski turnir za Dugar-
jev memorial. ki se bo začel ob 8. uri. Nastopilo 
bo devet ekip z Gorenjske. 

J.R. 

NOGOMET 
V soboto se je začelo tekmovanje v gorenjski 

rekreacijski nogometni ligi. Vse tri jeseniške 
ekipe so gostovale v Bohinju. Zabeležile so lep 
uspeh, saj so jih od šestih možnih točk osvojile 
kar pet 

Pionirji: 

BOHINJ : JESENICE 3:3 (3:1) 

Najmlajši nogometaši-Jesenic so dokaj slabo 
začeli tekmo. Domačini so v deseti minuti vo
dili že kar s 3:0 in kazalo je na pravo katastrofo 
K temu pa moramo reči, da je domačinom pn 
prveh dveh zadetkih krepko pomagal sodnik 
Kljub visokemu vodstvu pa se Jeseničani niso 
predali in v nadaljevanju zaigrali zelo dobro, 
dosegli tri zadetke in si ustvarili kopico zrelih 
priložnosti, ki pa jih zaradi neizkušenosti niso 
izkoristili. 

Gole sta dosegla Hadžisulejmanovič 2 in 
Omanovič 1. 

Mladinci: 

BOHINJ : JESENICE 4:6 (3:2) 

Po slabem prvem polčasu, ko so domačini vo
dili že s 3:1, so gostje v nadaljevanju zaigrali 
zelo dobro in zasluženo-visoko zmagali. Pri go
stih se je posebej odlikoval strelec treh zadet
kov Lamberger. ki je bil tudi najboljši igralec 
tekme. 

Gole so dosegli: Lamberger 3, Cigan. Bešič, 
Džamastagič. 

Člani: 
BOHINJ : JESENICE 0:2 

Brez nekaterih standardnih igralcev je član
sko moštvo zaigralo zelo dobro. Že od samega 
začetka so začeli silovito napadati proti doma
čemu vratarju in ga nekajkrat resno ogrozili. V 
drugem polčasu pa so svojo premoč tudi reali
zirali s strelom Omanoviča z enajstmetrovke in 
nato še z lepim strelom s šestnajst metrov Mla
karja. Pri gostih so vsi zelo dobro igrali, vseeno 
pa je izstopal mladi Omanovič. 

Za Jesenice so nastopili: Tokič. Radič, Mla
kar. Ibrahimovič. Omanovič, Kramar, Kovaču' 
Smid (Šmitran), Krašovec (Selimovič), Troha 
Dučanovič (Bakonič). 

Zvone K. 

• 

5. T V D Partizan 
Javornik 
Kor. Bela 8 1 7 287:391 ' 2 

6. Zaštreka 6(-2) 0 6 208:360 0 

Deveto kolo bo v petek 22. 
septembra. Prva tekma bo ob 16. 
uri: Tomšičeva 70 : Zaštreka, druga 
ob 17. uri: Trhle veje : Mojstrana, 
tretja ob 18. uri T V D Partizan Ja
vornik — Koroška Bela : Zelezar. 

R. 

ŠPORTNA T E K M O V A N J A 
V K S J A V O R N I K — 

KOROŠKA B E L A 
V počast i tev praznika KS je OOZSMS -

Javornik — Kor. Bela organizirala v Če
trtek 7. 9. tekmovanje v odbojki in namiz
nem tenisu. 

Ker sta v odbojki nastopili le dve ekipi je 
bil to dvoboj ekipe Partizana in ekipe iz 
valjarne žice in profilov. 

Šele v petem setu je ekipa Partizana po 
ogorčenem boju premagala ekipo iz valjar
ne žice in profilov. 

Škoda je le, da se za to panogo ni prija
vilo več ekip. V dorani T V D Partizana pa 
so bila zanimiva tekmovanja v namiznem 
tenisu. Nastopilo je osem ekip. Igralo se je 
ekipno na dva dobljena seta z izpadanjem. 
V polfinale so se uvrstile ekipe: OŠ Kor. 
Bela 1, OOZSMS Javornik - Kor. Bela, 
ekipa KS 1 in ekipa T V D Partizana. Te 
štiri ekipe so bile tudi najbolj izenačene, 
saj je v vseh obračunih odločala še le tretja 
igra: igra dvojic. V finale sta se uvrstili 
ekipi Partizana in ekipa OOZSMS — Jav. 
— Kor. Bela. Izid finalnega obračuna je 
bil 2:0 za Partizan. 

Posamezni izidi: Smolej : Podkraški 2:0 
Jenduka : Gašpar 2:1 
V boju za tretje mesto je ekipa KS 1 v po

stavi: Hribar, Katrašnik premagala ekipo 
OŠ Kor. Bela (Radovonovič , Zamik) z 2:1. 
Ob koncu tekmovanja so bile prvim trem 
ekipam izročene tudi diplome. J. Marjan 

Prve kasaške tekme ob otvoritvi hipodroma Triglav Bled pri Lescah 

samo Šest košev (39:33). Jeseničani so spoznali 
da niso prišli na rekreacijo, zato so zaigrali tako 
kot znajo. Z dobro igro v obrambi in napadu se 
je razlika povečevala, tako da je bila na koncu 
razlika 30~košev (86:56). Priložnost za igro so 
dobili vsi igralci, nekateri so jo zelo dobro izko
ristili. V odsotnosti prvega trenerja Marka 
Božiča je tekmo dobro vodil Bojan Šilar. 

Po spomladanskem in treh kolih jesenskega 
dela. so jeseniški mladinci v vrhu prvenstvene 
lestvice. V naslednjih kolih jih čaka vrsta 
težkih in odločilnih srečanj. 

V tekmi proti Šenčurju so nastopili: Ažman 
16, Rizvanovič 4, Mlinaric 3, Berginc 17, No
vak. Smolej ¡9. Janjič 12. Lešnjak 7, Kržič. 
Matučec8. Roman M L A D I JESENIČANI NAJUSPEŠNEJŠI 

N A REPUBLIŠKEM P R V E N S T V U V S K O K I H 
V V O D O 

V .sodelovanju s krajevno skupnostjo Javornik — Koroška Bela. upravnim 
odborom RC Kres in TOZD iz Železarne ter drugimi dejavniki so na Kresu 
uredili lep rekreacijski center. Poleg naprav in objektov so pred kratkim 
začeli z izgradnji* dveh igrišč za tenis. Ljubiteljem te lepe športne panoge 
bodo omogočili razna tekmovanja in srečanja. (Tekst in fotn li. lilenktiš) 

Na Jesenicah je bilo 16. septembra slovensko 
pionirsko prvenstvo v skokih v vodo. Od 38 tek
movalcev iz treh klubov (SK Ljubljana. SK 
Idrija in PK Jesenice) so bili najuspešnejši do
mačini. Posebno so se odlikovali Robert Babic, 
Anita Kos. Brigita Ferbežar in Zeljka Kuretič. 

Domačini so se izkazali kot dobri organiza
torji, pomagalo pa jim je tudi lepo sončno vre
me ter topla voda. za kar imajo največ zaslug 
delavci plinske in vodne energije železarne Je
senice. 

Skoki za pionirje so iz enometrske deske du-
raflex. Pionirji in pionirke so bili razdeljeni v 
tri starostne grupe. 

V prvi starostni grupi A skačejo pet obveznih 
in dva poljubna skoka. 

V drugi starostni grupi B skačejo pet obvez
nih in tri poljubne. Že težje skoke. 

V tretji starostni grupi C skačejo pet obvez
nih in pet poljubnih skokov. Imajo že članski 
program le da je višina deske 1 m. za člane pa 
3 m. 

REZULTATI JESENIŠKIH PIONIRJEV: 
Pionirke A grupa: 1. Brigita Ferbežar 186,90 

točk - PK Jesenice. 2. Marjeta Ošlaj 131.40 -
PK Jesenice. 3. Alenka Mežnarc 123.60 - SK 
Idrija. 4. Mateja Bajt 90.20 - PK Jesenice. 5. 
Vesna Veselic 86.55 — PK Jesenice, fi. Mojca 
Markič 50.75 - PK Jesenice. 

Pionirji A grupa: 1. Jani Egart 133,60 točk. 
PK Jesenice, 2. Damjan Car! 113.60 - SK Idri
ja, 3. Mitja Pečerin 91.30 - SK Idrija. 4. Mirko 
Benič 79.55 - PK Jesenice. 5. Gorazd Vister 
79.45 - PK Jesenice. 6. Klemen Mežnarc 91.40 
— PK Jesenice. 

Pionirke B grupa: 1. Zeljka Kuretič 166,95 
točk — PK Jesenice, 2. Nataša Permetin 152.45 
- PK Jesenice, 3. Ljubica Pajer 85,60 - SK 
Idrija, 4. Urška Hlebec 76.35 - PK Jesenice. 5. 
Mojca Ažman 76,10 — PK Jesenice. 

Pionirji B grupa: 1. Andrej Likar 208.20 točk 
- SK Idrija. 2. Franci Borovnik 151.00 - SK 
Ljubljana, 3. Boris Vinkovič 136,90 - SK 
Ljubljana. 4. Aleš Kovač 126.95, 5. Stojan Ger-
dej 111.60. 6. Boštjan Kos 103,10. 7. Franci 
Kavčič 101.70, 8. Robert Možina 79.30 točk -
vsi Jesenice. 

Pionirke C grupa: 1. Anita Kos 225,40 točk — 
PK Jesenice. 

Pionirji C grupa: 1. Robert Babic 279,80 točk 
- PK Jesenice, 2. Robi Trček 254,25 - SK 
Idrija, 3. Sead AleSič 75,70 - PK Jesenice. 

Ekipno: 1. PK Jesenice — skakalna sekcija 
2522.25 točk, 2. SK Idrija 840.00 točk, 3. SK 
Ljubljana 287,90 točk. 

Prvi trije iz vsake grupe so prejeli diplome. 
Pokal za ekipnega slovenskega prvaka v skokih 
v vodo za leto 1978 pa je premočno osvojila 
ekipa Jesenic. 

Razveseljivo je, da se Jesenice še naprej raz
vijajo v močan skakalni center, v katerem raste 
tudi obetaven rod mladih skakalcev predvsem 
po zaslugi požrtvovalnega trenerja Benota 
Ramuša in njegovega pomočnika Rudija 
Trošta. Kvaliteta pa mora biti rezultat tudi 
vseh ostalih, ki si prizadevajo, da bi se skakanje 
v vodo in plavanje razvilo na Jesenicah v čim 
bolj množično in kvalitetno športno panogo. 

Bera 

POŽIVILI N A J B I D E L O 
POČITNIŠKE Z V E Z E 

IN L J U D S K E T E H N I K E 

N a Jesenicah je bil pred kratkim 
razgovor predstavnikov občinskih 
družbenopolitičnih organizacij s 
predstavniki republiške Počitniške 
zveze in Ljudske tehnike, na kate
rem so se pogovorili, kako spodbu
diti to dejavnost v jeseniški občini, 
saj je le-ta skoraj popolnoma zamr
la. Na področju Ljudske tehnike so 
oblikovali iniciativni odbor, ki- se je 
sestal v sredo in obravnaval predlog 
družbenega dogovora o financiranju 
in programiranju .dejavnosti v obči
ni. Pripravili bodo tudi program ak
tivnosti in potrebne akte, zatem pa 
jih bodo z že oblikovanimi stališči 
posredovali društvom, ki sedaj v ob
čini na tem področju že delujejo. 
Delovati naj bi začela tudi Počitni
ška zveza, ki je nekoč že delovala. 
Na posvetu je sekretar Počitniške 
zveze Slovenije ocenil stanje v obči
ni, dogovorili pa so se, da bodo še v 
tem šolskem polletju začeli z akcijo 
čimbolje predstaviti dejavnost Po
čitniške zveze. Tako naj bi v sred
njih šolah organizirali predavanja. 

Vsi, ki so se udeležili posveta pa so 
si bili edini, da financiranje te dejav
nosti, ki ima velik pomen za vso 
mlado generacijo in za družbo kot 
celoto, ne sme biti problem. 


